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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد عرصه و اعیان یک مکان را با مشخصات و شرایط کلی زیر را از 
طریق برگزاری مزایده عمومی به افراد واجد و شرایط اجاره دهد.

موضوع مزایده: اجاره عرصه و اعیان با کاربری ورزشی ، تفریحی و رستوران.
مدت قرارداد ، بهای پایه اجاره طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، 
میزان تضمین شرکت در مزایده و میزان افزایش اجاره بهاء سالیانه به شرح 

ذیل می باشد:

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - 
بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری 

سازمان میادین- امور قراردادها  ، تلفن 36641174 .
نوع تضمین شرکت در مزایده: باید به صورت ضمانتنامه بانکی )با حداقل 
اعتبار 3ماهه( و یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به 
شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین باشد که باید به ضمیمه  

پیشنهاد تسلیم گردد.
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادات: تا  پایان وقت اداری 97/12/18 

می باشد .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان 
مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را مهر و امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود 
ارائه نمایند. مهر و امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می 

باشد.
محل تسلیم پیشنهادها: قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری 

مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست. 

سازمان میادین میوه و تره بار 
و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مزایده ) نوبت دوم (

قیمت ها را متعارف کنید

هشدار وزیر دادگستری به خودروسازان 

واکنش رییس جمهوری به شکایت دادستان کل از وزیر ارتباطات:

وزیر جوانی داریم که از 
تهدید و شکایت نمی ترسد

عبدالله ناصری:

تردید ندارم که پالرمو در نهایت امضا خواهد شد

در گفت وگو  با تحلیلگران بررسی شد 

چرا نرخ ارز الاکلنگ بازی می کند؟

حسین هدایتی محاکمه می شود

مدیر عامل شرکت غله منطقه یک کشور: 

کمبود گندم  نداریم 
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رییس جمهوری گفت: وزیر جوان دولت از تهدید و 
شکایت نمی ترسد و کار خود را که به نفع مردم است با 
قدرت انجام می دهد. حجت الاسلام و المسلمین »حسن 
روحانی« روز دوشنبه در جمع وزیر، معاونان و مدیران 
ارشد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:مفهوم امر 
به معروف و نهی از منکر ، نظارت عمومی و همگانی است؛ 

ما اگر می خواهیم با فساد مبارزه کنیم یکی از راه های 
آن، شفافیت و نظارت عمومی مردم است.وی به رونمایی 
از سامانه های مرتبط با شفافیت که امروز در وزارت تعاون 
رونمایی شد،اشاره و خاطرنشان کرد: وقتی اطلاعات بر 
روی سایت قرار گرفت شفافیت از طریق همین سامانه ها 

تحقق می یابد و نظارت عمومی و ...

مدیرعامل شرکت غله و خدمات بازرگانی منطقه یک کشور)تهران، البرز، قزوین، سمنان، گلستان، مازندران و قم( ضمن 
تکذیب کمبود گندم در بازار گفت: ذخایر خوبی در بخش گندم و آرد وجود دارد وهیچ مشکلی برای تامین نان نداریم. 

محمود یوسفی روز دوشنبه در نشست ستاد تنظیم بازار استان تهران افزود: حتی برای مصارف نظامی و آموزشی نیز 
گندم لازم پیش بینی شده است و خارج از سامانه تامین خواهد شد...

محمدغرضی در پاسخ به این سئوال که اداره کشور با نظام پارلمانی 
بهتر است یا نظام ریاستی گفت: هیچ کدام بهتر نیستند. از زمان 
تشکیل دولت رسمی در ایران تا کنون، 92 دولت در ایران آمدند و 
رفتند اما فقط در این مدت رأس دولت عوض شده و بدنه نه تنها تغییر 
نکرده بلکه دائم توسعه پیدا کرده بنابراین هزینه اداره دولت دائم رو به 
افزایش و به همین نسبت میزان کارآمدی دولت رو به کاهش است.وی 

افزود: الان امتیازات برای دولت، مجلس و دستگاه های...

جلسه   ابتدای  در  یکشنبه  صبح  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
درس خارج فقه، به شرح حدیثی از حضرت امام صادق )ع( درباره  
»عاقبت اندیشی در امور و لزوم نشاط در کارها« پرداختند. ایشان 
در جریان سخنان شان با استناد به این روایت به مسئولان توصیه 
کردند »بی حوصلگی« و »ناامیدی« را از خود دور کنند و بدانند 
انقلاب اسلامی به پیش خواهد رفت.متن کامل بیانات رهبر معظم 

انقلاب را در صفحه دو بخوانید...

محمدغرضی:

 نه دولت و نه مجلس موفق 
به تغییر ساختار بودجه نمی شوند

رهبر معظم انقلاب خطاب به مسوولان: 

بی حوصلگی و ناامیدی را 
از خود دور کنید 
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

ولادت حضرت فاطمه زهرا )س(، روز مادر و روز زن را تبریک می گوئیم

معاون اول رییس جمهوری: 

برای حل مشکلات مردم همه باید هم جهت باشیم

امروززمان عافیت طلبی 
مسئولیت گریزی و گِله گذاری نیست

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: بحث نماهای رومی از دغدغه های مدیریت شهری قم است 
و این نماها با شان این شهر سازگاری ندارد.عبدالله جلالی پیش از ظهر دیروز در جلسه شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری با اشاره به اهمیت بعد نظارت مهندسین 
اظهار کرد: بعد نظارتی مهندسین اهمیت زیادی دارد و کوچکترین تخلف آن ها در این زمینه روی 
کیفیت ساخت و ساز در شهر تاثیر می گذارد.وی ادامه داد: بحث نماهای رومی از دغدغه های 
مدیریت شهری قم است و این نماها با شان این شهر سازگاری ندارد، با این وجود شاهد توسعه 
نماهای رومی در شهر قم هستیم و این مساله موجب نگرانی بزرگان این شهر شده است.رئیس 
شورای اسلامی شهر قم افزود: 10 اسفندماه سالروز ورود امام خمینی)ره( به شهر قم پس از پیروزی 

انقلاب اسلامی است، این رویداد اتفاق مهمی بود و امام راحل پس از انقلاب از شهر قم...

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: بخش صنعت استان با ظرفیت های 
مناسب به منظور ایجاد چرخه تولید محصول و امکانات مطلوب برای فعالیت های اقتصادی، بهترین 
فرصت سرمایه گذاری در قلب کشور است.محمود سیجانی بیان کرد: نزدیکی قم به تهران به 
عنوان بزرگترین بازار مصرف کشور یکی از عوامل رونق سرمایه گذاری در بخش تولید این استان 
است.وی افزود: اتصال به مهمترین راه های حمل و نقل کشور در بخش جاده ای و ریلی و همچنین 
نزدیکی به فرودگاه بین المللی امام)ره( از دیگر مزایای سرمایه گذاری در حوزه صنعت قم است.وی 
ادامه داد: همچنین زیرساخت های مناسب مانند گاز، برق، آب، مخابرات و سایر امکانات مورد نیاز 
تولیدکنندگان در شهرک های صنعتی استان و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان فراهم است و آنان 

می توانند از این ظرفیت برای رونق بخشیدن به فعالیت های اقتصادی خود استفاده کنند...

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

نماهای رومی با شان قم 
سازگاری ندارد

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

صنعت قم بهترین فرصت 
سرمایه گذاری در قلب ایران است
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راه نجات اقتصاد کشور
بحث	تامین	مالی	پروژه	های	نیمه	کاره	بویژه	با	مالکیت	
دولتی،	خصولتی	یا	نهادهای	عمومی	غیردولتی	در	شرایط	
فعلی	در	اقتصاد	کشور	از	چند	جنبه	دارای	اهمیت	است.	

شرایط	اقتصادی	کشور	عمدتا	به	دلیل	فشار	ناشی	از	
تحریم	های	ظالمانه	از	یک	طرف	و	عملکرد	نامناسب	داخلی	در	سال	های	گذشته	از	طرف	
دیگر	به	سمتی	پیش	رفته	است	که	عملا	از	دولت	و	بخش	های	مرتبط	با	آن	نمی	توان	
انتظار	کمک	برای	تامین	مالی	در	شرایط	فعلی	را	داشت.	نکته	بعدی	این	است	که	سیستم	
بانکی	ایران	)اعم	از	دولتی،	خصولتی	و	خصوصی(	به	دلیل	مشکلات	ساختاری	بازار	پول	
اعم	از	وجود	دارایی	های	سمی	در	ترازنامه	بانک	ها	و	نیز	ماهیت	زیانده	عملیات	بانکی	ناشی	
از	بی	توجهی	به	اصول	بانکداری	علمی	و	ناهمخوانی	نرخ	سود	پرداختی	متناسب	با	نرخ	
تورم	و	فضای	اقتصادی	کشور،	برای	کمک	موثر	به	تامین	مالی	پروژه	های	بزرگ	نیمه	کاره	
خصوصا	پروژه	های	با	ماهیت	دولتی	و	عمومی،	منابع	و	کارایی	لازم	را	ندارد.	از	طرف	دیگر	
یکی	از	معضلات	بزرگ	اقتصادی	ایران	حجم	بالای	نقدینگی	و	تاثیر	آن	در	اقتصاد	کشور	
و	معیشت	مردم	است.	همچنین	حجم	بالای	نقدینگی	و	وجود	تورم	بالا	در	شرایط	فعلی	و	
احتمال	افزایش	شدید	آن	در	سال	آینده	و	تزریق	نشدن	این	نقدینگی	به	بخش	های	مولد	
اقتصادی،	توجیه	پذیری	تولید	داخلی	را	با	چالش	جدی	مواجه	می	کند	و	احتمال	افزایش	
قابل	توجه	نرخ	بیکاری	را	در	سال	های	آینده	بیشتر	می	کند.	از	طرف	دیگر	پروژه	های	نیمه	
کاره	ای	که	دارای	توجیه	اقتصادی	بوده	و	به	احتمال	زیاد	برای	سال	های	آینده	سودآوری	
مناسبی	خواهند	داشت	کم	نیستند.	همچنین	باید	توجه	داشت	تامین	منابع	مالی	برای	
پروژه	ها	و	تکمیل	شدن	آنها	نیز	باعث	اشتغالزایی	در	قبل،	حین	و	پس	از	دوره	بهره	برداری	
می	شود.	همچنین	امکان	دارد	بخشی	از	مشکلات	کشور	که	ناشی	از	تحریم	های	ظالمانه	
بین	المللی	است،	دوام	طولانی	مدت	نداشته	و	از	طرف	دیگر	هر	جامعه	ای	با	امید	به	آینده	
و	فردایی	بهتر	زنده	و	پویا	است	و	رو	به	جلو	حرکت	می	کند.	بنابراین	تامین	مالی	از	عموم	
مردم	از	طریق	بازار	سرمایه	شامل	بورس	و	فرابورس	برای	تکمیل	پروژه	های	نیمه	کاره	با	
ماهیت	دولتی	و	عمومی	ما	را	به	اهداف	یاد	شده	)شامل	بی	نیازی	به	دولت	و	سیستم	بانکی،	
جمع	آوری	نقدینگی	از	جامعه،	اشتغالزایی	بیشتر	و	خرید	زمان	برای	گذار	از	وضعیت	فعلی(	
نزدیک	می	کند.	به	طور	کلی	تامین	مالی	عمومی	از	طریق	بازار	سرمایه	می	تواند	از	طریق	
روش	های	مشارکتی	)مانند	انتشار	سهام	و	تاسیس	انواع	صندوق	های	سرمایه	گذاری	
پروژه(	و	از	طریق	روش	های	مبتنی	بر	استقراض	)مانند	انتشار	اوراق	مشارکت	و	انتشار	
انواع	صکوک(	و	همچنین	روش	های	ترکیبی	)مانند	اوراق	مشارکت	قابل	تبدیل	به	سهام	
و	ترکیب	ابزارهای	مشتقه	با	دارایی	مالی(	انجام	شود.در	تامین	مالی	پروژه	ها	در	ایران	دو	
نکته	مهم	وجود	دارد:	اول	اینکه	تامین	مالی	که	به	بازپرداخت	بین	دوره	ای	نیاز	داشته	باشد	
عرصه	را	بر	مجری	پروژه	تنگ	می	کند	و	چه	بسیار	پروژه	هایی	که	به	واسطه	الزام	پرداخت	
بین	دوره	ای	یا	تنفس	های	کوتاه	مدت	برای	بازپرداخت	یا	تقسیم	سود	دچار	آسیب	های	
جدی	شده	اند.	همچنین	نکته	دیگر	ذات	محافظه	کار	غالب	سرمایه	گذاران	در	کشور	
است	که	به	واسطه	بسیاری	متغیرها	از	جمله	ویژگی	های	فرهنگی	و	سوابق	ناخوشایند	
به	تضمین	سطح	مشخصی	از	سود	برای	سرمایه	گذارای	عادت	کرده	اند.	با	توجه	به	همه	
جوانبی	که	ذکر	شد	و	برای	حل	این	مشکلات	2	ابزار	مالی	پیشنهاد	می	شود:1-	اوراق	
بدهی	میان	مدت	و	بلندمدت	با	بهره	صفر	و	اختیار	بازخرید	برای	ناشر.	2-	صندوق	سرمایه	
گذاری	پروژه	همراه	با	اختیار	فروش	پس	از	دوره	بهره	برداری	و	تکمیل	پروژه.	می	توان	
امیدوار	بود	اوراق	بدهی	میان	مدت	و	بلندمدت	با	بهره	صفر	در	صورت	طراحی	اصولی،	از	
آنجا	که	بهره	بین	دوره	ای	پرداخت	نمی	کند	و	با	کسر	قابل	توجه	نسبت	به	قیمت	اسمی	
فروخته	می	شود	و	با	توجه	به	تجربه	نسبتا	موفق	اوراق	بدون	پرداخت	بین	دوره	ای	چند	
سال	اخیر	)مانند	اخزا	و	سخاب(،	مورد	استقبال	عموم	قرار	گیرد.	همچنین	اختیار	بازخرید	
به	ناشر	این	امکان	را	می	دهد	که	در	صورت	دسترسی	به	منابع	قبل	از	اتمام	پروژه،	بدهی	
یاد	شده	را	سریع	تر	تسویه	کند.	همچنین	صندوق	سرمایه	گذاری	پروژه	همراه	با	اختیار	
فروش	می	تواند	به	شرطی	با	استقبال	روبرو	شود	که	با	اختیار	فروش	برای	دارنده	واحدهای	
سرمایه	گذاری	در	زمان	تکمیل	پروژه	همراه	باشد	و	قیمت	اعمال	اختیار	در	زمان	انتهایی	
پروژه،	حداقل	سود	عرف	را	تضمین	کند.امید	است	با	استفاده	از	این	ابزارها	به	اهداف	تعیین	
شده	دست	یافته	و	با	تدبیر	مناسب	شرایط	سخت	و	تهدید	آمیز	پیش	رو	را	پشت	سر	

گذاشته	و	در	راستای	اهداف	بلند	گام	برداریم.
* کارشناس بازار سرمایه

فوتبال بدون FIFA نمی شود
 FATF روابط مالی هم بی 

	حجت	الاسلام	صدیقی	امام	جمعه	تهران	می		گوید:»	
ما	اگر	از	مسئولان	گله	داریم	چون	عادل	نیستند،	چون	به	
	FATF	چون	کردند،	امضا	را	برجام	چون	کردند،	تکیه	بیرون

را	دامن	می	زنند،	استقلال	ما	را	می	خواهند	به	خطر	بیندازند،	اطلاعاتمان	را	می	خواهند	
در	اختیار	دشمن	قرار	دهند	این	ها	مردم	را	ناراحت	و	افسرده	می	کند.«حجت	الاسلام	
محسن	مجتهد	شبستری	عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	هم	می	گویدFATF	و	
کنوانسیون	های	مرتبط	آن،	حزب	الله،	حشدالشعبی	و	سایر	گروه	های	عضو	محور	مقاومت	
را	مصداق	تروریست	تعریف	می	کند	و	ما	را	ملزم	به	پذیرش	مصادیق	می	کند.این	سخنان	
نشان	می	دهد	برخی	از	اعضای	مجمع	و	ائمه	جمعه،	FATF	را	مطالعه	نکرده	اند	یا	با	
دقت	کامل	مطالعه	نکرده	اند	و	فقط	بر	اساس	نظر	مخالف	خوان	ها،	سخنان	خود	را	مطرح	
می	کنند.در	کجا	آمده	است	که	حزب	الله	یک	گروه	تروریستی	است؟	تنها	از	سوی	نهادهای	
بین	المللی	مانند	سازمان	ملل	متحد	تنها	دو	گروه	تروریستی	در	جهان	فعالیت	دارند	که	
عبارتند	از	القاعده	و	داعش.	فقط	آمریکا	حزب	الله	را	یک	گروه	تروریستی	می	داند	که	آنهم	
ربطی	به	FATF	ندارد.نکته	جالب	این	است	لبنان،	سوریه	و	عراق	عضو	FATF	هستند	و	
این	نگرانی	هایی	که	ما	داریم	را	ندارند.	برخی	از	این	سخنان	این	پیام	را	به	جهان	می	دهد	
که	ایران	نگران	کمک	به	حزب	الله	است	چون	فکر	می	کند	آنها	تروریست	هستند	و	بعد	
از	پیوستن	به	FATF	نمی	تواند	به	حزب	الله	کمک	کند.	این	نگاه	خود	تروریست		از	
کجا	می	آید؟	مشخص	نیست.ارایه	اطلاعات	از	سوی	سیستم	بانکی	براساس	استاندارهای	
FATF	به	طرف	های	خارجی	بدون	اجازه	نهادهای	ناظر	و	امنیتی	داخلی	ممکن	نیست	
و	هیچ	شخص	یا	نهادی	حق	ارائه	اطلاعات	به	طرفهای	خارجی	مگر	در	موارد	مبارزه	با	
جرائم	مالی	و	با	مجوز	نهادهای	نظارتی	مطابق	قانون	ندارد.	حالا	چگونه	آقای	صدیقی	ادعا	
می	کند	که	اطلاعات	کشور	در	اختیار	دشمن	قرار	خواهد	گرفت.	همین	دو	مورد	مخالفت	
نشان	می	دهد،	تنها	هدف	مخالفت	ها،	چیزی	به	غیر	از	منافع	ملی	است.	این	گونه	به	ذهن	
می	رسد	که	برخی	دوست	ندارند	ایران	در	زمان	حسن	روحانی	به	کنوانسیون	مبارزه	با	
جرائم	سازمان	یافته	فراملی	بپیوندد.	این	در	حالی	است	که	پیوستن	به	اف	ای	تی	اف	
و	لوایح	چهارگانه	آن	از	زمان	احمدی	نژاد	آغاز	و	توسط	سعید	جلیلی	که	امروز	خود	از	
مخالف	خوان	ها	در	مجمع	است	پیگیری	می	شد.تقریبا	تمام	کشورهای	جهان	به	جز	ایران	و	
کره	شمالی	عضو	FATF	هستند.	آیا	همه	آنها	اطلاعات	مالی،	سیاسی	و	امنیتی	خود	را	در	
اختیار	دیگران	قرار	می	دهند.	این	مسیری	است	که	همه	رفته	اند.بگذارید	مثال	ساده	ای	برای	
این	معنا	بزنم.	شما	اگر	می	خواهید	در	مسابقات	بین	المللی	فوتبال	شرکت	کنید	باید	عضو	
فیفا	باشید.	نمی	تواند	بدون	اینکه	عضو	فیفا	باشید	انتظار	حضور	در	جام	جهانی	را	داشته	
باشید.	حالا	اگر	ما	می	خواهیم	در	صحنه	بین	المللی	حضور	فعالی	داشته	باشیم	باید	قوانین	
آن	را	هم	قبول	کنیم	و	با	ادعاهای	واهی	خود	را	نترسانیم.اتفاقا	عربستان	و	اسرائیل	هم	به	
شدت	مشتاق	این	هستند	که	ایران	به		گروه	اقدام	ویژه	مالی	نپیوندند.	همان	گونه	که	هر	
قدر	هم	از	فیفا	بدمان	بیاید	برای	فوتبال	به	رعایت	قواعد	فیفا	نیاز	داریم	برای	بازی	های	مالی	

و	روابط	مالی	هم	یک	فیفا	درست	کرده	اند	به	نام	اف.ای.تی	.اف...

مدیر عامل شرکت غله منطقه یک کشور: 

کمبود گندم نداریم 
مدیرعامل	شرکت	غله	و	خدمات	بازرگانی	منطقه	یک	کشور)تهران،	البرز،	قزوین،	
سمنان،	گلستان،	مازندران	و	قم(	ضمن	تکذیب	کمبود	گندم	در	بازار	گفت:	ذخایر	خوبی	

در	بخش	گندم	و	آرد	وجود	دارد	وهیچ	مشکلی	برای	تامین	نان	نداریم.	
محمود	یوسفی	روز	دوشنبه	در	نشست	ستاد	تنظیم	بازار	استان	تهران	افزود:	حتی	برای	
مصارف	نظامی	و	آموزشی	نیز	گندم	لازم	پیش	بینی	شده	است	و	خارج	از	سامانه	تامین	
خواهد	شد.	وی	با	بیان	اینکه	حدود	30	هزار	تن	نیاز	ماهانه	استان	تهران	توسط	سازمان	
غله	منطقه	یک	تامین	می	شود	گفت:	آرد	یارانه	ای	همانند	سابق	عرضه	می	شود	و	شرکت	
بازرگانی	دولتی	ایران	تصمیم	گرفته	است	که	آرد	را	در	قالب	سامانه	»آرد	سایر	مصارف«	
توزیع	کند.یوسفی	افزود:	در	گذشته	تخصیص	آرد	خارج	از	سامانه	مذکور	انجام	می	شد	و	
امکان	رصد	و	کنترل	آن	ضعیف	بود	اما	اکنون	از	طریق	سامانه،	وضعیت	تامین	آرد	کنترل	
و	توزیع	می	شود.به	گفته	وی،	مقرر	شده	علاوه	بر	نانوایی	های	موجود	تحت	فعالیت	سامانه	
مذکور،	واحدهای	نانوایی	که	تقاضای	پروانه	کرده	و	پروانه	آنها	صادر	نشده	نیز	آرد	دریافت	

کنند	تا	مشکلی	در	بازار	ایجاد	نشود.
مدیرعامل	شرکت	غله	و	خدمات	بازرگانی	منطقه	یک	کشور	گفت:	برای	نیاز	صنوف	
از	جمله	قنادان	یا	کارخانه	های	نان	صنعتی	برنامه	ریزی	و	آرد	آنان	نیز	در	نظر	گرفته	شده	
است	و	آنها	می	توانند	از	طریق	سامانه	آرد	سایر	مصارف،	تمامی	درخواست	های	خود	را	

برای	دریافت	آرد	ارسال	کنند.
وی	اضافه	کرد:	مشکلاتی	از	طریق	حمل	و	نقل	آرد	وجود	داشت	که	این	مشکلات	حل	
شده	و	کمیته	نظارتی	وجود	دارد	که	کار	پایش	را	انجام	می	دهد	تا	توزیع	درست	صورت	

بگیرد	و	مشکلی	برای	تولید	کننده	و	مصرف	کنندگان	پیش	نیاید.

محمدتقی رهبر: 

اگر امام جمعه ای شایسته است
 دلیلی ندارد مستعفی شود 

محمدتقی	رهبر،	امام	جمعه	موقت	83	ساله	اصفهان	با	مثبت	ارزیابی	کردن	رویکرد	
جوان	گرایی	در	ائمه		جمعه	می	گوید:	اگر	کسی	خودش	قصد	استعفا	ندارد	و	شایستگی	لازم	

را	هم	دارد	دلیلی	ندارد	او	را	مستعفی	کنیم.	
اخیرا	آیت	الله	عباسعلی	سلیمانی	نماینده	ولی	فقیه	در	استان	سیستان	وبلوچستان	
ضمن	خداحافظی	از	تریبون	نمازجمعه	زاهدان	اعلام	کرد	که	فهرستی	از	سوی	دفتر	
رهبر	انقلاب	از	نام	های	ائمه		جمعه	تهیه	شده	که	به	زودی	تغییر	می	کنند	و	جای	خود	
را	به	جوانان	می	دهند.محمدتقی	رهبر	امام	جمعه	موقت	اصفهان	در	پاسخ	به	این	سؤال	
ایرناپلاس	که	آیا	او	نیز	از	سمت	خود	استعفا	می	دهد،	می	گوید:	من	نه	استعفا	داده	ام	و	نه	
کسی	از	من	خواسته	است	استعفا	دهم.او	توضیح	می	دهد:	البته	من	تصمیم	گرفته	بودم	
دیگر	به	عنوان	امام	جمعه	فعالیت	نکنم؛	چون	معتقدم	بودم	وقتی	چهره		هایی	چون	آیت	الله	
مظاهری	و	طباطبایی	نژاد	در	اصفهان	هستند	دیگر	نیازی	به	من	نیست	اما	همین	آقایان	
به	من	بسیار	لطف	دارند	و	آیت	الله	مظاهری	به	من	گفتند	از	شما	خواهش	می	کنم	هرچه	
می	توانید،	بیایید.	من	کارم	در	تهران	است	و	برای	برگزاری	نمازجمعه	هرچند	وقت	یک	
بار	به	اصفهان	می	روم.رهبر	در	ادامه	در	ارزیابی	اش	از	جوان	گرایی	در	ائمه		جمعه	می	گوید:	
اگر	امام	جمعه	ای	خودش	خواست	استعفا	دهد	یا	اینکه	شایستگی	این	جایگاه	را	نداشت	
بحث	دیگری	است؛	اما	اگر	کسی	خودش	قصد	استعفا	ندارد	و	شایستگی	لازم	را	هم	دارد	
دلیلی	ندارد	که	او	را	مستعفی	کنیم.	بالاخره	مردم	با	او	خو	گرفته		ا	ند	و	سابقه	اش	را	هم	
دیده		اند،	بنابراین	نمی	توانیم	به	او	بگوییم	شما	استعفا	بده!امام	جمعه	موقت	اصفهان	در	
همین	حال	اضافه	می	کند:	البته	من	هنوز	اطلاعی	درباره	تغییر	و	تحولات	در	ائمه	جمعه	
ندارم	و	نمی	دانم	چه	بحث	هایی	شده	است	و	جزئیات	این	تغییر	و	تحولات	را	باید	شورای	
سیاستگذاری	ائمه	جمعه	اعلام	کند.	اما	در	کل	چنین	تغییرانی	کم	وبیش	همیشه	بوده	
است.	اخیرا	هم	امام	جمعه	اهواز	نزد	مقام	معظم	رهبری	رفتند	و	به	هر	دلیل	استعفا	دادند.

محمدغرضی:

 نه دولت و نه مجلس موفق 
به تغییر ساختار بودجه نمی شوند

محمدغرضی	در	پاسخ	به	این	سئوال	که	اداره	کشور	با	نظام	پارلمانی	بهتر	است	یا	نظام	
ریاستی	گفت:	هیچ	کدام	بهتر	نیستند.	از	زمان	تشکیل	دولت	رسمی	در	ایران	تا	کنون،	۹2	
دولت	در	ایران	آمدند	و	رفتند	اما	فقط	در	این	مدت	رأس	دولت	عوض	شده	و	بدنه	نه	تنها	
تغییر	نکرده	بلکه	دائم	توسعه	پیدا	کرده	بنابراین	هزینه	اداره	دولت	دائم	رو	به	افزایش	و	به	

همین	نسبت	میزان	کارآمدی	دولت	رو	به	کاهش	است.
وی	افزود:	الان	امتیازات	برای	دولت،	مجلس	و	دستگاه	های	حاکمیتی	و	بار	آن	به	
دوش	فقرا	و	مردم	است.	به	طور	روشن	بودجه	ای	که	سالانه	نوشته	می	شود،	فقط	20	تا	
30	میلیون	نفر	مثل	کارکنان،	پیمانکاران،	بیمه	ها	و	بانک	ها	از	رانت	آن	استفاده	می	کنند	
و	۵0-۶0	میلیون	هزینه	اش	را	می	پردازند..وزیر	کابینه	دولت	های	اول	تا	ششم	بعد	از	
انقلاب	یادآور	شد:	اخیرا	دولت	اعلام	کرد	20	درصد	به	حقوق	کارمندان	اضافه	می	کند،	
من	از	برخی	آقایان	دولت	سئوال	کردم	که	چه	طور	وقتی	دولت	درآمدش	به	اندازه	سال	۹۷	
هم	نیست،	می	خواهید	20	درصد	به	حقوق	کارکنان	اضافه	کنید؟	که	آنها	جوابی	نداشتند.	
تنها	یک	امکان	برای	انجام	این	کار	وجود	دارد	و	آن	چاپ	اسکناس	است.	همان	طور	که	
امثال	دلار	۴هزار	تومان	شد	12	هزار	تومان	به	نظر	می	رسد	سال	بعد	هم	چنین	اتفاقی	می	
افتد.وی	ادامه	داد:	اداره	دولت	در	قالب	نظام	پارلمانی	و	نظام	ریاست	جمهوری	هیچ	فرقی	
با	هم	ندارد،	فقط	روسای	دولت	عوض	شدند	اما	خود	دولت	گسترش	یافته	و	هزینه	هایش	
زیاد	شده	است.	به	عبارت	دیگر	فرقی	ندارد	رئیس	جمهور	دولت	را	اداره	کند	یا	نخست	

وزیر.	این	گربه	مرتضی	علی	است	از	هر	جا	بیفتد	چهار	دست	و	پا	روی	زمین	می	آید.
غرضی	یادآور	شد:	معتقدم	با	وجود	حرف	هایی	که	زده	شده،	نه	دولت	و	نه	مجلس	
موفق	به	تغییر	ساختار	بودجه	نمی	شوند	چون	برنامه	ریزی	بودجه	باید	قطع	ید	از	

درآمدهای	دولت	باشد،	والا	هرچه	به	دولت	بودجه	بدهی	باز	هم	کم	می	آورد.

میرزایی نیکو: 

جریانات  سیاسی 
منافع ملی را خط قرمز خود بدانند

یک	عضو	کمیسیون	امور	داخلی	کشور	و	شوراها	با	تاکید	بر	این	که	»احزاب	و	جریانات	
سیاسی	حق	اختلاف	نظر	با	یکدیگر	دارند«	گفت:	لازمه		فعالیت	احزاب	و	جریانات	سیاسی	
اختلاف	نظر	است،	اما	باید	در	سطح	اول	منافع	ملی	را	به	عنوان	اولویت	در	نظر	گیرند	و	
سپس	حق	بیان	نظرات	خود	را	داشته	باشند.قاسم	میرزایی	نیکو	،	درباره	ضرورت	تغییر	
رویکرد	جریان	های	سیاسی	برای	کنارگذاشتن	اختلافات	جناحی	و	اولویت	قرار	دادن	
منافع	ملی	کشور	در	دهه	پنجم	انقلاب،	بیان	کرد:	اگر	مشخصاً	قانون	احزاب	سیاسی	در	
کشور	تدوین	و	خط	قرمزها	در	آن	تعریف	شود،	بسیاری	از	مشکلات	حل	می	شود.	باید	
خط	قرمزها	برای	احزاب	و	جناح	های	سیاسی	تعریف	شده	باشد.	البته	امروز	احزاب	و	
جریانات	سیاسی	خود	از	این	خط	قرمزها	مطلع	هستند.	وی	در	ادامه	اظهار	کرد:	اما	به	طور	
کلی	هر	یک	از	احزاب	و	جریانات	سیاسی	می	توانند	نظر	خود	را	داشته	باشند.	این	که	ما	نظر	
احزاب	را	جرم	محسوب	می	کنیم	اشتباه	است	و	با	آزادی		بیان	مطابقت	ندارد.	نماینده	مردم	
دماوند	و	فیروزکوه	در	مجلس	شورای	اسلامی	تصریح	کرد:	متاسفانه	ما	امروز	آزادی	بیان	
را	از	احزاب	برنمی	تابیم	و	این	امر	باعث	اختلاف	بیشتر	بین	جریان	های	سیاسی	و	احزاب	
می	شود.	ما	باید	اجازه	دهیم	افراد	نظر	خود	را	مطرح	کنند	و	سپس	مسیر	قانونی	طی	شود.	
ما	باید	اختلاف	نظرها	را	بپذیریم	و	در	نهایت	باید	اظهارنظرها	را	به	جمع	بندی	برسانیم.	
میرزایی	نیکو	در	ادامه	تاکید	کرد:	این	لازمه		فعالیت	احزاب	و	جریانات	سیاسی	است	که	با	
یکدیگر	اختلاف	نظر	داشته	باشند،	اما	باید	در	سطح	اول	منافع	ملی	به	عنوان	اولویت	احزاب	
در	نظر	گرفته	شود.	سپس	هر	یک	از	احزاب	و	جریانات	حق	بیان	نظر	داشته	باشند	و	در	
نهایت	با	بررسی	به	یک	جمع	بندی	برسند.	این	عضو	فراکسیون	امید	مجلس	در	پایان	بیان	
کرد:	اگر	به	منافع	ملی	توجه	نکنیم	ضررهای	زیادی	خواهیم	کرد.	البته	من	فکر	می	کنم	که	

امروز	اکثر	احزاب	و	جریانات	سیاسی	از	منافع	ملی	مطلع	هستند.

قاضی زاده هاشمی:

آرشیو صدا و سیما را 
فرد ثالثی از کشور خارج کرده است

یک	عضو	هیأت	نظارت	بر	سازمان	صدا	و	سیما	درباره	فروش	آرشیو	این	سازمان	به	یک	
شبکه	فارسی	زبان	خارجی	گفت:	آرشیو	صدا	و	سیما	در	طول	زمان	های	مختلف	فروخته	

شده	و	بواسطه	شخص	ثالثی	از	کشور	خارج	شده	است.
سید	احسان	قاضی	زاده	هاشمی	درباره	شایعه	فروش	آرشیو	صدا	و	سیما	به	یکی	از	
شبکه	های	فارسی	زبان،	گفت:	گزارش	هایی	که	به	دست	آمده	نشان	می	دهد	به	صورت	
موضوعی	آرشیو	صدا	و	سیما	به	جاهایی	داده	شده	است	که	آن	ها	به	وسلیه	فرد	ثالثی	
از	کشور	خارج	شده	است	نه	به	صورت	مستقیم.این	نماینده	مجلس	شورای	اسلامی	
خاطرنشان	کرد:	در	هر	حالت	سوءاستفاده	هایی	شده	است	و	این	موضوع	را	در	شورای	
نظارت	بر	صدا	و	سیما	بررسی	می	کنیم.وی	تاکید	کرد:	هرچند	که	دقت	می	شود،	اما	در	
دوره	های	مختلف	به	صورت	موضوعی	و	محوری	از	آغاز	به	کار	صدا	و	سیما	این	اتفاقا	افتاده	
و	بسیار	بد	است.این	عضو	هیأت	نظارت	بر	سازمان	صدا	و	سیما	افزود:	مدیران	آرشیو	صدا	و	
سیما	در	طول	دوران	های	مختلف	بیایند	و	پاسخگو	باشند.	مراجع	نظارتی	و	شورای	نظارت	
هم	ورود	خواهد	کرد.وی	در	پاسخ	به	سوالی	مبنی	بر	اینکه	تاکنون	چند	نفر	از	مدیران	صدا	
و	سیما	با	اجرای	قانون	منع	به	کارگیری	بازنشستگان	از	سمت	خود	کنارگیری	کرده	اند،	
بیان	کرد:	200	نفر	از	مدیران	صدا	و	سیما	با	استفاده	از	قانون	منع	به	کارگیری	بازنشستگان	
جا	به	جا	شده	و	ترک	خدمت	کرده	اند؛	حدود	20	نفر	از	مدیران	باقی	مانده	اند	که	مدام	العمر	

نیستند	و	در	بازه	زمانی	از	سمت	خود	کنار	می	روند.

عبدالله ناصری:

تردید ندارم که پالرمو در نهایت امضا خواهد شد
عضو	شورای	مشورتی	اصلاح	طلبان	گفت:	تردید	ندارم	که	پالرمو	در	نهایت	امضا	خواهد	
شد،	اما	مخالفان	پالرمو	و	کنوانسیون	های	مشابه،	ابتدا	هزینه	ای	را	بر	کشور	تحمیل	می	
کنند	و	سپس	به	آن	تن	می	دهند.عبدالله	ناصری،	در	این	رابطه	اظهار	داشت:	با	توجه	به	
این	که	ایران	می	خواهد	در	فضای	بین	المللی	و	جهان	حضور	داشته	باشد،	عاقلانه	است	که	
در	معاهدات	بین	المللی	مشارکت	کند.وی	با	بیان	این	که	در	دنیای	جهانی	شده،	بسیاری	از	
سنن	و	آداب	کشورداری	مطابق	با	الگوهای	سنتی	قرن	1۹	از	بین	رفته	است،	افزود:	در	این	
دنیا	اگر	کسی	بخواهد	برای	خود	حقی	قائل	شود،	باید	با	سازمان	های	بین	المللی	و	همه	
معاهدات	بین	المللی	حتما	همراهی	داشته	باشد.این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	تاکید	بر	
این	که	تردید	ندارم	که	پالرمو	هم	امضا	خواهد	شد،	خاطرنشان	کرد:	اما	متاسفانه	مخالفان	
پالرمو	و	کنوانسیون	های	مشابه،	ابتدا	هزینه	ای	را	بر	کشور	تحمیل	می	کنند	و	سپس	به	آن	
تن	می	دهند؛	مانند	توافقنامه	برجام.	مشاور	ارشد	رییس	دولت	اصلاحات	ادامه	داد:	برجام	
بسیار	زودتر	از	تحریم	های	بین	المللی	می	توانست	به	جمع	بندی	برسد	تا	زندگی	مردم	این	
شرایط	را	پیدا	نکند.	ناصری	تصریح	کرد:	بنابراین	تردیدی	در	این	ندارم	که	مسئولین	عالی	
کشور	این	کنوانسیون	را	تایید	خواهند	کرد	اما	زمانی	این	کار	صورت	می	گیرد	که	ملت	از	

جیب	خود	هزینه	هایی	را	بابت	این	تاخیر	پرداخت	کند.

صبح	 خامنه	ای	 آیت	الله	 حضرت	
یکشنبه	در	ابتدای	جلسه		درس	خارج	فقه،	
به	شرح	حدیثی	از	حضرت	امام	صادق	
)ع(	درباره		»عاقبت	اندیشی	در	امور	و	لزوم	
در	 ایشان	 پرداختند.	 کارها«	 در	 نشاط	
جریان	سخنان	شان	با	استناد	به	این	روایت	
به	مسئولان	توصیه	کردند	»بی	حوصلگی«	
و	»ناامیدی«	را	از	خود	دور	کنند	و	بدانند	

انقلاب	اسلامی	به	پیش	خواهد	رفت.	
به	گزارش	دفتر	حفظ	و	نشر	آثار	حضرت	
آیت	الله	العظمی	خامنه	ای،	متن	کامل	
بیانات	رهبر	معظم	انقلاب	به	شرح	زیر	است:

بسم	الله	الرحمن	الرحیم
و	الحمدلله	ربّ	العالمین	و	الصّلاة	و	
السّلام	علی	سیّدنا	محمّد	و	آله	طاهرین	و	

لعنة	اللَّه	علی	اعدائهم	اجمعین.
عَن	ابَی	قَتادَةَ،	قالَ	ابَو	عَبدِ	اللَّهِ	عَلَیهِ	
لمَِلولٍ	 لا	 وَ	 رَأیٌ،	 لِحاقِنٍ	 لَیسَ		 لامُ:	 السَّ
صَدیقٌ،	وَ	لا	لِحَسودٍ	غِنًی،	وَ	لَیسَ	بِحازِمٍ	
فِی	 النَّظَرُ	 وَ	 العَواقِبِ،	 فِی	 یَنظُر	 لَم	 مَن	

العَواقِبِ	تَفتَحُ	القُلوبِ.)1(
لَیسَ		لِحاقِنٍ		رَأی

]امام	صادق	علیه	السّلام	می	فرماید:[	
	»حاقِن«	-یعنی	کسی	که	محصور	است	به	
فشار	ادرار	و	غیره-	رأی	ندارد،	اصلًا.	لذاست	
که	در	نماز	هم	مکروه	است	که	انسان	زیر	
فشار،	مشغول	نماز	بشود،	چون	حواس	

انسان	جمع	نیست؛	این	اوّل	حدیث.
بعد	می	فرماید:	وَ	لَا	لمَِلولٍ	صَدیق

آدم	ملول،	دوست	و	صدیق	پیدا	نمی	
کند.	»ملول«	یعنی	کم	حوصله.	آدم	هایی	
که	خسته	اند،	افسرده	اند،	کم	حوصله	اند،	
همراه	و	رفیق	پیدا	نمی	کنند.	درست	
است.	اگر	می	خواهید	کار	جمعی	بکنید،	
با	جماعت	حرکت	کنید،	مسابقه	بدهید،	
پیش	بیفتید،	باید	بانشاط	باشید؛	اینکه	ما	
مرتّب	می	گوییم	نشاط	و	در	صحبتها	و	
گفته	ها	مکرّر	بنده	تکرار	می	کنم	نشاط،	
بعضی	ها	خیال	می	کنند	که	نشاط	یعنی	
رقّاصی،	که	فلان	برنامه		موسیقی	را	یا	فلان	
برنامه	را	فلان	جا	بگذاریم،	در	تئاتر	بگذاریم،	
در	تلویزیون	بگذاریم	تا	مردم	نشاط	پیدا	
کنند!	معنای	نشاط	این	نیست؛	نشاط	
یعنی	حوصله		کار،	نشاط	کار،	تحرّک،	که	
دل	انسان	آماده	باشد	برای	حرکت	کردن،	
کار	کردن،	فعّالیّت		کردن؛	خسته	و	ملول	

و	افسرده	و	مانند	اینها	نباشد؛	این	معنای	
نشاط	است.	اگر	این	]جور[	شد،	آن	وقت	
انسان،	همکار	هم	پیدا	می	کند،	دیگران	
هم	می	آیند	دُور	شما	جمع	می	شوند،	کار	
را	پیش	می	برید.	بخصوص	شما	جوانها	

خیلی	به	این	احتیاج	دارید.
بعد	فرمود:	وَ	لا	لِحَسودٍ	غِنًی

آدمی	که	حسود	است،	بی	نیازی	پیدا	
نمی	کند؛	طبیعت	آدم	حسود	این	است؛	
افراد	 و	چون	نسبت	به	برخورداری	های	
طبیعی	ای	 اثر	 یک	 کند،	 می	 حسادت	
خدای	متعال	در	این	]حسادت[	قرار	داده	

که	انسان	عقب	می	افتد.
وَ	لَیسَ	بِحازِمٍ	مَن	لَم	یَنظُر	فِی	العَواقِب
»حازم«	یعنی	آدم	خردمند،	باهوش،	
کسی	که	کار	را	محکم	کاری	می	کند؛	
همه		اینها	در	کلمه	ی	»حزم«	وجود	دارد؛	
هم	محکم	کاری	کردن	-به	آن	بندی	که	
چیزی	را	محکم	می	کند،	چه	زیر	شکم	
شتر	را،	چه	کفش	را،	می	گویند	»حِزام«-	و	
همچنین	به	معنای	هوشمندی	و	عقل	و	
خردمندی	هم	می	آید؛	مجموعه	ی	اینها	در	
کلمه		حزم	هست.	می	فرماید:	آن	کسی	
که	عاقبت	کار	خودش	را	ملاحظه	نکند،	
خردمند	و	محکم	کار	نیست.	ببینید،	اینها	
همه	درس	است	برای	ماها،	بخصوص	آن	
کسانی	از	شماها	و	ماها	که	یک	مسئولیّتی	
دارند،	در	یک	نقطه	ای	تصمیمی	می	سازند	
یا	تصمیمی	می	گیرند.	خب،	یک	کاری	
است	که	آدم	خوشش	می	آید	انجام	بدهد	
و	منفعتی	هم	دارد	امّا	عاقبتش	را	در	نظر	
نمی	گیرد؛	وارد	کار	می	شود	بدون	اینکه	
]عاقبتش	را	در	نظر	بگیرد[.	فرض	کنید	

تابستان	آدم	وارد	حیاط	خانه	 که	ظهر	
می	شود	-حالا	که	حیاط	کم	است؛	آن	
وقتهایی	که	حیاط	بود،	ما	این	مثال	را	که	
می	زدیم،	همه	می	فهمیدند	-	حوض	
وسط	حیاط	پُر	از	آب	زلال،	انسان	هم	
بدنش	داغ	شده،	عرق	کرده،	فوراً	پیراهن	
را	می	کَند	و	خودش	را	می	اندازند	داخل	
آب؛	کار	بدی	است؟	نه،	امّا	این	آب	که	شما	
انداختی،	موج	برمی	 خودت	را	داخلش	
دارد،	می	خورد	به	یک	لیوان	بلورِ	قیمتی	
که	گذاشته	اند	روی	پاشوره		حوض،	می	افتد	
می	شکند.	اگر	چنانچه	شما	از	اوّل	فکر	این	
را	کرده	بودی،	جور	دیگر	می	رفتی	داخل	
آب؛	فکر	عاقبت	را	نکردی،	فکر	دنباله		اش	
را	نکردی،	لذا	خودت	را	انداختی	داخل	
آب	و	نتیجه	این	شد.	آن	کسی	که	فکر	
عاقبت	کار	را	نکند،	حازم	نیست.]مثلًا[	
وقتی	که	دارید	مسابقه	می	دهید،	بدانید	
طرف	مقابل	شما	در	مقابل	این	حرکتی	که	
شما	انجام	می	دهید،	چه	حرکتی	انجام	
خواهد	داد،	فکر	آن	را	بکنید،	آن	وقت	برای	
آن	حرکتی	که	او	بعداً	انجام	خواهد	داد،	
یک	آمادگی		پیدا	کنید،	بعد	حرکتتان	را	
شروع	کنید؛	عاقبت	کار	را	دیدن.	همه		
اینها	درس	است!	درس	های	فردی	هم	
برای	 است	 مهمّی	 های	 درس	 نیست،	
مسائل	مهمّ	کشور،	برای	اداره		کشور،	برای	
مدیریّت	های	کلان.	البتّه	به	درد	خانواده	و	
به	درد	زندگی	شخصی	هم	میخورد.	این	

دستورات	اخلاقی	این	جوری	است.
وَ	النَّظَرُ	فِی	العَواقِبِ	تَفتَحُ	القُلوب

یعنی	اگر	ما	در	عواقب	کارمان	دقّت	
کنیم،	دل	را	باز	می	کند،	منافذ	فکری	

انسان	را،	منافذ	روحی	و	معنوی	انسان	
را	باز	می	کند.	اگر	در	عاقبت	کارهایمان	
دقّت	کنیم،	گناه	نمی	کنیم،	فسق	نمی	
کنیم؛	اگر	به	عاقبت	کارمان	فکر	کنیم،	
از	لغزشهایی	که	معمولاً	برای	ماها	پیش	
می	آید،	اجتناب	می	کنیم.	هم	در	مسائل	
شخصی	این	جور	است،	هم	در	مسائل	
بزرگ	این	جور	است،	هم	در	مسائل	کلان	
کشوری	این		جور	است.	اگر	این	جور	شد،	

آن	وقت	دیگر	با	امید	باید	پیش	برویم.
توصیه		من	به	همه	کسانی	که	مدیریّتی	
دارند،	مسئولیّتی	دارند،	چه	در	قوّه		مجریّه،	
چه	در	قوّه		قضائیّه،	چه	در	مدیریّت	های	
گوناگون،	این	است	که	افسردگی	و	ملالت	
دور	 خودشان	 از	 را	 بی	حوصلگی	 و	 را	
کنند،	ناامیدی	را	از	خودشان	دور	کنند،	و	
بدانند	که	کار	دارد	پیش	می	رود،	انقلاب	
حرکت	می	کند.	دیدید	به	توفیق	الهی	در	
بیست	ودوّم	بهمن	چه	حادثه		عظیمی	در	
این	کشور	اتّفاق	افتاد.	انقلاب	است	دیگر؛	
انقلاب	دارد	حرکت	می	کند،	پیش	می	
رود.	چهل	سال	از	نهضت	عظیم	این	ملّت	
و	امام	بزرگوار	می	گذرد	و	باید	همه	چیز	
از	یادها	رفته	باشد،	]امّا[	مردم	جوری	با	
این	حادثه	برخورد	می	کنند	مثل	اینکه	
همین	دیروز	اتّفاق	افتاده!	جوری	می	آیند	
به	خیابان	ها	که	-	آن	طوری	که	به	من	از	
جاهای	مختلف	گزارش	دادند	-	در	تهران،	
در	این	خیابان	های	منتهی	به	میدان	آزادی	
جمعیّت	نمی	توانست	جلو	برود؛	شهرهای	
دیگر	هم	همین	جور.	از	همه		سال	های	
گذشته	جمعیّت	بیشتر	آمدند؛	چرا؟	چون	
تهدید	دشمن	بیشتر	بود،	مردم	احساس	
کارها	 کردند.	 تکلیف	 احساس	 و	 نشاط	
دارد	پیش	می	رود.	بنابراین	بی	حوصلگی	
و	مانند	اینها	را	همه،	اعمّ	از	مدیران	ارشد،	
کنار	 پائین	 مدیران	 متوسّط،	 مدیران	
عاقبت	اندیشی؛	 یک.دوّم،	 این	 بگذارند؛	
کاری	که	می	خواهند	انجام	بدهند،	ببینند	
عاقبتش	چه	می	شود؛	این	تصمیمی	که	
شما	می	خواهی	بگیری،	این	حرکت	را	
تصویب	کنی	یا	رد	کنی،	ببین	عاقبتش	
چه	می	شود،	دنباله	اش	چیست،	حرکت	
دشمن	در	قبال	این	چیست،	شما	چه	کار	
می	توانی	بکنی؛	فکر	اینها	را	بکن،	بعد	آن	

وقت	مخلصاً		للّه	عمل	کن.

رهبر معظم انقلاب خطاب به مسوولان: 

بی حوصلگی و ناامیدی را از خود دور کنید 
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر
خودروسازان	 به	 دادگستری	 وزیر	
هشدار	داد	قیمتهای	خود	را	متعارف	و	
واقعی	کنند.	آوایی	از	صنعت	خودروسازی	
کشور	خواست	قراردادهای	فروش	خود	را	

هم	شفاف	کنند.
سیدعلیرضا	آوایی	وزیر	دادگستری	
درباره	 خود	 خبری	 نشست	 در	 امروز	
برخورد	سازمان	تعزیرات	با	خودروسازان	
با	اشاره	به	اینکه	سیاستهای	کلی	دولت	
سیاستهای	 خودرو	 بحث	 به	 نسبت	
را	 خود	 دولت	 گفت:	 است،	 حمایتی	
تا	 خودروسازان،	 از	 داند	 می	 مکلف	
حدامکان	حمایت	کند	تا	اشتغال	در	این	
بخش	آسیب	نبیند.	بخش	عمده	ای	از	
این	حمایتها،	توجه	به	حقوق	مصرف	
کنندگان	است.	با	همه	محدودیت	هایی	
که	وجود	دارد،	توقع	دولت	پاسخگویی	
خودروسازان	به	این	کمک	و	مساعدت	
پاسخگویی	 اینکه	 بیان	 با	 است.آوایی	
خودروسازان	این	است	که	تعهدات	خود	
را	به	مردم	با	قیمتهای	متعارف	و	واقعی	
این	 واقعیت	 داد:	 توضیح	 انجام	دهند،	

است	که	خودرو	مجموعه	ای	از	ابزارهایی	
است	که	بسیاری	از	مواد	خام	و	ابزار	آن	
ولی	 است	 یافته	 قیمت	 افزایش	 دارای	
مهم	این	است	که	قیمت	باید	واقعی	و	
منصفانه	باشد	تا	خودروسازان	کارشان	
به	ورشکستگی	نکشد	و	مردم	هم	بیش	
از	حق	و	انصاف	پرداخت	نکنند.	جمع	
کردن	این	مسایل	هم	بسیار	مهم	است.

در	این	نشست،	آخرین	آمار	پرونده	
های	خودرویی	که	در	تعزیرات	رسیدگی	
شد	هم	بیان	شد.	طبق	آمار	ارائه	شده	
از	سوی	سازمان	تعزیرات،	در	سال	۹۶،	
8۶۹	پرونده	بود	که	امسال	تاکنون	به	۶	
هزار	و	1۹۶	پرونده	بوده	است.	رشد	و	
روند	3۵2	درصدی	پرونده	های	مختومه	
ریالی	 محکومیتهای	 برابری	 	۷2 و	
متخلفات	نشان	می	دهد	رسیدگی	به	
تخلفات	خودروسازان	با	جدیت	پیگیری	
می	شود.	بیش	از	3۵2	میلیارد	تومان	

خودروسازان	جریمه	شدند.
همچنین	در	11	ماهه	امسال	بیش	
از	2۷00	شکایت	از	خودروسازان،	فی	

المجلس	رضایت	هموطنان	جلب	شد	و	
خودرو	تحویل	داده	شد	یا	ما	به	تفاوت	را	

دریافت	کردند.
خودرو  فروش  قراردادهای   *

شفاف شود
خودرو	 نهایی	 نرخ	 نشدن	 تعیین	
هنگام	انعقاد	قرارداد	فروش	با	مردم،	یکی	
از	مواردی	است	که	باعث	ایجاد	نارضایتی	
بین	مشتریان	خودروسازی	ها	شده	است،	
درباره	 دادگستری	 وزیر	 رابطه	 این	 در	
شفافیت	در	قراردادهای	فروش	خودرو	
هم	به	خودروسازان	هشدار	داد.	یکی	از	
مهمترین	کارها	در	خودروسازیها،	شفاف	
تعزیرات	 قراردادهاست.	سازمان	 کردن	
پیشنهادی	در	این	باره	به	معاونت	حقوقی	
رئیس	جمهور	داده	اند	تا	قراردادها	شفاف	
باشد	و	حقوق	مصرف	کنندگان	محفوظ	
سیاست	 به	 باید	 خودروسازان	 بماند.	
تعدیل	قیمت	دولت	توجه	کنند	و	نرخ	
داد:	 ادامه	 باشد.آوایی	 منطقی	 باید	 ها	
نگاه	و	تکلیف	دولت	و	سازمان	تعزیرات	
در	این	بخش،	این	است	که	به	صنعت	

خودرو	در	امر	تولید	و	اشتغال	و	همچنین	
مطالبات	مردم	کمک	کند،	طبعا	وظیفه	
خودروسازان	هم	توجه	به	نرخهاست	و	
احیانا	اگر	دقت	نشود	و	از	موازین	خارج	
شوند،	حتما	سازمان	تعزیرات	به	وظیفه	
قانونی	خود	عمل	می	کند.	چون	از	طرف	
مجموعه	حکومت،	آنچه	وظیفه	دولت	
بوده	است،	از	نظرهای	مالی	و	حیثیتی	

انجام	داده	است.
وزیر	دادگستری	در	ادامه	افزود:	در	
موضوع	خودرو،	از	همه	شیوه	هایی	که	
فکر	می	کردیم	به	حال	مردم	موثر	است،	
مشکلات	 از	 تعدادی	 کردیم.	 استفاده	
با	مصالحه	حل	شد	و	ارجاع	داده	شد	
را	 مشتریان	 رضایت	 خودروسازان	 تا	
جلب	کند.	بخشی	هم	با	صدور	احکام	
تعزیراتی	همراه	بوده	است.	کارگروه	های	
مختلفی	هم	در	این	باره	تشکیل	شده	
است.	چند	روز	پیش	جلسه	ای	با	حضور	
خودروسازان	و	مدیران	تعزیرات	برگزار	
شد	و	تلاش	کردیم	کار	متوازنی	در	این	

خصوص	انجام	شود.

قیمت ها را متعارف کنید

هشدار وزیر دادگستری به خودروسازان 

معاون	اول	رییس	جمهوری	با	اشاره	به	عواقب	عافیت	
طلبی	و	راحت	طلبی،گقت	:	ما	در	حال	حاضر	در	زمانی	
قرار	داریم	که	باید	مسئولیت	پذیر	باشیم،	اکنون	زمان	
مسئولیت	گریزی	و	گله	گذاری	نیست،	این	موارد	را	کنار	
بگذاریم	تا	همه	مسئولین	کشور	و	همه	مردم	در	یک	راستا	

مشکلات	را	حل	کنیم.
اسحاق	جهانگیری	روز	دوشنبه	در	بیست	و	هفتمین	
جشنواره	دانشجوی	نمونه،	با	اشاره	به	این	که	در	مقطع	
خاصی	قرار	گرفته	ایم،	اظهار	داشت:	طبیعی	است	در	

چنین	مقطعی	مشکلات	بیشتر	جلب	توجه	می	کند.
معاون	اول	رییس	جمهوری	یادآور	شد:	به	عنوان	یک	
مسئول	اجرایی	در	دولت	-	با	توجه	به	آموخته	هایی	که	در	
دوران	مسئولیت	خود	داشتم	-	هر	کسی	در	هر	سطحی	از	
مسئولیت	و	هر	سطحی	از	نهادهای	حکومتی	خدمت	می	
کند	باید	ملی	بیاندیشد،	ما	در	مقطعی	هستیم	که	جز	به	

ملی	اندیشیدن	راه	دیگری	نداریم.
جهانگیری	با	بیان	این	که	باید	به	فکر	امروز	و	فردای	
ایران	باشیم،	تصریح	کرد:	نیازمند	است	علاقه	مندان	به	

ایران	هم	به	امروز	ایران	و	هم	به	فردای	آن	بیندیشند.	
وی	افزود:	حسن	انسان	های	بزرگ	این	است	که	در	
سختی	ها	و	مشکلات	و	زمانی	که	فشارها	افزایش	پیدا	
می	کند،	قدرت	تطبیق،	مهارت،	فکر	و	تصمیم	گیری	آن	
ها	باید	افزایش	پیدا	کند،	آنها	باید	وقت	بگذارند	تا	کشور	
و	جامعه	خود	را	از	شرایطی	که	در	آن	قرار	گرفته	اند،	با	

آبرومندی	و	افتخار	خارج	کنند.
وی	با	اشاره	به	کتاب	هنر	تحریم	نوشته	ریچارد	نفیو،	
گفت:	از	ابتدای	تا	انتهای	این	کتاب	را	اگر	مطالعه	کنیم،	
نتیجه	اتاق	فکرهای	آمریکا	که	بر	روی	موضوع	تحریم	
کار	کرده	اند	این	است	که	ما	باید	بوسیله	تحریم	کاری	
بکنیم	که	مردم	ایران	دردشان	بیایید	و	عکس	العمل	
نشان	بدهند،	لذا	هدف	تحریم	بدون	تردید	فشار	به	مردم	

ایران	است.
معاون	اول	رییس	جمهوری	اضافه	کرد:	این	که	گاهی	
اوقات	آمریکایی	ها	در	صحبت	خود	می	گویند	که	ما	به	
مسائل	انسانی	توجه	داریم،	دارو	یا	مواد	غذایی	محدودیت	
ایجاد	نمی	کنیم	اما	وقتی	که	پای	درد	و	دل	مسئولینی	
شویم	 می	 متوجه	 نشینیم،	 می	 ها	 بخش	 این	 تهیه	

آمریکایی	ها	در	همین	بخش	از	کارها	اخلال	می	کنند.
جهانگیری	تاکید	کرد:	تلاش	مسئولین	این	است	که	
همه	مراحل	را	به	خوبی	بتوانیم	طی	کنیم،	آمریکایی	ها	در	
این	مرحله	جدید	از	تحریم	از	باب	سیاسی	و	حضور	رسانه	

ای	در	فضای	سیاسی	واقعا	تنها	ماندند.
وی	خاطرنشان	کرد:	آمریکایی	ها	به	شورای	امنیت	
رفتند	و	علیه	ایران	مسائلی	را	مطرح	کردند،	در	دادگاه	

لاهه	مسائلی	را	مطرح	کردند،	در	ورشو	آن	جلسه	و	بساط	
را	برقرار	کردند،	به	مونیخ	رفتند،	هر	جا	رفتند	از	طرف	

کشورهای	دنیا	با	یک	پاسخ	»نه«	روبرو	شدند.
معاون	اول	رییس	جمهوری	تصریح	کرد:	در	حال	
حاضر	فشار	خود	را	عمدتا	بر	روی	شرکت	ها	که	با	ایران	
کار	می	کنند	گذاشته	اند	و	به	آن	ها	می	گویند	در	صورت	
تداوم	کار،	با	چنین	جریمه	های	سنگین	اقتصادی	روبرو	
می	شوید.	در	این	جا	شرکت	و	بانک	هست،	به	منافع	
شخصی	خود	فکر	می	کند	که	این	دفعه	با	جریمه	بزرگ	
روبرو	می	شود	و	یک	بازار	بزرگ	از	آن	شرکت	گرفته	
می	شود	و	ممکن	است	آمریکا	به	دلیل	کار	کردن	با	ما	

محدودیت	درست	کند.
وظیفه	 دولت	 بعنوان	 ما	 داشت:	 اظهار	 جهانگیری	
داریم	که	اگر	آمریکایی	ها	می	گویند	نمی	گذاریم	نفت	
را	بفروشید،	ما	هنر	می	کنیم	به	هر	میزان	که	بتوانیم	
بفروشیم،	اگر	می	خواهند	مقابل	جابجایی	پول	نفت	در	
سیستم	بانکی	دنیا	را	بگیرند	ما	بعنوان	دولت	وظیفه	داریم	
با	همه	سختی	های	آن،	راهکارهایی	پیدا	کنیم	که	بتوانیم	
پول	خود	را	به	آنجایی	که	می	خواهیم	منتقل	کنیم.	اگر	
کشتیرانی	و	بیمه	را	تحریم	می	کنند	که	هیچ	کشتی	
حاضر	نباشد	کالای	ایرانی	را	جابجا	کند	ما	وظیفه	داریم	
که	وقت	بگذاریم	تا	این	جابجایی	ها	انجام	بگیرد	و	کالاهای	

مورد	نیاز	به	مردم	برسد.
وی	تاکید	کرد:	ما	فکر	می	کنیم	این	تلاش	ها	باید	
در	دولت	انجام	بگیرد	و	در	حال	حاضر	هم	در	حال	انجام	

است.
معاون	اول	رییس	جمهوری	با	بیان	این	که	آمریکایی	
ها	قبلا	اعلام	کردند	که	در	آبان	ماه	نفت	ایران	را	به	صفر	
می	رسانیم،	اما	موفق	نشدند،	گفت:	ما	تا	کنون	توانسته	
ایم	بخش	عمده	ای	از	مسائل	خود	را	حل	کنیم،	البته	
مشکلاتی	وجود	دارد	و	گاهی	اوقات	برخی	از	مشکلات	

بروز	می	کند.
جهانگیری	یادآور	شد:	ما	از	ابتدای	تحریم	ها	تصمیم	
گرفتیم	که	حداقل	1۴	میلیارد	دلار	با	نرخ	های	پایین	۴	
هزار	و	200	تومان	کالاهای	مورد	نیاز	مردم	به	وفور	و	ارزان	

در	کشور	وجود	داشته	باشد،	پیداست	چنین	سیاستی	
برای	کشوری	که	در	حال	حاضر	بحث	سهمیه	بندی	و	این	
موارد	نبوده،	ممکن	است	احساس	شود	برخی	برای	تامین	
کالا	و	عرضه	آن	از	تهران	تا	دورترین	نقاط	کشور	برای	
رسیدن	به	دست	مردم	می	توانند	در	یک	مقطعی	اخلال	

و	مشکل	ایجاد	کنند.
وی	با	یادآوری	این	که	انتظار	داریم	صاحب	نظران	به	
دولت	کمک	بکنند،	گفت:	برخی	به	دولت	می	گویند	شما	
به	جای	اینکه	به	مردم	کالا	با	ارز	۴	هزار	و	200	تومان	
به	مردم	بدهید،	این	کالا	را	ارز	نیمایی	کنید	ولی	یارانه	
نقدی	را	اضافه	کنید.	برخی	می	گویند	کوپن	زمان	جنگ	
را	برگردانید	که	همه	احساس	کنند	کالاهای	اساسی	مورد	
نیازشان	به	اندازه	ای	که	نیاز	دارند	در	دسترس	آن	ها	قرار	
می	گیرد	و	کسی	دغدغه	نداشته	باشد،	برخی	می	گویند	
همین	روش	را	ادامه	بدهید	و	اگر	در	کالایی	محدودیت	
ایجاد	می	شود	به	سرعت	این	محدودیت	را	بر	طرف	کنید.
معاون	اول	رییس	جمهوری	اضافه	کرد:	به	هر	حال	ما	
دنبال	راهکاری	هستیم	که	بتوانیم	شرایط	بوجود	بیاوریم	
که	مردم	کمترین	دغدغه	ای	به	جهت	مسائل	زندگی	
نداشته	باشند،	به	هر	حال	در	این	زمینه	چالش	ها،	چالش	
هایی	مانند	چالش	های	اقتصادی،	زیست	محیطی،	آب،	
وجود	دارد	که	من	مطمئن	هستم	دوستان	ما	با	همفکری	
دانشگاهیان	و	نخبگان	خواهند	توانست	آن	را	حل	کنند.

جهانگیری	خطاب	به	دانشگاهیان	گفت:	شما	عزیزان	
سرمایه	این	کشور	هستید،	مردم	به	شما	نیاز	دارند،	هر	
کدام	از	ما	می	توانیم	فکر	کنیم	و	برای	خودمان	تصمیم	
بگیریم	که	چکار	کنیم،	ممکن	است	کسی	برای	خود	
تصمیم	بگیرد	و	بگوید	من	برای	زندگی	شخصی	خودم	به	
نوعی	دیگری	برنامه	ریزی	کنم	و	هیچ	دغدغه	ای	نداشته	

باشیم.
وی	ادامه	داد:	یک	جامعه	و	ملت	هشتاد	میلیونی	با	
سابقه	و	تمدنی	که	این	کشور	دارد	تلاش	می	کند	که	
جمعی	از	شما	نخبگان،	صاحب	نظران	و	مدیران	آینده	این	
کشور	بشوید،	در	مقطعی	که	چشم	مردم	به	دست	شما	
است	که	شما	کار	را	دست	بگیرید	و	مشکلاتشان	را	حل	
کنید	و	به	میدان	بیایید	و	در	مقابل	مشکلات	آن	هاسینه	
سپر	کنید	و	به	مردم	اطمینان	بدهید	و	بگویید	ما	هستیم	

و	این	مشکلات	را	حل	خواهیم	کرد.
معاون	اول	رییس	جمهوری	با	اشاره	به	عواقب	عافیت	
طلبی	و	راحت	طلبی،	تصریح	کرد:	ما	در	حال	حاضر	در	
زمانی	قرار	داریم	که	باید	مسئولیت	پذیر	باشیم،	اکنون	
زمان	مسئولیت	گریزی	و	گله	گذاری	نیست،	این	موارد	را	
کنار	بگذاریم	تا	همه	مسئولین	کشور	و	همه	مردم	در	یک	

راستا	مشکلات	را	حل	کنیم.

معاون اول رییس جمهوری: 

امروززمان عافیت طلبی، مسئولیت گریزی و گِله گذاری نیست

سلمان خادم المله *

مصطفی داننده
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اقتصادی

معاون وزیر راه و شهرسازی:

ایران30هزارمسکنبرایسوریهمیسازد
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بازسازی سوریه بازار 600 میلیارد دلاری برای 
پیمانکاران بخش خصوصی ایران می تواند باشد، گفت: در تفاهمنامه بین دولت های ایران 
و سوریه عدد 30 هزار واحد مکسونی برای بازسازی از طریق ایرانی ها مشخص شده است 
و ما آمادگی داریم که پیمانکاران و بخش خصوصی را وارد بازار مصالح این پروژه بزرگ کنیم.
ایرانی در پروژه های  با دولت سوریه برای ورود پیمانکاران  امیر امینی، درباره توافق 
بازسازی مناطق جنگ زده، اظهار داشت: موافقت نامه راهبردی ایران با دولت سوریه 
تنظیم شده است و مهم ترین موضوع در این تفاهمنامه اصلاح و روان سازی روابط بانکی 
است که اگر این موضوعات حل نشوند پیمانکاران به عنوان بخش خصوصی طرف ایرانی 
برای بازسازی قطعا با مشکل مواجه می شوند. وی ادامه داد: به دنبال روان سازی روابط 
بانکی هسیتم که این اقدام چه با ایجاد شعب کارگزاری  چه حتی با ایجاد شعب بانکی 
خاص انجام خواهد شد. هر یک از طرفین در کشور مقابل چه در تسهیل تضامین و چه 
در تعیین شعب بانک هایی که باید تضامین را بپذیرند و صادر کننند باید اقدامات خود را 
انجام دهند. پیش بینی های خوبی در این زمینه شده و بانک مرکزی ایران و سوریه هم 
توافقاتی کرده اند. معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به فرصت سرمایه گذاری موجود 
در سوریه برای بخش خصوصی کشورمان اظهار داشت: طبق گزارش دولت سوریه در 
جریان جنگ 7 ساله چیزی حدود 600 میلیارد دلار خسارت به این کشور وارد شده است 
که اخیرا نخست وزیر سوریه به نمایندگی از دولت برای واگذاری پروژه های بازسازی سوریه 
به ویژه بازسازی واحدهای مسکونی به ایرانی ها اعلام آمادگی کرده بود. امینی تاکید کرد: 
در تفاهمنامه بین دولت های ایران و سوریه عدد 30 هزار واحد مکسونی برای بازسازی از 
طریق ایرانی ها مشخص شده است و ما آمادگی داریم که پیمانکاران و بخش خصوصی را 

وارد بازار مصالح این پروژه بزرگ کنیم.
وی با بیان اینکه این پروژه ها اغلب متعلق به مردم است و تامین منابع بخش غالب آن از 
طرف مردم و از طریق تسهیلات و کمک های دولت سوریه انجام می شود، گفت: در بخش 
ساختمان های عمومی و دولتی هم ظرفیت هایی برای سرمایه گذاری وجود دارد که در 

این پروژه تمام منابع مورد نیاز را دولت سوریه تامین می کند.
معاون برنامه  ریزی و مدیریت منابع با بیان اینکه در منطقه به لحاظ تولید مصالح از 
کشورهای شاخص هستیم، گفت: مشکل اصلی در سوریه تامین مصالح است و دولت 
سوریه تا زمینه تولید مصالح را بخواهد فراهم کند زمان بر خواهد بود بنابراین در حال 
حاضر نیاز به بازار مصالح دارد و مصالح ساختمانی تولید شده در ایران هم به لحاظ حجم 

و هم کیفیت می تواند بازار سوریه را پوشش دهد.
امینی گفت: در حال حاضر روابط اقتصادی ایران و سوریه حجم بالایی نیست و در این 

شرایط ورود به بازار سوریه فرصتی است که اقتصاد دو طرف را متحول می کند.
وی درباره نحوه تامین سرمایه این پروژه ها اظهار داشت:  دولت سوریه علاقه قابل 
توجهی به ورود ایرانی ها به این پروژه های بازسازی دارد. بازار سوریه بازار بسیار اقتصادی و 
سوددهی است. طبیعتا وقتی به کشوری 600 میلیارد دلار خسارت وارد می شود در تمام 
زمینه ها نیاز به بازسازی دارد. در ایران دولت وارد مذاکره و رایزنی می شود وگرنه در سایر 
کشورها بخش خصوصی بدون دخالت دولت برای ورود به این بازار وارد مذاکره با دولت 
سوریه شده است. معاون وزیر راه وشهرسازی ادامه داد: تاکید ما بر این است که وقتی این 
تمایل از طرف سوریه وجود دارد، فرصت را از دست ندهیم و وارد این بازار شویم. این برای 
اولین بار است که دولت چنین زمینه ای را برای پیمانکاران فراهم می کند تا وارد بازارهای 

خارجی شوند و این یک فرصت بسیار مناسبی است که امیدوارم آن را از دست ندهیم.
امینی درباره سازو کار ارایه ضمانت های سرمایه گذاری گفت: ما فقط ضمانت دولتی 
را از طرف سوری می پذیریم و معتقدم که ضمانت دیگری نمی تواند جایگزین ضمانت 
دولتی شود. ضمانت دولتی هم از طریق بانک های عامل مشخص شده صورت می پذیرد. 
بانک های عاملی که ضمانت نامه را می پذیرند و ارایه می دهند که سازو کار این بانک های 
عامل را در تفاهمنامه دیده ایم. حال اینکه اگر منظور گارنتی انجام تعهدات باشد باید بگویم 

که این گارانتی را طرف قرارداد انجام می دهد.

یک کارشناس اقتصادی:

تصمیمهایمهمکشور،خارجازدولت
گرفتهمیشود

 یک کارشناس اقتصادی  گفت :هرچند در تبلیغات عنوان می شود که یک فرد یا گروه 
خاصی در مشکلات اقتصادی مقصر است اما در ایران واقعیت این است که دولت به 
تنهایی تصمیم های اقتصادی را اتخاذ نمی کند و بیشتر تصمیم های اساسی تر خارج از 

دولت گرفته می شود.
مرتضی عزتی در مورد تاثیر سیاست های اقتصادی بر رابطه دولت و ملت گفت: اساساً 
در ایران تصمیم گیر اصلی مجموعه حاکمیت است و دولت بخشی از این مجموعه است. 
از همین روی شاید برخی از سیاست های حاکمیت در بخش های بالادستی مانند روابط 
خارجی و بحث های مرتبط با آن، بخش قضایی و بخش قانونگذاری که اعمال می شود 
خارج از اختیار دولت باشد اما در اقتصاد تاثیرگذار باشد؛ بنابراین اگر آثار سیاست های 
مجموعه حاکمیت منجر به بهبود شرایط اقتصادی مردم شود، مردم نیز از حکومت راضی 
خواهند بود در حالی که آثار منفی این سیاست ها می تواند جنبه منفی قضاوت مردم را 
تقویت کند. وی ادامه داد: اساساً سیاست هایی که منجر به کاهش تولید می شود در 
نهایت ارزش دارایی و ثروت مردم را نیز کاهش می دهد اما برخی سیاست ها مانند تورم 
تاثیر دوگانه دارد، ازسویی موجب افزایش دارایی های ثابت مردم مانند ملک، ماشین، 
تجهیزات، کارخانجات و ارزش سهام می شود و این را جنبه مثبت تورم می توان دانست اما 
از سویی ممکن است ارزش سپرده های مردم و درآمدهای جاری را کاهش دهد. معمولا 
بیشتر مردم چون درآمدهای جاری شان را با هزینه های جاری شان مقایسه می کنند 
بنابراین فشار هزینه های جاری روی درآمدهای جاری روزمره بیشترین تاثیر روانی را در 
راستای قضاوت مردم از حاکمیت دارد. بنابراین وقتی صحبت از اثر تورم می شود منظور 
تاثیر منفی آن در ذهن مردم است. این استاد دانشگاه تصریح کرد: هرچند در تبلیغات 
عنوان می شود که یک فرد یا گروه خاصی در مشکلات اقتصادی مقصر است اما در ایران 
واقعیت این است که دولت به تنهایی تصمیم های اقتصادی را اتخاذ نمی کند و بیشتر 

تصمیم های اساسی تر خارج از دولت گرفته می شود.
عزتی با انتقاد از اینکه اقتصاد در کشور ما جزو اولویت اصلی حاکمیت نیست، گفت: 
مشکل ما این است که در این سال ها به اقتصاد توجه نکردیم و آن را اولویت اول کشور 
قرار ندادیم و آمریکا و دیگر دشمنان کشور متوجه این موضوع شدند بنابراین از این 
مسیری که ما اهمیت نمی دهیم وارد می شوند و ضربه می زنند که این می تواند تاثیر چند 
برابری داشته باشد. تمامی علوم اعم از اقتصاد، جامعه شناسی و سیاست می گویند که 
وقتی شرایط اقتصادی کشور نامناسب باشد رابطه حاکمیت و مردم شرایط خوبی ندارد 
و نارضایتی مردم افزایش می یابد. وی ادامه داد: در نتیجه وقتی ما خودمان از داخل به 
اقتصاد ضربه می زنیم و دشمنان نیز از خارج اقتصاد را تحریم می کنند تاثیر ضربات به آن 
افزایش می یابد. البته باید توجه داشت که تاثیر سیاست های اقتصادی در داخل کشور 
بیشتر از آثار عوامل خارجی است. این استاد دانشگاه تربیت مدرس با اشاره به شرایط 
تورم در سال آینده گفت: اگر همه شرایط مشابه امسال باشد احتمالًا مقدار تورم نسبت 
به امسال کاهش یابد چون کاهش قدرت خرید مردم باعث کاهش تقاضا و رشد قیمت ها 
خواهد شد البته این می تواند موجب تعمیق رکود شود که در این شرایط دولت باید توجه 
دوچندان به تولید و سرمایه گذاری داشته باشد و حتی با جذب سرمایه گذار خارجی 
می توان فشار تحریم های اقتصادی را کاهش داد. وی در مورد احتمال افزایش نرخ بنزین 
نیز گفت: وقتی قیمت بنزین در کشور هزار تومان است و در کشور همسایه 8 هزار تومان 
بدون تردید زمینه ساز قاچاق خواهد شد اما این به معنای این نیست که باید بنزین را گران 
کنند شاید یک سیاست این باشد که اگر به ازای گرانی بنزین توان مردم را افزایش دهیم 
یعنی دقیقاً همان مقدار که بنزین گران می شود درآمد مردم هم افزایش یابد ممکن است 
قاچاق و فشار روی مردم کاهش یابد اما اگر گرانی بنزین بیشتر از درآمد مردم افزایش یابد 

آن موقع مردم باید فشار بیشتری را تحمل کنند.

معاون وزیر صنعت:

یکهزارو300واحدبهچرخهتولیدبازگشتند
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: حدود یک هزار و 300 واحد صنعتی در 
مدت یکسال گذشته با تزریق منابع ریالی به چرخه تولید بازگشتند و اکنون 43 هزار واحد 
تولیدی در شهرک های صنعتی کشور مستقرند که 45 درصد مجموع اشتغال را به خود 

اختصاص داده اند.
»محسن صالحی نیا« گفت: 95 درصد از کسب  و کارها به وسیله صنایع کوچک و 

متوسط انجام می شود و 50 درصد صادرات و 70 درصد اشتغالزایی برعهده آنها است.
وی یادآور شد: با توجه به شرایط اقتصادی کشور، میزان تعطیلی یا رکود در واحدهای 
صنعتی درحال تغییر است و طبق آخرین برآوردها، از 43 هزار واحد صنعتی مستقر در 

شهرک های صنعتی، حدود 12 هزار بنگاه کوچک و متوسط در وضعیت رکود قرار دارند.
از دست دادن سهم بازار، تملک واحدها توسط بانک ها و اختلاف سهامداران با یکدیگر 
سه دلیلی است که صالحی نیا از آنها به عنوان دلایل رکود در این واحدهای تولیدی نام برد.
رئیس هیات مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: برای 
برخی واحدهای تولیدی که در تملک بانک ها قرار دارند، تفاهم نامه ای بین این سازمان و 
معاونت وزارت امور اقتصادی و دارایی امضا شده تا برای بازگشت آنها به چرخه تولید، منابع 

ریالی در اختیارشان قرار گیرد.
صالحی نیا پیرامون برنامه سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران برای سال 
آینده گفت: واحدهای تولیدی کوچک و متوسط متاثر از فضای کلان اقتصادی کشورند 
که بر اساس سیاست های کلان و طبق تبصره 18 قانون بودجه، دولت قرار است گام هایی 

را برای حمایت از واحدهای تولیدی بردارد.
وی یادآور شد: ارایه تسهیلات در قالب یارانه برای تکمیل طرح ها با پیشرفت فیزیکی 
و  تجهیزات  بازسازی  و  نوسازی  بنگاه ها،  گردش  در  سرمایه  تامین  درصد،  بالای 60 
عارضه یابی و تاسیس کلینیک های کسب  و کار، از جمله اقداماتی است که سال 98 برای 

فعالان این حوزه اجرا می شود.

گزارش از حامد حیدری

در بازار ارز چه خبر است؟ چند ماه ثبات نسبی، جای خودش را به الاکلنگ بازی 
نداشت، علت  نرخ ها  بر کاهش  اثری  مثبت FATF هم  داده است. خبر  قیمت ها 

چیست؟
بازار ارز چند ماهی کمابیش آرام بود. هر چند برخی روزها نوسانات قابل توجهی در 
این بازار دیده می شد، اما نتوانسته بود از کانال 12 هزار تومان خارج شود. این در حالی 
است که از هفته قبل ورق برگشت و شاهد افزایش قابل توجه نرخ ارز بودیم. پیش از 
این نیز برخی از تحلیلگران نسبت به سررسید شدن سپرده های بانکی و احتمال سرریز 
شدن آن ها به بازار ارز هشدار داده بودند. آیا این عامل باعث افزایش نرخ ارز در روزهای 

اخیر شده است؟
از سوی دیگر انتظار می رفت فرصت مجددی که گروه ویژه اقدام مالی)FATF( به ایران 
داد تا لوایح مرتبط را به تصویب برساند، سیگنال مثبتی به بازار دهد و حداقل جلوی 

افزایش قیمت ها را بگیرد.
در این زمینه با علی اصغر سمیعی زفرقندی، از صرافان باسابقه کشور که دبیرکل اسبق 
کانون صرافان ایرانیان نیز بوده گفت وگو کرده ایم .تمرکز سمیعی روی بازه بلندمدت 
است و در این باره می گوید: تفاوت نرخ تورم ما با کشورهای حوزه دلار چیزی است که 
باید روی قیمت دلار برود تا توزان برقرار شود. چرا قیمت دلار را به ضرب تزریق پایین 
می آوریم و اگر قرار است پایین باشد، چرا می گذاریم افزایش یابد؟ آنچه بسیار مخرب 
است، نوسان است، وگرنه دلار 18 هزار تومانی اثر تورمی و روانی خود را گذاشته است. 
اگر ما نمی توانیم حتی سه تا شش ماه آن را در کانال هایی پایین تر نگاه داریم، چرا قیمت 

آن را پایین می آوریم و سیگنال گمراه کننده به مردم می دهیم؟
وی همچنین اظهار می کند: علت افزایش قیمت دلار این است که نرخ تورم ما بالای 
20 درصد است، اما در کشورهای حوزه دلار زیر سه درصد است و تفاضل این باید روی 
قیمت دلار اعمال شود. مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در سند چشم انداز 20 ساله 
این مورد را پیش بینی کرد و دولت ها را موظف کرد که هر سال تفاضل نرخ تورم داخلی و 
خارجی را روی قیمت ارز اعمال کنند و قیمت ریال را کاهش دهند. این در حالی است 

که متأسفانه دولت های مختلف این کار را انجام ندادند.
*نرخ ارز به صورت تدریجی افزایش یابد

این کارشناس حوزه ارزی درباره نحوه اعمال تفاضل یاد شده می گوید: لازم بود این 
افزایش را با یک شیب ملایم انجام دهند تا به مردم صدمه ای نخورد. منتها تا جایی که 
می توانند فنر قیمت ارز را نگاه می دارند و در نهایت شاهد افزایش های ناگهانی هستیم.
سمیعی درباره نرخ واقعی دلار معتقد است: برآوردها نشان می داد نرخ ارز در سال 
1396 باید 5700 تومان می شد، متأسفانه در طول سال 1396 این نرخ روی 3700 
تومان نگاه داشته شد. یعنی روی هر دلار 2000 تومان سوبسید به مصرف کنندگان آن 

داده شد. در حالی که اگر دلارمان را 5700 تومان می فروختیم، پیش بینی می شد برای 
سال 1397 نیز با توجه به نرخ تورم ما و کشورهای خارجی، حدود 6200 تومان باشد. 
به جای این همه نوسان و معامله شدن دلار در قیمت 18 هزار تومان، می شد با دلار 

6200 تومانی این سال را به پایان ببریم.
وی با ابراز تأسف از انجام نشدن این کار می گوید: از آنجایی که در سال 1396 به 
مصرف کنندگان دلار، 2000 تومان تخفیف داده بودیم، در آغاز سال 1397 باید آن را 
اعمال می کردیم، یعنی قیمت آن باید 8200 تومان می شد. این در حالی است که دلار 
4200 تومان با اسم تک نرخی مطرح شد که واقعی نبود و حدود 30 میلیارد دلار با این 
نرخ تزریق شد. در نتیجه بار این ارزان فروشی روی دوش سایر دلارها افتاد. یعنی باید به 
همان میزان ارز را با اعمال نرخ این مابه التفاوت گران تر عرضه کنیم، تا جبران شود. این 

به معنای قیمت 12 هزار تومانی است.
*به نام فقرا، به کام اغنیا

دبیرکل اسبق کانون صرافان ایرانیان اظهار می کند: ممکن است این بحث پیش آید 
که افزایش قیمت دلار باعث فشار بر طبقات فرودست می شود، این در حالی است که 

مصرف کنندگان اصلی دلار اقشار فرادست هستند.
وی درباره اثر نوسانات ارزی می گوید: حدود 80 درصد از تزریق دلار از سوی بانک 
مرکزی انجام می شود. هنگامی که تصمیم بگیرند تزریق را بیشتر کنند، می توانند 
قیمت آن را پایین بیاورند. نکته این است که وقتی جامعه، دلار با نرخ های بالا را مشاهده 
می کند، این مسئله اثر خود را می گذارد، هنگامی هم که قیمت آن پایین می آید، بازار 

علاقه مند نیست که فوراً خودش را تطبیق دهد.
سمیعی معتقد است: با این نرخ تورم، باید روزانه بین 5 تا 6 تومان نرخ دلار افزایش 
یابد. چرا با فشار و تزریق بیش از تقاضا قیمت را پایین می آوریم؟ قطعاً من نیز علاقه مندم 
پول ملی ما تقویت شود، اما راهش این نیست. تا زمانی که از خلق پول بیش از اندازه 

دست برداشته نشود، پایین آمدن ارزش ریال ادامه دارد.
وی با اشاره به اینکه قیمت 12 هزار تومان برای هر دلار واقعی نبوده است، می گوید: 
اگر درآمدهای کشور مطلوب باشد و تمام تحریم ها نیز برداشته شود، باز هم نباید چیزی 
را به قیمت غیرواقعی عرضه کرد، زیرا متعلق به تمام مردم ایران است. اگر این ارز در بازار 
با نرخ های بالاتری خریدار دارد، اما قیمتش سرکوب می شود، معنایش این است که به 

میزان این ارزان فروشی به 82 میلیون نفر آسیب زده می شود.
*ارز تک نرخی شود

سمیعی راهکار برون رفت از شرایط فعلی را تک نرخی کردن ارز می داند و می گوید: ارز 
باید تک  نرخی شود و از سنگرهای 4200 و 8000 تومانی عقب نشینی کنیم و قیمت ها 
واقعی شود. اگر بخواهیم این سنگرها را حفظ کنیم و ارز را ارزان بفروشیم، بار آن روی ارز 
بازار آزاد می افتد. این در حالی است که تمام نگاه ها نیز به قیمت ارز در بازار آزاد است. 
اگر از مردم بپرسید قیمت دلار چند است، آیا کسی پاسخ می دهد 4200 تومان؟ کما 

اینکه در نرخ های دیگر فساد و رانت وجود دارد. بدترین بلایی که دارد سر کشور می آید 
از سه واژه است که با حرف »ر« آغاز می شوند؛ ربا، رانت و رشوه. اگر این سه واژه را از 

اقتصادمان حذف کنیم، کشور آباد می شود.
*سپرده های بانکی به بازار ارز سرازیر شده؟

از  ایرناپلاس  با  در گفت وگو  نیز  ارز  بازار  تکنیکال  تحلیلگران  از  فرشاد چهاردولی 
عوامل افزایش ارز در طول دو هفته گذشته می گوید. وی معتقد است سررسید شدن 

سپرده های بانکی باعث شده حجم نقدینگی زیادی وارد بازار شود.
چهاردولی سیاست های اشتباه بانک مرکزی مانند سرکوب نرخ ارز را نیز در این 
نوسانات سهیم می داند و در این رابطه می گوید: نرخ ارز کنونی نتیجه سرکوب نرخ ارز 
از سال 1391 تا 1396 است که افزایش نرخ ارز کمتر از سود بانکی بود و باعث شد با 
یک شوک یا تنش سیاسی فنر فشرده شده قیمت رها شود. اشتباه دوم سرکوب نرخ 

ارز مرحله دوم بود که از مهر ماه شروع شد و باعث شد که دلار به 9800 تومان برسد.
*سرکوب نرخ ارز و جهش قیمت ها

این تحلیلگر بازار ارز معتقد است: سرکوب نرخ ارز هیچ گاه نتیجه و تبعات خوبی ندارد. 
ما باید سعی کنیم نوسانات نرخ ارز را کنترل کنیم، در حالی که این اقدام خودش باعث 
ایجاد نوسان می شود، در نتیجه نوسان گیری ایجاد شده و اوضاع بدتر می شود. یعنی 
باید نوسان نرخ  کنترل شود، نه اینکه قیمت سرکوب شود. باید یادآوری کنم که سرکوب 
نرخ ارز باعث ایجاد تورم می شود، در چنین شرایطی به ناچار برای کنترل تورم، نرخ ارز 

را افزایش می دهند.
وی همچنین اظهار می کند: یک سری سیاست های اشتباه باعث شده بازار به چنین 
نقطه ای برسد. ثبات نرخ ارز بسیار مهم تر از این است که نرخ را پایین نگاه داریم. ثبات 
قیمت ها در بازار ارز باعث می شود افرادی که نوسان گیر هستند، از بازار خارج شوند. 
همچنین نقدینگی زیادی از بازار خارج می شود. هر چه که بازار نوسان بیشتری داشته 
باشد، به تبع آن جذابیت بیشتری هم پیدا می کند. کشورهایی مانند امارات متحده 

عربی و آمریکا تنها نوسانات را کنترل می کنند، اما نرخ را سرکوب نمی کنند.
و  باشد  داشته  وجود  واقعی  نرخ  باشد،  رها  باید  بازار  می کند:  اضافه  چهاردولی 
تنها نوسانات آن کنترل شود. در هیچ جای دنیا سرکوب نرخ ارز جواب نداده است. 
همچنین استقلال بانک مرکزی نیز از اهمیت زیادی برخوردار است. این گونه نباشد که 

دولت بانک مرکزی را مکلف کند که سیاست هایش را اجرا کند.
*افزایش نیافتن سود بانکی اقدام مثبتی بود

وی درباره یکی از اقدامات مثبت بانک مرکزی می گوید: کنترل نرخ سود سپرده 
بانکی مناسب بود، اما یک سری اشتباهاتی هم وجود داشت. در کوتاه مدت سررسید 
شدن سپرده های بانکی و در میان مدت و بلندمدت سرکوب نرخ ارز باعث ایجاد چنین 
وضعیتی شد. با حجمی از نقدینگی که وارد بازار شده و همچنین تورم فعلی، نرخ دلار 
باید بالاتر از این اعداد باشد؛ یعنی هنوز جا دارد که بالاتر رود. یادمان نرود که اقتصاد، 
دستوربردار نیست. این تحلیلگر بازار ارز در رابطه با میزان اثرگذاری تحریم بر نرخ ارز 
اظهار می کند: تحریم نیز در این افزایش  قیمت ها بی اثر نبوده است. هنگامی که ترکیه 
هم تحریم شد، نرخ ارز در آن کشور تا 60 درصد افزایش داشت، اما به این حد نرسید. 
این ها سیاست های داخلی است که بازار را به اینجا رسانده، بدبینی مردم به آینده 

اقتصاد باعث چنین وضعیتی شده است.
*خبر FATF پیش خور شده بود

چهاردولی درباره معاملات پشت خطی می گوید: سفته بازی و مافیای معاملات پشت 
خطی نیز بی تأثیر نبوده است. روزی که ایران از FATF تعلیق شد، نرخ طلای آب  شده 
در معاملات پشت خطی از مثقالی یک میلیون 770 هزار تومان به یک میلیون 830 

هزار تومان افزایش پیدا کرد. مشخص نیست این فضا را چه کسی هدایت می کند.
وی در پاسخ به اینکه چرا خبر تعلیق ایران از لیست سیاه FATF اثری بر کاهش نرخ ها 
نداشت، اظهار می کند: در بازار صعودی، اخبار مثبت سرعت صعود را کم می کنند، 
اما مانع افزایش قیمت نمی شوند. FATF نیز خبر سوخته ای بود که اثر کاهشی آن در 
بازار پیش خور شده بود و دیگر نمی توانست اثرگذار باشد. احتمال دارد تا اواخر اسفند یا 
فروردین سقف های مهرماه سال جاری رؤیت شود. روی نمودار این احتمال وجود دارد 
که نزدیک به اعداد قبلی مشاهده شود. ما اکنون داریم تاوان سرکوب ارزی سال های 
1391 تا 1396 و بعد از آن هم مهرماه سال جاری را می دهیم. نرخ ارز باید به قیمت 
واقعی برسد تا تورم فروکش کند. چهاردولی درباره راهکارهای خروج از این شرایط 
می گوید: به عنوان راهکار، فرهنگ سازی سرمایه گذاری در بورس و همچنین حمایت 
از تولید داخلی مواردی است که می تواند در این وضعیت تغییر مثبتی ایجاد کند. یعنی 
هدایت سرمایه به سمت بورس و تولید صورت گیرد؛ البته این اقدامات در بلندمدت 

جواب می دهد.

در گفت وگو  با تحلیلگران بررسی شد 

چرانرخارزالاکلنگبازیمیکند؟

عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و 
صنعت تاکید کرد خودروسازان باید هفته ای یک بار قیمت های 
جدید را با فرمول پنج درصد زیر قیمت بازار ارائه کنند تا حاشیه 

سود برای دلالان کاهش یابد.
»امیرحسن کاکایی« افزود: آمار و ارقامی که در موضوع پیش 
فروش قیمت خودروها از سوی خودروسازان ارائه می شود در 
برخی موارد موید پنج درصد زیر قیمت بازار نیست و شاهدیم 
برخی خودروها با ارقامی به مراتب بالاتر به فروش گذاشته می 

شوند.
به گفته وی، قرار گرفتن در فضای تورمی، از مردم افرادی با 
هوش بالای مالی ساخته و به همین دلیل حتی نوسان های 

اندک در قیمت ها موجب »هیجانی« شدن بازار می شود.
کاکایی به رشد قیمت ها در بازار برخلاف انتظارات اشاره کرد 
و یادآور شد: از آنجایی که پیش فروش ها و فروش های فوری 
خودروسازان بتازگی آغاز شده برای قضاوت زود است، اما شرایط 
نشان داد که دولت باید برای سرمایه های سرگردان در دست 

مردم فکر اساسی داشته باشد.
وی با اشاره به کاهش سود سپرده های بانکی، خارج شدن 
پول از بانک ها را طبیعی برشمرد و گفت: به دلیل محدودیت 
ها و کنترل بازار سکه و ارز، همچنین نقدشوندگی پایین بازار 
مسکن، در حال حاضر بازار دیگری جز خودرو برای سرمایه های 

سرگردان وجود ندارد.
این استاد دانشگاه ادامه داد: بر این اساس دولت در شرایط 
یا »تحمل  کنونی چاره ای جز »افزایش نرخ بهره بانک ها« 

آشفته بازار کنونی قیمت خودرو« ندارد.
وی اظهار داشت: باید شرایطی فراهم کرد که پول ها از بانک 

ها خارج نشود یا بازارهای جدیدی ایجاد کرد.
کاکایی به مشکلات صنعت خودرو و سایر صنایع همچون 
نفت و گاز و پتروشیمی بویژه در مقوله سرمایه گذاری اشاره 
کرد و افزود: یکی از راهکارها می تواند دخیل کردن مردم در 
اقدام های توسعه ای در این بخش ها و استفاده از سرمایه 

های سرگردان آنان باشد، مشروط به اینکه دولت به ضمانت آن 
بپردازد.

وی یادآور شد: طراحی و اجرای هر پلتفرم جدید در صنعت 
خودروسازی دستکم نیازمند سه هزار میلیارد تومان سرمایه 
ایران  پلتفرم جدید  است و شاهدیم در سال های گذشته 2 

خودرو و سایپا با توقف مواجه شده است.
به گزارش ایرنا، پایه و شالوده اصلی که ممکن است بر اساس 
آن چندین مدل خودرو تولید و ساخته شوند در اصطلاح پلتفرم 
نامیده می شود. در واقع پلتفرم مجموعه پیشرانه، جعبه دنده، 

شاسی و سیستم انتقال قدرت را در برمی گیرد.

عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و 
صنعت اظهار داشت: روزانه 500 تا یک هزار دستگاه خودرو از 
سوی 2 خودروساز بزرگ کشور فروخته می شود و فروش بیش از 
این تعداد به دلیل کمبود قطعه برای تکمیل خودروهای ناقص 

امکانپذیر نیست.
 51 تا  پراید  خودروی  گذشته  روزهای  در  گفت:  کاکایی 
میلیون تومان در بازار قیمت خورد، اما همه می دانند که ارزش 
واقعی این خودرو نیست و با متعادل شدن تدریجی قیمت ها، 

خریداران متضرر خواهند شد.
به گزارش ایرنا، گروه های صنعتی ایران خودرو و سایپا با اخذ 

مجوز از وزارت صنعت، معدن و تجارت از سه شنبه هفته گذشته 
)28 بهمن ماه( فروش فوری برخی محصولات خود را به صورت 

اینترنتی آغاز کردند.
این استاد دانشگاه به پرداخت تدریجی چهار هزار میلیارد 
تومان از سوی خودروسازان به قطعه سازان در روزهای اخیر 
اشاره کرد و گفت: اگر پول لازم را به سرعت به قطعه سازان 
برسانیم، تکمیل خودروهای پرتیراژ و پرمتقاضی سرعت می 

گیرد و مشکل در این بخش کاهش می یابد.
وی تاکید کرد: اگر سود را در بازار خودرو کاهش دهیم، افراد 
خودروها را از پارکینگ ها خارج می کنند که به کاهش بیش از 

پیش قیمت ها خواهد انجامید.
این کارشناس خودرو پیش بینی کرد بازار تا یکی 2 هفته 
آینده به شرایط تعادل نزدیک شود و قیمت ها منطقی تر شوند، 
اما این مهم با ثبات در برنامه های پیش فروش و فروش فوری 
زیر  درصد  پنج  های  قیمت  ارائه  در  شفافیت  و  خودروسازان 

قیمت بازار میسر می شود. 
* غفلت از تولید، معضل بزرگ این روزها

کاکایی در ادامه بیان داشت: این روزها وضعیت بازار و فروش 
خودرو به دغدغه اصلی تبدیل شده و هیچ کس به فکر تولید 

نیست.
مسائلی  از  خودروسازان  کنونی  مشکلات  داد:  ادامه  وی 
همچون تحریم ها نشات می گیرد که خارج از توان آنهاست 
وبویژه برای فناوری هایی که در کشور موجود نیست باید فکر 
سال  یک  در  سازی  قطعه  صنعت  همچنین  کرد،  اساسی 
گذشته به شدت تضعیف شده و همه این مسائل بر عملکرد 

خودروسازان تاثیر منفی داشته است.
این کارشناس صنعت خودرو بیان داشت: آنچه از داخلی 
بر زمین مانده و دردسر ساز شده،  سازی در صنعت خودرو 
مربوط به بخش های غیراقتصادی است و در این زمینه دولت 
باید برای جلب و جذب سرمایه ها در این بخش به ارائه مشوق 
هایی بپردازد، زیرا بسیاری از آنها به راحتی در دسترس نیست.

یک عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت :

تداومعرضهوشفافیتقیمتکلیدکنترلبازارخودروست

عبور قیمت مسکن از متری 10 میلیون تومان که توسط دفتر برنامه ریزی و اقتصاد 
مسکن اعلام شده حکایت از ضعف این تشکیلات برای ساماندهی به بازار دارد.

بهمن ماه 1397 از سوی دفتر اقتصاد مسکن، زیرمجموعه معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی اعلام شد که قیمت مسکن در شهر تهران به 
میانگین متری 10 میلیون و 66 هزار تومان رسیده که 2.9 درصد نسبت به ماه قبل و 
86 درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش نشان می دهد. به بیان دیگر، مسکن 
هنوز با رشد قیمت ماهیانه مواجه است و به نظر می رسد دستگاه های دولتی نقش 

بازدارنده ای در این شرایط ایفا نمی کنند.
یکی از تشکیلات دولتی که وظیفه ذاتی آن برنامه ریزی برای ایجاد تعادل در بازار 
مسکن است، به نظر می رسد این وظیفه ی خود را فراموش کرده و صرفاً به ارائه آمار 
از رشد روزافزون قیمت مسکن بسنده می کند. مسؤولان وزارت راه و شهرسازی طی 
سال های اخیر همواره تحلیل می کردند که با توجه به 2.5 میلیون مسکن خالی در 
کشور، عرضه به اندازه کافی وجود دارد و هر ساله اعلام می کردند که رشد قیمت 
مسکن حدود نرخ تورم یا پایین تر از آن قرار می گیرد. برآوردهایی که می تواند از 
بررسی های آماری دفتر اقتصاد مسکن نشأت گرفته باشد. با این حال اوضاع آن طور 
که مدیران این دفتر انتظارش را داشتند پیش نرفت و از آذرماه سال 1396 روند رشد 
افسارگسیخته قیمت مسکن آغاز شد تا نهایتاً به 10 میلیون و 66 هزار تومان در بهمن 

ماه 1397 رسید.
*انباشت ۳.۵ میلیون تقاضا برای مسکن

از جمله انتقاداتی که به این تشکیلات دولتی می شود این است که آیا نباید در 
زمان مقتضی، هشدارهای لازم را برای تولید و عرضه مسکن به مسؤولان وزارت راه 
و شهرسازی ارائه می کرد؟ توهم آرامش در بازار مسکن با وجود 2.6 میلیون مسکن 
خالی در حالی وجود داشت که از سال 1395 که این آمار ارائه شد اغلب کارشناسان 

هشدار می دادند خانه های خالی که اکثراً لوکس و نیمه لوکس هستند نباید معیار 
برنامه ریزی باشد؛ چرا که از دسترس اقشار متوسط و پایین جامعه خارج است. حالا 
فعالان حوزه ساخت و ساز، یکی از عوامل اصلی جهش قیمت مسکن را بی توجهی 

به انباشت 3.5 میلیون تقاضا در بازار مسکن طی پنج سال اخیر عنوان می کنند.
ایرج رهبر، نایب رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران می گوید: ما از پنج سال 
قبل پیش بینی می کردیم که با رشد شدید مسکن مواجهشویم چرا که طی این 
سال ها 3.5 میلیون انباشت تقاضا ایجاد شد و طبیعی است که وقتی عرضه نسبت 

به تقاضا کمتر باشد، افزایش قیمت اتفاق می افتد.
*افزایش ساخت و ساز در تهران با وجود گرانی مصالح

در شرایطی که پس از افزایش نرخ دلار، قیمت مصالح ساختمانی رشد چشمگیری 
داشته، آمارهای اعلام شده از مرکز آمار حاکی از افزایش ٣١, ٦ درصدی واحدهای 
مسکونی پیش بینی شده در پروانه های صادر شده برای احداث ساختمان توسط 
شهرداری تهران در فصل بهار امسال نسبت به فصل بهار پارسال است. با توجه به 
کاهش 54 درصدی معاملات، احتمالًا نیمی از واحدهای آماده تولید به 490 هزار 
واحد خالی استان تهران افزوده خواهد شد. هم چنین اغلب مصالح ساختمانی با 
رشد قیمت مواجه شده که می تواند به فاصله ی زمانی، اثر منفی در تولید و عرضه 

مسکن بگذارد.
با این وجود به دلیل اتخاذ سیاست های انقباضی در سال های گذشته، تولید 
مسکن به اندازه کافی وجود ندارد. طبق برآورد طرح جامع مسکن باید سالیانه حدود 
یک میلیون واحد مسکونی احداث شود در حالی که محاسبات جدید بر اساس 

پروانه های ساختمانی، هم اکنون تولید حدود 300 هزار واحد است.
*سازندگان در حال ترک صنعت ساختمان هستند

فرشید پورحاجت، دبیر کانون انبوه سازان با بیان این هشدار که به دلیل فشار 

مالیاتی و ضعف قانون پیش فروش، فعالان واقعی حوزه ساخت و ساز به زودی این 
بخش را ترک خواهند کرد، می گوید: حدود 13 میلیون جوان در کشور داریم که به 
سن ازدواج رسیده یا از سن ازدواج گذشته اند. یعنی هم اکنون با 5 تا 6 میلیون کسری 
مسکن مواجهیم که باید تأمین شود. از سوی دیگر گفته می شود 2.5 میلیون مسکن 
خالی در کشور وجود دارد. در همه جای دنیا برای تعادل بخشی به بازار مسکن، مازاد 
6 تا 10 درصد را نگه می دارند. این 2.5 میلیون نیز حدود 10 درصد کل واحدهای 
مسکونی کشور را تشکیل می دهد که می توان آن را به عنوان تعادل بخشی در نظر 

گرفت و بر این اساس به 5 تا 6 میلیون مسکن در کشور نیاز داریم.
در سال 1395 عنوان می شد مدت انتظار خانه دار شدن در ایران 12 سال است و 
تلاش می شود تا سال 1405 این عدد به 8 سال کاهش یابد. حالا بعد از دو سال یک 
کارشناس اقتصاد مسکن از رسیدن مدت انتظار خانه دار شدن به 25 سال سخن 
می گوید. سلمان خادم المله با بیان این که محاسبات جدید بر اساس قیمت های 
بهمن ماه 1397 نشان می دهد مدت انتظار خانه دار شدن در ایران به حدود 25 
سال رسیده استبیان می کند: با توجه به کاهش شدید قدرت خرید خانوارها، طرف 

تقاضا نسبت به افزایش مجدد قیمت مسکن واکنش خنثی نشان خواهد داد.
تلاطم بازار مسکن این موضوع را به ذهن می رساند که برداشت خشک، سطحی و 
اتکای صرف به آمار و ارقام نه تنها کمکی به خانه دار شدن مردم نکرده بلکه به ایجاد 
انحراف در مسیر برنامه ریزی منجر شده است. چه آن که اگر ارائه آمار صرف، کمکی 
به اصل قضیه می کرد قاعدتاً نباید تعداد مستاجرها از 26 درصد در سال 1390 به 
31 درصد در سال 1395 می رسید. موضوع دیگر این که طی سال های 1390 تا 
1395 که تعداد واحدهای خالی از سکنه در کشور از 1.6 میلیون به 2.5 میلیون 
واحد رسیده، نقش دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن برای هدایت سرمایه گذاران چه 

بوده است؟

انباشت 3.5 میلیونی تقاضای مسکن
خانه»رویا«شد؛برنامهریزانخوابماندند!



ورزشی44 سه شنبه -هفتم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4758

سلطانیفر:

تاج بازنشسته نیست

وزیر ورزش و جوانان تمام زیرساخت  ها برای حضور بانوان در ورزشگاه ها را فراهم دانست 
و درباره رفتن تاج از فدراسیون فوتبال، گفت: تاج ماندنی است.

 مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان بااشاره به نشست امروزش با فراکسیون ورزش 
مجلس، گفت: ورزش کشور در سال 97 موفقیت های کم نظیری کسب کرد و امسال را 
با نتایج خوب تیم ملی فوتبال در جام جهانی روسیه آن هم در گروه مرگ آغاز و با کسب 
4 امتیاز بهترین نتیجه تاریخ ادوار جام جهانی را کسب کردیم، هرچند که موفق به صعود 
از گروه نشدیم. همچنین کاروان ورزشی ایران در بازی های آسیایی جاکارتا بیشترین 
افتخارات را در این رقابت ها با کسب 62 مدال کسب کرد و در پارالمپیک نیز رتبه چهارم 

دو دوره قبل را با کسب نتایج درخشان به رتبه سوم تبدیل کرد.
این عضو کابینه دولت دوازدهم اضافه کرد: همچنین در المپیک جوانان رتبه 24 دوره 
قبل به رتبه هفتم ارتقا پیدا کرد و در لیگ قهرمانان فوتبال آسیا نیز دو تیم بزرگ کشور 
یعنی استقلال و پرسپولیس از گروه خود بالا آمده و هر دو تیم با هم برای نخستین مرتبه 
تا یک چهارم نهایی صعود کردند و در جمع 8 تیم برتر این رقابت ها قرار گرفتند. افزون بر 
این، تیم ملی فوتبال در رقابت های جام ملت های آسیا نیز پس از 14 سال به نیمه نهایی 

رسید هرچند که انتظار از تیم ملی قهرمانی بود.
وی ادامه داد: تیم های دیگر نیز در رویدادهای آسیایی و جهانی موفقیت های خوبی 
به دست آوردند و شب گذشته نیز تیم ملی بسکتبال ایران در یک بازی استثنایی تیم 

قدرتمند استرالیا را شکست داد و به جام جهانی صعود کرد.
وی با اشاره به اینکه امروز در آستانه مسابقات بزرگ المپیک و پارالمپیک قرار داریم، 
گفت: ورزشکاران ما سال پیش رو باید در رشته های انتخابی حضوری مؤثر داشته باشند 
تا در مواد رکوردی و مسابقات تیمی رتبه لازم را کسب تا بتوانیم راهی المپیک 2020 
ژاپن شویم لذا سال 98 از جهت کسب سهمیه المپیک بسیار اهمیت دارد تا در مردادماه 
99 در المپیک 2020 که بزرگترین آوردگاه ورزشی جهان است، حضوری افتخار آمیز 

داشته باشیم.

برانکوایوانکوویچ:

 به رغم همه مشکلات گریه نمی کنیم
»برانکو ایوانکوویچ« سرمربی تیم فوتبال 
پرسپولیس گفت: به رغم همه مشکلات 
و بازیکنان مصدومی که داریم برای این 

سختی 
برانکو روز دوشنبه در حاشیه تمرین تیم 
در جمع خبرنگاران  پرسپولیس  فوتبال 
افزود: شجاع خلیل زاده، علیرضا بیرانوند، 
سید جلال حسینی و کمال کامیابی نیا 
بازیکنان مصدوم تیم هستند ولی قطعا 
خللی  ما  اهداف  در  شود  نمی  سبب 

حاصل شود.
مقابل  پنجشنبه  روز  دیدار  درباره  وی 
صنعت نفت آبادان در هفته بیستم لیگ 
برتر فوتبال بیان کرد: تیم نفت همیشه 

بازی های خوبی به نمایش گذاشته و کار سختی مقابل آنها داریم. البته برای بازیکنان 
مصدومی مانند شجاع خلیل زاده و سید جلال حسینی در روزهای آینده باید تصمیم 

گرفت که به بازی می رسند یا خیر.
سرمربی کروات تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: رقابت سختی بین تیم های حاضر در 
لیگ برتر برای کسب امتیاز وجود دارد و این برای فوتبال ایران و هواداران خوشحال کننده 
است. اما پرسپولیس همیشه با انگیزه پیروزی به میدان می رود هرچند که مشکلات 
و مصدومیت ها نگران کننده است. برانکو درباره اینکه آیا خیلی ها منتظر این روزهای 
پردردسر پرسپولیس بودند یا خیر؟ اظهار داشت: ابتدای فصل نیز گفتم که کار مشکل 
است و مصدومیت هم جز فوتبال است ولی نمی خواهیم به این مسائل بپردازم زیرا تیم ما 

صدرنشین لیگ برتراست و اکنون در نیمه نهایی جام حذفی قرار داریم.
برانکو با اشاره به اینکه لیگ برتر به نوعی ماراتن است، افزود: در دیدار گذشته مقابل 
نفت مسجد سلیمان به دلیل زمین بد بازی از ماریوبودمیر و بشاررسن استفاده نکردم 
زیرا نگران آسیب دیدگی برای آنها بودم ولی ما همه مشکلات را حل خواهیم کرد و روز 

به روز بهتر می شویم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص خط حمله تیمش گفت: بازیکنان جدید 
نیاز به زمان دارند تا به هماهنگی لازم برسند و مطمئن باشید خیلی زود مشکلات کاهش 
پیدا می کند.  وی با انتقاد از شیوه بازی تیم نفت مسجد سلیمان اظهار داشت: آنها 
درمصاف با ما به نظرم ضد فوتبال بازی کردند که سبب شد کمال کامیابی نیا را از دست 
بدهیم. دیدار دو تیم فوتبال پرسپولیس و صنعت نفت آبادان در چارچوب هفته بیستم 
لیگ برتر فوتبال قرار است روز پنجشنبه 9 اسفندماه ساعت 18 و 30 دقیقه در ورزشگاه 

آزادی برگزار شود.

عرب:مشکلبیرانوندباجراحیسرپاییحلشد

 برانکو به شایعات بابت تیم ملی توجه ندارد
سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: برای باشگاه در مورد حضور برانکو در تیم ملی 

درخواست رسمی نیامده و حتی صحبت ضمنی نکرده ایم.
 ایرج عرب و در خصوص موضوع اعتراض به فشردگی برنامه مسابقات لیگ گفت: در 
جلسه ای که با بهاروند رئیس سازمان لیگ داشتیم اعلام کردیم که این برنامه فشرده است 
البته سازمان لیگ هم دلایل خودش را داشت. ما از آنها خواستیم در این برنامه تجدید 
نظر کنند و تا جایی که ممکن است فواصل را کم کنند. گفتیم بازی حذفی با سپاهان 
را عقب تر ببرند و در تاریخ 9 یا 10 خرداد برگزار کنند. پیشنهاداتی هم در مورد بازی با 
نساجی و سپیدرود دادیم و قرار شد که این پیشنهادات را بررسی کنند و نتیجه آن را به ما 

بگویند. ضمن اینکه یک نامه کتبی زدیم در این مورد تجدید نظر کنند.
عرب در پاسخ به این سؤال که آیا به تغییر برنامه لیگ برتر امیدوار هستند، گفت: ما 
خواسته خودمان را مطرح کردیم و گفتیم که شرایط سخت است و مشکلاتی برای ما به و 
جود می آورد. آنها هم معذوریت هایی داشتند و توضیح دادند در جلسه ای که با آقای تاج 

داشتیم هم این را اعلام کردم و قرار شد که ایشان این مسئله را پیگیری کنند.
وی در خصوص اینکه تیم پرسپولیس دچار نوساناتی شده است، گفت: نگرانی وجود 
ندارد، بازیکنان تیم هنوز با یکدیگر هماهنگ نشده اند. نیاز به زمان داریم که تیم به 

انسجام لازم برسد. از هواداران می خواهیم از تیم حمایت کنند.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در مورد انتقاداتی که از بودیمیر مهاجم تازه وارد این تیم 
مطرح  می شود، گفت: مسائل فنی را آقای برانکو توضیح می دهد. بودیمیر را او انتخاب 
کرد و پیشنهاد داد و در مورد او هم خودش می تواند صحبت کند. ما خانه ای دست 
منشا داشتیم آن را خالی کردیم که بودیمیر در آن ساکن شود اما او به ما گفت که چون 
خانواده اش همراهش هستند بهتر است جای بهتری برای او در نظر گرفته شود و موضوع 

خاصی در مورد بودیمیر نیست.

درمسیربلوارپیامبراعظم)ص(؛

همایش پیاده روی خانوادگی در قم
 برگزار می شود

 همایش پیاده روی خانوادگی در قم در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( به سمت مسجد 
مقدس جمکران برگزار می شود.

و سالروز  پیاده روی خانوادگی گرامیداشت میلاد حضرت زهرا)س(  بزرگ  همایش 
ورود تاریخی امام خمینی)ره( به قم جمعه 10 اسفند از ساعت 7 صبح برگزار می شود و 

دستگاه های استانی در برگزاری این همایش همراهی می کنند.
این همایش بزرگ پیاده روی خانوادگی با هدف ترویج و توسعه فرهنگ ورزش همگانی 
در میان مردم در مسیر میدان روح الله و بلوار پیامبر اعظم)ص( به سمت مسجد مقدس 
جمکران برگزار می شود و قرار است این همایش به طور زنده از شبکه 3 سیما پخش شود.
این در حالی است که مجری برگزاری این همایش هیئت ورزش های همگانی استان 
قم است و این هیئت ورزشی با همکاری استانداری قم، شهرداری قم، نهادهای دولتی و 

حمایت بخش خصوصی و حامیان مالی اقدام به برگزاری این همایش می کند.
همایش پیاده روی خانوادگی در گذشته نیز بارها در همین مسیر برگزار شده و استقبال 
عموم مردم قم از این همایش سبب شده از این پیاده روی خانوادگی به عنوان تجربه ای 
مثبت برای ترویج ورزش همگانی یاد شود و امسال نیز این همایش پیاده روی به عنوان 
طرحی عمومی برگزار می شود. مسئولان استانی قم بر لزوم افزایش مشارکت مردم در 
برنامه های ورزشی در استان قم تأکید کرده اند. این در شرایطی است که اقبال به ورزش 
در میان عموم شهروند به عنوان راهکاری برای پیشگیری در برابر آسیب ها و بیمارهای 

جسمی و روانی مورد توجه قرار گرفته است.

سعید فائقی:

 مدیریت به شیوه »پوتین« کنار گذاشته شود
تاکید معاون فنی سازمان تربیت بدنی بر این است که در 
دهه پنجم انقلاب به ۵ محور اصلی در ورزش باید توجه ویژه 
از  یکی  »پوتین«  شیوه  به  مدیریت  گذاشتن  کنار  که  شود 

مهمترین ها است.
پیروزی  از  بعد  خود  دهه  پنجمین  حالی  در  ایران  ورزش 
انقلاب اسلامی را پیش رو دارد که طی چهار دهه گذشته 
این  داشت.   مختلف  سطوح  در  زیادی  دستاودرهای 
دستاوردها که گسترده شدن حضور ورزشکاران در میادین 
آسیایی و جهانی و از جمله المپیک، مدال آوری در رویدادهای 
مختلف، میزبانی مسابقات بین المللی، توسعه ورزش بانوان و 
مهیا شدن شرایط برای اعزام بین المللی آنها در کنار توسعه 
عمرانی از جمله آنها به حساب می آید، مویدِ وضعیت متفاوت 
ورزش ایران و حرکت رو به جلو آن نسبت به قبل از انقلاب 

است.
البته که شکی نیست هنوز ورزش ایران با وضعیت ایده آلِ 
ممکن فاصله زیادی داشته و احتمالا راه های نرفته زیادی 
دارد که باید برای طی کردنِ هدفمند آنها طی سال های آینده 

برنامه ریزی داشته باشد. 
دهه پنجم انقلاب اسلامی می تواند بهترین بهانه و فرصت 
برای دستیابی به بسیاری از اهداف محقق نشده باشد به 
شرطی که از تمام آزمون و خطاهایی که ورزش طی چهار دهه 
گذشته انقلاب داشته برای این دهه و طی کردن نتیجه بخش 

تر آن استفاده کرد. 
یکی از مدیران پیششین ورزش ایران تاکید دارد که این مهم 
نیازمند نیازمند حرکت بر اساس 6 محور کلی است. به گفته 
وی یکی از مواردی که باید برای این دهه ورزش موردنظر باشد 
دوری از مدیریت به شیوه »پوتین« است که در برخی رشته ها 

وفدراسیون ها دیده می شود. 
ورزشایراندورهگذارخوبیراطیچهاردههسپری

کرد
سعید فائقی که در دولت هاشمی رفسنجانی و سید محمد 
خاتمی، معاون فنی سازمان تربیت بدنی بود در گفتگویی با 
مهر  پیشنهاداتش برای دهه پنجم انقلاب اسلامی را با اشاره 
به دستاوردهای به دست آمده طی چهار دهه گذشته اشاره 
کرد و گفت: ورزش ایران دوره خوبی را در گذر از یک جامعه 
و ورود به عصر جدید سپری کرد. طوری که در اولین حضور 
در حوزه قهرمانی موفق عمل کرد. بازی های آسیایی دهلی 
نو اولین رویداد در عرصه قهرمانی بعد از انقلاب بود که کاروان 
ایران در آن شرکت داشت. کاروان ایران با حداقل ورزشکار در 
این بازی ها شرکت کرد اما تقریباً در بسیاری از رشته ها مدال 

آور شد.
وی با یادآوری اینکه ورزش در دوره جنگ تحت تأثیر بسیاری 
از اتفاقات آن دوره بود، خاطرنشان کرد: حتی در این دوره 
هم ورزش حضوری قابل توجه داشت طوری که از بسیاری 
جنگی  خدمات  و  سازی  آماده  برای  ورزشی  های  مکان  از 
استفاده می شد و حتی بسیاری از ورزشی ها اعزام به مناطق 

جنگی را در برنامه داشتند.
فائقی با یادآوری اینکه بعد از جنگ دوره بازسازی در تمام 

عرصه ها آغاز شد، تصریح کرد: ورزش در این عرصه و بازه 
زمانی هم عملکرد خوبی داشت. ورزشگاه های آسیب دیده از 
جنگ خیلی سریع مورد بازسازی قرار گرفتند  و در عین حال 
زیربناهای ورزش، گسترده تر شدند طوری که سرانه ورزش 

سه تا چهار برابر و در برخی موارد 10 برابر شد.
به گفته وی، توفیقات به دست آمده در عرصه ورزش بانوان 
هم جزو دستاوردهای انقلاب است که باید همیشه مورد توجه 
باشد. در این عرصه زیرساخت های ویژه ورزش بانوان توسعه 
پیدا کرد و ورزشکاران ایران در میادین بین المللی مدال آور 

شدند.
این مدیر پیشین ورزش ایران با بیان اینکه در حوزه تربیتی 
و آموزشی هم گام های بلندی در ورزش برداشته شده، تأکید 
کشور  سراسر  در  بدنی  تربیت  دانشگاه  امروز 1800  کرد: 
فعالیت دارند در حالی که قبل از انقلاب همه فعالیت های 
ورزشی به یک موسسه عالی ختم می شد. با همه اینها برای 
پنجمین دهه انقلاب و کسب نتایج بهتر باید به محورهایی 

توجه بیشتر داشت.
برایدههپنجمبهپنجمحورتوجهویژهشود

سعید فائقی با بیان اینکه به زعم بنده فعالیت های مورد 
توجه برای ورزش در دهه پیش رو باید در 6 محور کلی خلاصه 
شود، به هر یک از آنها اشاره کرد و گفت: در صورت برداشتن 
این محورها می  از  و درست در هر یک  گام های اساسی  
توان امیدوار بود که پایان پنجمین دهه انقلاب با رقم خوردن 
دستاوردهایی به مراتب بزرگتر از چهار دهه قبل همراه خواهد 

شد.
محوراول:تکلیفورزشقهرمانیمشخصشود

وی افزود: برای آغاز دهه پنجم انقلاب باید تکلیف ورزش 
حرفه ای مشخص شود. به هر حال فعالیت های ورزشی در 
ایران به نام ورزش آماتور آغاز شد در حالی که امروز ورزش 
جهان در مسیر قهرمانی حرکت دارد. بنابراین در ایران هم 

باید برای ورزش حرفه ای و قهرمانی یک قانون نوشته شود تا 
براساس آن فعالیت ها پیش رود.

محوردوم:سازماندهیوضعیتباشگاهها
موضوع دیگری که باید برای این دهه مورد توجه قرار گیرد، 
سازماندهی وضعیت باشگاه هاست و اینکه نظام باشگاهی 
قانونمند شود. فائقی با اشاره به این موضوع ادامه داد: رکن 
فعالیت در تمام رشته ها، باشگاه ها هستند در حالی که ما 
در باشگاه داری ضعف های زیادی داریم که دلیل بسیاری از 
مشکلات عمده ورزش نیز هستند. برای باشگاه ها و باشگاه 

داری نیز باید حرکت قانونمند را آغاز کنیم.
محورسوم:ورزشواردبورسشود

اینکه  بر  تأکید  با  وقت  بدنی  تربیت  سازمان  فنی  معاون 
برای فعالیت های اقتصادی ورزش هم باید برنامه ای ارائه 
شود، صحبت های خود را ادامه داد و اظهار داشت: امروز در 
بورس هیچ جایی برای ورزش تعریف نشده است. در حالی 
که فعالیت در این عرصه ارتباط مستقیم با ورزش حرفه ای و 
قهرمانی دارد. در بسیاری از کشورها همین فعالیت زمینه ساز 
رشد و ترقی است در حالی که در ورزش ایران مغفول مانده 

است.
محورچهارم:تربیتمدیرانیبینالمللیوحرفهای

وی چهارمین محوری که باید در دهه پنجم انقلاب مورد 
توجه بگیرد را تربیت مدیران توانمند عنوان کرد و در این مورد 
اینگونه توضیح داد:اگر تا به امروز خصوصی سازی پرسپولیس 
و استقلال به نتیجه نرسیده به این دلیل است که ورزش به 
دست مدیران اهلش نبوده و نیست و دلیل دیگر این است که 
ما در  تربیت مدیران، ضعف داشتیم. برای این دهه انقلاب باید 
مدیرانی تربیت شوند که حرفه ای، جهان تراز و بین المللی 
باشند. بتوانند بنگاه داری کنند و مدیریت ورزش را به صورت 

حرفه ای انجام دهند.
ورزشازسیاسیونگرفتهشود

فائقی در این رابطه ادامه داد: علاوه بر این باید ورزش را 
به دست اهلش بسپاریم. باشگاه ها اگر توسط مدیران اهل 
داشت.  خواهند  بهتری  و  مستمر  فعالیت  شوند،  تأسیس 
وقت آن رسیده که ورزش را از سیاسیون گرفته و به ورزشی 
ها بسپاریم و این گونه به ثبات مدیریتی برسیم. اینکه ورزش 
برای یک مدت خیلی طولانی به دست یک نفر باشد، درست 

نیست. درستش این است که ورزش به دست اهلش باشد.
مدیریتبهشیوه»پوتین«راکناربگذاریم

»یعنی شما با مدیریت مستمر و مدت دار در ورزش مخالف 
هستید؟« وی در پاسخ به این پرسش گفت: اعتقاد دارم در 
ورزش ایران هیچ مدیری نباید حداکثر بیش از دو دوره چهار 
ساله مدیریت داشته باشد. چون تمام توانمندی هایش را در 
همین 8 سال نشان می دهد و برای سالهای بعد از آن چیزی 
برای نمایش ندارد. ورزش باید از شیوه مدیریت پوتین، دور 
شود. اینکه وی به عنوان رئیس جمهور روسیه 8 سال این 
عنوان را برعهده دارد، 8 سال دیگر معاونش عهده دار آن می 
شود و دوباره خود مسئولیت می گیرد و این شیوه را به همین 

ترتیب ادامه می دهند.
»منظور شما شیوه مدیریتی در برخی از فدراسیون ها مثل 
فوتبال است که بعد از علی کفاشیان، مهدی تاج ریاست را به 
عهده گرفت؟« وی گفت: من نمی خواستم مستقیم اشاره 
کنم اما شما موضوع را شفاف عنوان کردید. ورزش اگر می 
خواهد موفق تر از 4 دهه قبل باشد، باید از این شیوه مدیریتی 

دوری کند.
محورپنجم:توجهبهزیرساختهاباسپردنمسئولیت

ورزشهمگانیبهشهرداریها
سعید فائقی پنجمین و آخرین محور مورد نظر خود برای 
ورزش و دهه پیش رو را توجه به زیرساختها عنوان کرد و گفت: 
در این زمینه وضعیت خوبی نداریم. به نظرم باید نگاه همگانی 
ورزش  مدیریت  که  است  این  پیشنهادم  داشت.  ورزش  به 
همگانی به شهرداری ها و دهیاری ها سپرده شود تا آنها در 
برنامه های خود و برای توسعه زیرساخت ها در مناطق و شهرها 

برنامه ریزی کنند. البته که
ااین موضوع نیازمند تعامل میان وزارت ورزش و این نهادها 
است اما واقعاً اگر همه مسئولیت ها در همه حوزه ها و زمینه 
ها به گردن وزارت ورزش باشد کاری از پیش برده نخواهد شد. 
در موردی مثل زیرساخت ها باید بین وزارت ورزش و این گونه 

نهادها تعامل باشد.
محورششم:ورزشمتکیبهبودجهدولتینباشد

وی در بخش پایانی صحبت های خود تصریح کرد: خیلی ها 
بودجه را عاملی تعیین کننده عنوان می کنند. شکی نیست 
که مباحث مالی در پیشبرد اهداف بی تأثیر نیست اما مسلم 
است که وضع اقتصادی کشور در این زمینه کاملًا تعیین 
کننده است. به هر حال کشور ما هم مثل خیلی از کشورها 
در هر مقطعی مشکلات مالی خود را دارد. بنابراین نمی توان 
و نباید به بودجه دولتی متکی بود. ورزش باید از طریق مردم 
اداره شود. با حمایت دولت، ورزش حاکمیتی می ماند که 

خیلی پسندیده نیست.

احسان محمدی-در اولین نگاه شبیه بازیکن هایی است که مدتهاست 
تمرین نکرده اند، در میان تنه اش انگار اضافه وزن دارد و دوست دارد روی 
چمن بیشتر قدم بزند. اما وقتی توپ را برایش می فرستند، مثل کوسه ای 
که بوی خون را حس کرده باشد، هیچ کس مانع اش نمی شود. با قدرت و 
سربالا می دود و ضربه هایش به توپ مهربان است، برای همین توپ از پایش 
رَم نمی کند. حتی اگر نحوه صدور مجوز بازی آیاندا پاتوسی قابل نقد باشد، 

نمی توان منکر شد که او لیگ برتر فوتبال ایران را جذاب کرده است.
پرسپولیس در جذب مهاجم خارجی کارنامه درخشانی ندارد. در کنار 
خریدهای ناموفقی مثل ساموئل جوچی، رافائل، دی کارمو، زیاد شعبو، 
ماته دراگه چوویچ، وسلی برازیلیا، ژوزه تادو، پریموف، هروه اوساله و ... 
شاید فقط بشود به ایمون زایدنمره خوب داد که در 21 بازی 12 گل زد. 
حتی بازیکنان خوبی مثل اشپیتیم آرفی و ابراهیم توره هم نتوانستند مثل 
تیم های سابق شان در پرسپولیس خوب باشند. گادوین منشا، تحرک خوبی 
داشت اما در 62 بازی فقط 14 گل زد که آمار چشم نوازی برای یک مهاجم 

نیست.
استقلالی ها هم انگار مثل پرسپولیس از یوتیوب خرید می کردند. یعنی 
کافی بود چند هایلایت از دریبل ها و گلزنی های یک بازیکن می دیدند و 
مدیر او با یک CD به باشگاه می آمد تا با وعده یک خرید رویایی هواداران 
را امیدوار کنند. راجر فابریستیو، جوئلسین داسیلوا، کوئیکه، آندرسون 
دوس سانتوس، گوران یرکوویچ، بوبکر کبه، آنتونیو کاروالیو، پروپییچو .. 
هیچکدام خاطره آفرین نشدند اما انگار شفر رگه ای از الماس های سیاه را 
در فوتبال آفریقا کشف کرده است. اول مامه تیام سنگالی ستاره شد. وقتی 
در نیم فصل دوم به استقلال پیوست، در 6 بازی لیگ برتر 4 گل زد و 2 پاس 
گل داد. در جام حذفی یک بار به میدان رفت. فینال مقابل خونه به خونه. 
استقلال با تک گل او قهرمان شد. اما آتش بازی اش را در لیگ قهرمانان 
آسیا انجام داد. در 6 بازی 7 گل زد. استقلالی ها هنوز با حسرت و لذت از 
هت تریک اش مقابل ذوب آهن حرف می زنند. حالا آیاندا پاتوسی 26 ساله، 
زاده کیپ تاون در آفریقای جنوبی با آنکه شماره غیرمنتظره ۵ را می پوشد که 

عادت داریم آن را تن مدافعان نزدیک به دروازه ببینیم اما به دلبر شماره یک 
آبی ها تبدیل شده است. مهاجمی که در دو دیدار مقابل پارس جم و ذوب 
آهن روی هر پنج گل استقلال تاثیر مثبت داشته است! یک گل زن خلاق، 
پاسور باهوش و بازیکنی که انگار هرجا توپ هست، او در چند متری اش 
پرسه می زند. دو بازی شاید برای قضاوتی این همه همراه با تحسین کافی 
نباشد و باید دید آیا می تواند این روند را حفظ کند و مقابل تیم هایی که دفاع 
منسجم تری دارند هم اینطور با توپ برقصد یا اندکی بعد که سبک بازی اش 
برای مدافعان باهوش قابل پیش بینی شد،  مهارش می کنند، اما پاتوسی به 
یک کلیشه متداول در فوتبال ایران خاتمه داد؛ تازه به تیم اضافه شده و هنوز 
هماهنگ نیست! در اینکه حضور طولانی مدت یک بازیکن در کنار تیم و 
انجام تمرینات مستمر به او کمک می کند با بافت باشگاه همگن شود کسی 
تردیدی ندارد. کسانی که فوتبال بازی کرده اند می دانند زمان به بازیکن 
بلند کردن سر، تشخیص دهد هم تیمی  کمک می کند که حتی بدون 
او به کدام سمت زمین فرار کرده است اما پاتوسی و پیونتک نشان دادند 
برای درخشش، قرار نیست تا ابد به یک بازیکن مجال فرصت سوزی داد. 
بازیکن خوب کسی است که بتواند در کمترین زمان ممکن، با درخششی 

خیره کننده خود را به سرمربی تیم تحمیل کند.
وقتی کشیشتف پیونتک از جنوا به میلان پیوست تا جایگزین هیگواین 
شود، خیلی ها گفتند او تاب فشار روانی میلان را ندارد، میلان در دوران نزول 
به سر می برد و نباید از پیونتک انتظار معجزه داشت اما او چند روز بعد از 
انتقال، در اولین بازی مقابل آتلانتا برای میلان دبل کرد و حالا در شش بازی 

هفت گل زده است! 
او در 310 دقیقه، 6 گل براي روسونري به ثمر رساند. کوبنده ترین شروع 
برای یک مهاجم در تاریخ میلان. بالاتر از مارکو فان باستن، ژان پیر پاپن، 
تا  تیم.  این  در  دیگری  مهاجمی  هر  و  زلاتان  بزرگ،  رونالدوی  اینزاگی، 
همین جا هم برای یک جوان 23 ساله رویایی است، درست مثل عملکرد 
پاتوسی در استقلال. پاتوسی و پیونتک نشان دادند که آدم های موفق برای 

انجام دادن یک کار راهش را پیدا می کنند و آدم های ناموفق بهانه اش را!

بازیکن تیم ملی بسکتبال پس از صعود ایران به جام 
داشت:  اظهار  خوشحالی،  ابراز  ضمن  جهانی 2019 
هواداران فوق العاده ای داریم و این جو به معنای واقعی 

هر حریفی را آزار می دهد.
تیم ملی بسکتبال ایران یکشنبه شب گذشته موفق شد 
تا با پیروزی برابر استرالیا به جام جهانی 2019 که شهریور 

سال آینده در چین برگزار می شود، صعود کند. 
در این بین، »مایک رستم پور« پس از صعود غرور انگیز 
ایران به جام جهانی چین در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: پس از باخت به ژاپن، فشار زیادی روی تیم 
به وجود آمد اما بازیکنان با کمک کادر فنی خیلی سریع 
به خودشان آمدند تا برای این مسابقه آماده شوند؛ می 
دانستیم که کار آسانی برابر استرالیا نداریم و باید تمام 
تلاشمان را بکنیم تا کار در همین مسابقه تمام شود و به 

نظرم خیلی خوب کار کردیم و برنده شدیم.
وی ادامه داد: استرالیا بازیکنان توانمندی دارد، آنها هم 
از نظر فیزیکی قدرتمند هستند و هم از نظر فنی شناخت 
کاملی از بسکتبال دارند؛ بنابراین رقابت با چنین تیمی 
به هیچ وجه کار ساده ای نیست و جای کوچک ترین 
غفلتی وجود ندارد؛ هر اشتباه می تواند نتیجه بازی را 

تغییر بدهد.
ملی پوش بسکتبال ایران افزود: ما از کوارتر اول تمرکز 
زیادی روی دفاع داشتیم و واقعا کارمان در این منطقه 
خوب بود؛ در طرف مقابل هم موقعیت های مناسبی 
به وجود آوردیم و امتیاز گرفتیم و زمانی که از حریف جلو 

افتادیم با انرژی بیشتری به کار ادامه دادیم.
رستم پور با اشاره به حضور تماشاگران در سالن آزادی 
بیان کرد: خیلی خوشحالم که در این مسابقه نیز تنها 

نبودیم؛ هواداران فوق العاده ای داریم و به آنها تبریک می 
گویم که از تیم حمایت کردند و در نهایت نیز خوشحال 
به خانه هایشان رفتند؛ این جو به معنای واقعی کلمه هر 
حریفی را آزار می دهد؛ من هم بعد از این پیروزی واقعا 

خوشحال بودم.
او در خصوص دیدار مقابل ژاپن نیز تصریح کرد: ما در 
آن مسابقه هم خوب کار کردیم اما در شب خیلی خوبِ 
حریف نتوانستیم آنها را متوقف کنیم؛ قطعا همه ما می 
توانستیم بهتر بازی کنیم تا همانجا کار تمام شود اما 
اینطور نشد. به هر حال هر روز باید تلاش کرد و ضعف ها 

را از بین برد. 
بازیکن تیم ملی بسکتبال ایران در پاسخ به این سوال 
خودش  برای  جهانی  جام  در  حضور  شانس  چقدر  که 
قائل می شود، تاکید کرد: بسکتبال ایران بازیکنان بسیار 
خوبی دارد که همگی شانس حضور در جام جهانی را 
دارند؛ همه بازیکنان می توانند در این تورنمنت باشند و 
من هم به طور حتم دوست دارم که در این رویداد بزرگ 
حاضر شوم و نهایت تلاشم را می کنم که بتوانم به این 

هدف دست پیدا کرده و در آنجا به میدان بروم.

برای درخشش تاابد به یک بازیکن فرصت  داده نمی شود

آیاندا پاتوسی؛ پیونتکِ فوتبال ایران!
ملی پوش بسکتبال: 

جو تالار آزادی هر حریفی را آزار می دهد

مدافع تیم فوتبال استقلال گفت:بعد از اتفاقات اول فصل و 
آن فشارهای روحی و روانی فکر نکردم که اینجا دیگر جای من 
نیست و با خودم گفتم با یک نیم فصل بازی نباید از استقلال 

بروم.
 محمد دانشگر مدافع استقلال در ابتدای این فصل به جمع 
آبی پوشان اضافه شد و در دورانی که تیم شفر خوب نتیجه 
نمی گرفت انتقادات زیادی را تحمل کرد. دانشگر البته بعد از 
نیم فصل اول شرایط بهتری پیدا کرد حالا به یکی از عناصر 
مهم خط دفاعی استقلال در کنار پژمان منتظری تبدیل شده 

است. 
دانشگر در گفت وگویی ، در خصوص دیدار تیمش با ذوب 

آهن و گلی که به ثمر رساند صحبت های زیر را انجام داد:
ابتداازبازیصحبتکنیمکهشایدمیشداستقلال

گلهایبیشتریهمبزند.
می دانستیم  و  داشتیم  سختی  بازی  ما  است  همین طور 
ذوب آهن تیم خوبی دارد. این تیم همیشه مقابل استقلال و 

پرسپولیس خوب کار کرده و در یک سال اخیر بازی های زیادی 
را با استقلال انجام داده بود. هم در جام حذفی، هم در لیگ 
قهرمانان و هم در لیگ برتر طی یک سال اخیر بازی های زیادی 
صورت گرفت.  با توجه به اینکه ذوب آهن هفته گذشته در آسیا 
کامبک خوبی داشت ما می دانستیم کار سختی داریم و حضور 
منصوریان روی نیمکت این تیم هم باعث شد تا بازی خود به 
خود حساس شود. خدا را شکر می کنم که در نهایت استقلال 

برنده بازی شد و سه امتیاز بازی را گرفتیم. 
گلهای میتوانست گذشته بازی دو در استقلال

بیشتریبزندچرااینهمهفرصتازدستمیدهید؟
ما باید تمرینات بیشتری انجام دهیم که چنین اتفاقاتی نیفتد 
شاید در هر بازی ۵ یا 6 موقعیت صد درصد ما تبدیل به گل 
نمی شود ولی به هر حال باید طوری برنامه ریزی کنیم که این 
اتفاق نیفتد چون در آسیا بازی ها شرایط متفاوتی دارد و فرصت 

کمتری نصیب تیم ها برای گلزنی می شود.
ازشرایطخودتصحبتکن.بهنظرمیرسدفشارهای

اولفصلدرتونتیجهمثبتیداشتهوحالاشرایطتکاملًا
تغییرکردهاست.

همه بازیکنان در استقلال ممکن است زمان هایی تحت فشار 
قرار بگیرند ولی مهم این است که این فشار چگونه مدیریت 
شود. بعد از اتفاقات اول فصل و آن فشارهای روحی و روانی 
فکر نکردم که اینجا دیگر جای من نیست و با خودم گفتم با یک 
نیم فصل بازی نباید از استقلال بروم. تمریناتم را بیشتر کردم و با 
مربیان تمرینات اختصاصی انجام دادم و خوشبختانه شرایطم 
تغییر کرد. این را هم بگویم وقتی تیم خوب کار می کند مطمئناً 
شرایط عوض خواهد شد و روی عملکرد بازیکنان هم تأثیر دارد. 

دومینگلتراهمبرایاستقلالبهثمررساندی.
که  کنم  خوشحالی  می خواستم  البته  است  همین طور 
چشمی اجازه این کار را به من نداد و من را گرفت و ول نمی کرد 

اما امروز روز مادر است و من گلم را به مادرم تقدیم می کنم. 

بااینشرایطکه4امتیازباصدرجدولفاصلهداریدآیا

هوادارانمیتوانندخوشبینباشندکهاستقلالقهرمان
شود.

اگر به بازی های ما تا آخر فصل نگاه کنید متوجه می شوید 
کارمان فوق العاده سخت است ما اصلًا تا پایان فصل بازی آسان 
نداریم. به هر بازی باید به چشم یک فینال نگاه کنیم و بازی 
آینده ما هم با فولاد است که مطمئناً در اهواز کارمان راحت 
نخواهد بود. فولاد تیم خوبی است و مربی با دانشی دارد ولی ما 

امیدوار هستیم که برنده بازی باشیم. 
نگفتیهوادارانبهقهرمانیامیدوارباشندیاخیر؟

صد درصد از روزی که در ترکیه برای نیم فصل دوم تمریناتمان 
را شروع کردیم هدفمان قهرمانی بوده ما هم تماشاگران خوبی 
داریم، هم کادر فنی و هم بازیکنان خوبی. هدف مان هم این 
است که به تیم های بالای جدول توجهی نداشته باشیم و کار 
خودمان را انجام دهیم. امیدوارم هفته آخر در بازی با سپیدرود 
اتفاقات خوبی برای ما رقم بخورد و روز خاطره انگیزی را برای 

تماشاگران رقم بزنیم. 

 هواداران به قهرمانی استقلال امیدوار باشند
دانشگر:بعد از انتقادها به خودم گفتم نباید از استقلال بروم

رییس فدراسیون اسکی با اشاره به انتقادات برخی از کارشناسان این رشته گفت: 
انتقاداتی که امروز از برنامه و مدیریت فدراسیون می شود نتیجه برخورد های من و مدیریت 

های زیر مجموعه فدراسیون با بازیکن سالاری و مربی سالاری است.
»سید عبدی افتخاری« با اشاره به برخی انتقادات در زمینه دعوت نشدن بازیکنان 
سرشناس اظهار داشت: شخصیتی مانند باقر کلهر که در اسکی صاحب نظر است و 
افتخارات فراوانی کسب کرده امروز در قامت سرمربی تیم ملی اسکی مردان فعالیت می 

کند و برنامه های خود را به فدراسیون و ورزشکاران ارائه کرده، لذا ورزشکاران باید از وی 
اطاعت کنند و سرتمرینات حاضر شوند.

افتخاری در زمینه برخی از شایعات پیرامون دعوت نشدن »حسین ساوه شمشکی« 
کاپیتان تیم ملی گفت: کمیته فنی چند ماه پیش از اعزام به رقابت های جهانی سوئد 
مشخص کرد که 70 درصد از اختیار انتخاب بازیکنان ملی پوش برعهده سرمربی و 30 
درصد به عهده کمیته فنی می باشد؛ لذا ساختار تیم براساس این مصوبه و احترام به قانون 

بسته شد و تمامی بازیکنان باید به قانون و تصمیم سرمربی احترام بگذارند.
رییس فدراسیون اسکی با اشاره به نبود کاپیتان تیم ملی در مسابقات جهانی سوئد 
گفت: اگر بخواهیم منصفانه قضاوت کنیم ما در نبود ساوه شمشکی هیچ چیز از دست 
ندادیم و هیچ سکویی واگذار نشد چون قبلا نتایج درخشانی کسب نشده بود که ما نسبت 
به آن افت کرده باشیم؛ در رقابت های جهانی اسکی که در سوئد برگزار شد تیم ملی مردان 
و زنان ایران در برخی از رشته ها، بهتر از سال های قبل بودند و در مواردی نیز نتایج بدتری 
کسب کردند.  افتخاری ادامه داد: چهار روز پیش از اعزام اسکی بازان به مسابقات جهانی، 
یکی از ملی پوشان شایعه تبانی در مسابقات انتخابی اسکی را مطرح کرد که فدراسیون به 
طور جدی ادعا را بررسی و هیچ مورد تبانی پیدا نشد. مسابقات انتخابی تحت نظر نماینده 
فدراسیون جهانی اسکی برگزار شد. البته محمد کیادربندسری در فدراسیون موضوع 

تبانی را تکذیب کرد اما پس از خروج دوباره بر آن پافشاری کرد. 
او در زمینه چرایی هجمه های اخیر علیه فدراسیون تصریح کرد: دلیل واضح و روشن 
است برخی به دنبال توسعه بازیکن سالاری و مربی سالاری در مجموعه اسکی هستند اما 
ما چنین اجازه ای نخواهیم داد. مربی و ورزشکار باید چارچوب کار و قانون را بشناسند و 
به خود اجازه ندهد که برای فدراسیون تعین تکلیف کنند در غیر اینصورت جایگاهی در 
فدراسیون و مجموعه اسکی ندارند.  وی با اشاره انتقاداتی که از سرمربی تیم ملی بانوان 
می شود گفت: من از توانایی »سمیرا زرگری« چیزی نمی گویم اما کسانی که ادعا دارند 
او ضعیف است می توانند توانایی ها خود را با رزومه زرگری بسنجند تا مشخص شود چه 
کسی دانش مربی گری در اسکی دارد. زرگری در چند سال گذشته چهار نخبه به تیم 

های پایه تحویل داده است که در کارنامه هیچ کدام از منتقدان او دیده نمی شود. 
رییس فدراسیون اسکی در پایان گفت: خطر از دست رفتن منافع در فدراسیون اسکی 
یکی از دلایل اصلی این انتقادات است. کسانی که در گذشته همه کاره اسکی بودند و 
این فدراسیون را با 2 میلیارد تومان بدهی رها کردند به دنبال بازیافتن جایگاه پیشین خود 
هستند اما من چنین اجازه ای نخواهم داد زیرا برای سامان یافت ورزش اسکی لازم است 
مدیریت، بازیکن سالاری و مربی سالاری اصلاح شود که در این دوره ما گام نخست آن 

را برداشتیم.

رییس فدراسیون اسکی: 

انتقادات ثمره مبارزه با بازیکن سالاری است
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دانشمندان به تازگی دریافته اند که ممکن است ویتامین "دی") D( از طریق موهای 
انسان اندازه گیری شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از تک ساینس، این یافته جدید محققان منجر به اندازه گیری 
این ویتامین به روشی غیرتهاجمی خواهد شد.

کمبود ویتامین دی به یک مشکل جهانی تبدیل شده است. دانشمندان تخمین 
زده اند که بیش از یک میلیارد نفر در سراسر جهان دچار کمبود ویتامین دی هستند.

کمبود این ویتامین با سلامت استخوان مرتبط است و یکی از آسان ترین و مهم ترین 

روش های جذب آن، آفتاب گرفتن است.
این کمبود می تواند به عنوان عاملی خطرناک برای افسردگی، بیماری های قلبی و 

عروقی، دیابت و سرطان تلقی شود.
در حال حاضر بهترین روش برای اندازه گیری ویتامین دی با استفاده از آزمایش خون 

انجام می شود.
با این حال این روش ممکن است دردناک باشد و شرایط بهداشتی در آن رعایت نشود.

علاوه بر آن انجام آزمایش خون نیازمند تجهیزات و تخصص است.
بنابراین می توان نتیجه گرفت که انجام آزمایش خون همیشه و در همه جا عملی 

نیست.
محققان کالج "ترینیتی دوبلین")Trinity Dublin( که این پژوهش جدید را انجام 

دادند، دریافته اند که زمانی که مو رشد می کند، ویتامین دی نیز در مو تجمع می یابد.
وقتی غلظت ویتامین دی در خون بالا می رود، میزان بیشتری از این ویتامین هم در 
خون جمع می شود. زمانی هم که میزان ویتامین دی در خون پایین می آید، اجتماع آن 

در موها نیز کاهش می یابد.
بنابراین این آزمایش بر اساس نمونه گیری از موها انجام می شود و ممکن است به 
پزشکان اجازه دهد که به مرور زمان میزان ویتامین دی را از طریق موها اندازه گیری 

کنند.
"لینا زگاگا") Lina Zgaga( از محققان این پژوهش اظهار کرد، اگر موی فرد به اندازه 

کافی بلند باشد، ممکن است طی چند سال بتوان این آزمایش را پیگیری کرد.
وی افزود، البته ما نیازمند تحقیقات بیشتری هستیم که ارتباط دقیق غلظت ویتامین 

دی با موها را به مرور زمان بسنجیم.
ما همچنین باید عوامل مختلفی که ممکن است سطح ویتامین دی را تحت تأثیر قرار 
دهند، بررسی کنیم که از میان بارزترین آن ها می توان به رنگ و ضخامت مو و یا استفاده 

از رنگ مو اشاره کرد.

طراحیونمونهسازیمتهحفاریتوسط
محققانکشور

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید و نمونه سازی مته های حفاری 
شدند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صندوق نوآوری و شکوفایی، یک شرکت دانش بنیان 
مستقر در پارک علم و فناوری استان مرکزی با حمایت صندوق نوآوری و شکوفایی موفق به 

طراحی و نمونه سازی مته حفاری به عمق ۱۵ متر با قطر حفاری متغیر شد.
محمدرضا عزیز محمدی، مدیرعامل این شرکت خاطرنشان کرد: از این مته برای حفر 
چاله های تیر برق، دکل های فشار قوی و ضعیف، چاله های ضد زلزله و همچنین برای 

حوزه آب و فاضلاب استفاده می شود.
به گفته عزیزمحمدی این محصول با تسهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی نمونه سازی 

شده و از مراجع ذی صلاح دارای تاییدیه است.
وی ورود این مته حفاری به بازار را منوط به رفع نواقص و استانداردسازی آن دانست و 
گفت: قطعات محصول باید بهینه سازی شود و سختی فولاد آن افزایش یابد تا بتواند در 

بلند مدت هم کارایی داشته باشد.
وی، رفع نواقص و استانداردسازی محصول تولیدی را هزینه بر دانست و اظهار داشت: 
ما برای استانداردسازی و بهینه کردن قطعات محصول خود نیازمند ۳۰ تا ۴۰ میلیون 

تومان و برای وارد کردن این مته به بازار نیازمند تسهیلات بیشتری هستیم.

دودهصنعتیسازگاربامحیطزیستتولیدشد

با تکیه بر دانش  دوده صنعتی گرید »ان ۲۲۰« توسط یک شرکت دانش بنیان و 
متخصصان داخلی تولید شد. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری ، احمد رضوانی مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان درباره تولید دوده 
های صنعتی اظهار کرد: این شرکت توانسته با استفاده از دانش فنی متخصصان داخلی 
برای نخستین بار در کشور دوده صنعتی با گرید »ان ۲۲۰« را تولید کند. وی با اشاره به 
اینکه گرید »ان ۲۲۰« در دسته گریدهای سخت قرار می گیرد، گفت : این گرید مقاومت 
سایشی بالایی را ایجاد می کند و قدرت کشش بالا و مقاومت در برابر پارگی خوبی را 
موجب می شود. هدایت الکتریکی متوسطی داشته و در تایر کامیون ها و اتوبوس های 
مسافری و وسایل مکانیکی کاربرد دارد. رضوانی درباره قیمت نمونه خارجی این محصول 
خاطر نشان کرد: قیمت تولید شده این محصول به نسبت نمونه خارجی آن بسیار پایین 
تراست و با توجه به اینکه بسیاری از کارخانه های تولید تایر خریدار این محصول هستند 
با تولید داخلی آن اقدام به خرید نمونه داخلی می کنند . وی درباره کاربرد تولید دوده 
های صنعتی در کشور گفت : این دوده ها که کربن بلاک هم نام دارند دراصل مواد اولیه 
صنایع تایر و لاستیک را تامین می کنند . مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به این 
موضوع که این شرکت در یک منطقه محروم فعالیت دارد گفت : این شرکت دانش بنیان 
با اتکا بر دانش واحد تحقیق و توسعه خود توانسته فعالیت خود را توسعه داده وبرای ۱۵۰ 
نفر به طور مستقیم اشتغالزایی کند .  رضوانی ضمن اشاره به وجود تحریم ها بیان کرد : 
در سال ۹۴ ما ۹۴۷ تن تولید داشتیم که این رقم در سال ۹۶ به ۲۶۱۷۰ تن رسید که در 

اصل نرخ رشد ۳۰۰ درصدی داشته ایم .

ویتامینDخونتانراباموهایتانبسنجید

علمیوسلامت

تب مالت در کمین شماست

علائمونشانههایابتلابهتبمالت

معمولًا تب مالت از فردی به فرد دیگر منتقل نمی شود، اما در موارد نادر زنان از طریق 
بارداری یا شیردهی می توانند بیماری را به نوزادان خود منتقل کنند. همچنین به طور 
نادری تب مالت از طریق تماس جنسی یا انتقال خون آلوده یا پیوند مغز استخوان انتقال 

می یابد.
عامل اصلی بیماری تب مالت چیست و چگونه به انسان منتقل می شود؟

عامل بیماری تب مالت یک نوع باکتری به نام باکتری بروسلا است که در واقع یک 
انگل داخل سلولی است و به طور مستقیم یا غیرمستقیم از حیوانات آلوده )گاو، بزها، 
گوسفند، خوک، سگ، شتر، گراز، گوزن( به انسان منتقل شده و وقوع آن ارتباط 
نزدیکی با شیوع آن در بین حیوانات اهلی دارد. این باکتری می تواند از سه طریق از 

حیوان به انسان انتقال یابد: 
1. محصولات لبنی غیرپاستوریزه: باکتری بروسلا در شیر حیوانات آلوده می تواند 

از طریق شیر، بستنی، کره و پنیر غیرپاستوریزه به انسان منتقل شود.
 همچنین باکتری می تواند از طریق گوشت خام یا نیم پز شده حیوانات آلوده به انسان 

منتقل گردد.
2. استنشاق: باکتری بروسلا به راحتی در هوا پراکنده می شود. کشاورزان، تکنسین 

های آزمایشگاه و کارگران کشتارگاه ها می توانند این باکتری را استنشاق کنند.
3. تماس مستقیم: باکتری در خون، مایع منی یا جفت حیوانات آلوده می تواند از 
طریق زخم وارد جریان خون شود. از آنجایی که تماس معمول با حیوانات – لمس کردن، 
شانه کردن موی حیوانات و بازی کردن با آنها – سبب آلودگی نمی شود، به ندرت افراد از 
طریق حیوانات اهلی خود آلوده می شوند. همچنین افرادی که سیستم ایمنی ضعیفی 

دارند هم باید از تماس با حیوانات آلوده پرهیز نمایند.
معمولًا تب مالت از فردی به فرد دیگر منتقل نمی شود، اما در موارد نادر زنان از طریق 
بارداری یا شیردهی می توانند بیماری را به نوزادان خود منتقل کنند. همچنین به طور 
نادری تب مالت از طریق تماس جنسی یا انتقال خون آلوده یا پیوند مغز استخوان انتقال 

می یابد.
علائم و نشانه های ابتلا به تب مالت چیست؟

این علائم می تواند شامل تب، درد مفاصل و خستگی باشد. معمولًا عفونت می تواند 
با آنتی بیوتیک درمان شود. ممکن است درمان چند هفته تا چند ماه به طول بیانجامد 

با این حال دوره های عود شایع است.
علائم تب مالت می تواند هر زمانی از چند روز تا چند ماه پس از ابتلا به عفونت بروز 

نماید. علائم و نشانه ها مشابه آنفولانزا بوده و عبارتست از:
• تب • لرز • تعریق • ضعف • خستگی • درد کمر، مفاصل و عضلات • سردرد

علائم تب مالت می تواند پس از چند هفته تا چند ماه از بین رفته و مجدداً عود کند. 
در برخی افراد، تب مالت می تواند مزمن باشد و علائم تا چند سال حتی پس از درمان 
پایدار باقی بماند. علائم و نشانه های بلند مدت شامل خستگی، تب، آرتریت و ورم مهره 

های ستون فقرات است.
از زمان ورود عامل بیماری تب مالت تا بروز علایم چند مدت طول میکشد؟

فاصله زمانی ورود عامل تب مالت تا زمان ایجاد علائم می تواند ۵ تا ۶۰ روز باشد 
)چندین ماه نیز دیده شده است(. تب مالت در مردان ۲۰ تا ۶۰ ساله شایع تر است .

آیا کسیکه تب مالت دارد باید از خوردن لبنیات پرهیز کند؟ در ضمن برای 
کاهش دردهای عضلانی چه اقداماتی لازم است انجام شود؟

استفاده مبتلایان به تب مالت از لبنیات بلامانع است ولی حتما باید از لبنیات 
پاستوریزه استفاده شود. برای مبارزه با عفونت باکتریایی از آنتی بیوتیک ها استفاده 
شده و داروهای کورتونی برای کاهش التهاب های شدید استفاده می شود. برای درد 
عضلانی نیز از داروهای ضد درد )مُسکن( تجویز می شود. اما در مورد اینکه چه آنتی 
بیوتیکی و برای چه مدت باید مصرف شود، توسط پزشک معالج و بر اساس وضعیت 

بیمار تعیین میشود.
عوارض بیماری تب مالت چیست؟

تب مالت می تواند بر هر عضوی از بدن از جمله سیستم باروری، کبد، قلب و سیستم 
اعصاب مرکزی اثر بگذارد. تب مالت مزمن می تواند سبب ایجاد عارضه در یک عضو یا 

در کل بدن شود. عارضه ممکن این بیماری عبارتست از:
- عفونت لایه درونی قلب )اندوکاردیت(. این مشکل یکی از جدی ترین عوارض تب 
مالت است. اندوکاردیت درمان نشده می تواند به دریچه های قلب آسیب زده و یا آنها را 

تخریب کند که مهمترین عامل مرگ و میر مرتبط با تب مال است.
- آرتریت. عفونت مفاصل با درد، سفتی و تورم در مفاصل به ویژه در زانو، لگن، قوزک، 
مچ و کمر مشخص می گردد. درمان عفونت مفاصل بین مهره های کمری یا لگنی می 

تواند مشکل تر باشد و منجر به آسیب های دائمی گردد.
- التهاب و عفونت بیضه ها. باکتری هایی که سبب تب مالت می شوند می توانند 

منجر به عفونت بیضه ها شود. 
- التهاب و عفونت کبد و طحال. تب مالت می تواند سبب آسیب به کبد و طحال گردد 

و سبب بزرگتر شدن آنها نسبت به اندازه نرمال گردد.
- عفونت سیستم اعصاب مرکزی. این مشکل شامل بیماری های تهدید کننده زندگی 

از جمله مننژیت )التهاب پرده اطراف مغز و نخاع( و انسفالیت )التهاب مغز( است.
جهت پیشگیری از ابتلا به این بیماری چه نکاتی را باید رعایت کرد؟

- از مصرف لبنیات غیر پاستوریزه خودداری نمایید. اگر به کشورهای خارجی سفر 
کرده اید از مصرف لبنیات پرهیز نمایید.

- گوشت ها را به طور کامل طبخ نمایید. تمام گوشت ها را تا زمانی حرارت دهید تا 
دمای درونی آن به ۷۴-۶۳ درجه سانتی گراد برسد. زمانی که بیرون غذا میل می کنید 

گوشت هایی را سفارش دهید که بخوبی پخته شده باشد. 
- دستکش بپوشید. اگر دامپزشک، کشاورز، شکارچی یا کارگر کشتارگاه هستید باید 
در زمان کار با حیوانات مرده یا بیمار و یا بافت حیوانات و همچنین در زمان کمک به تولد 

نوزاد حیوانات از دستکش های پلاستیکی استفاده نمایید.
- به نکات ایمنی در مکان های پرخطر دقت نمایید. اگر در آزمایشگاه هستید در 
شرایط ایمنی مناسب با نمونه ها کار کنید. تمام کارگرانی که با آلودگی مواجهه داشته 
اند را فوراً درمان نمایید. کشتارگاه ها نیز باید از اقدامات پیشگیرانه مثل جداسازی محل 

کشتار از سایر نواحی و استفاده از لباس محافظ پیروی نمایند.
- واکسیناسیون حیوانات اهلی، از آنجایی که واکسن تب مالت، باکتری زنده استفاده 
شده است می تواند سبب ایجاد بیماری در افراد شود. اگر شخصی به طور اتفاقی در 
زمان واکسیناسیون حیوانات با سوزن واکسن آلوده شود باید فوراً تحت درمان قرار گیرد.

تب مالت چگونه درمان می شود؟
درمان بیماری تب مالت با داروهای آنتی بیوتیک موجود بخوبی انجام می شود. 
آمپول  و  ریفامپین  کپسول  کوتریموکسازول،  قرص  سایکلین،  داکسی  کپسول 
جنتامایسین و استرپتومایسین داروهایی هستند که برای درمان این بیماری کاربرد 
دارند. معمولا از بین این داروها ۲ تا انتخاب می شود و به مدت حداقل ۶ هفته 

استفاده می شوند.
 البته می توان مثلا ۲ هفته اول همزمان آمپول جنتامایسین و کپسول داکسی 

سایکلین استفاده شود و۴ هفته بعد فقط داکسی سایکلین ادامه پیدا کند.
به هر حال در این دوره طولانی، مصرف دارو حتما باید تا پایان ادامه داشته باشد تا 

از عود بیماری که متاسفانه در موارد زیادی رخ می دهد تا حد امکان پیشگیری شود.

بهترینرژیمغذاییبرایمیانسالی
کارشناسان تغذیه و سلامت می گویند که رژیم غذایی سرشار از پروتئین و میزان کالری 

پایین برای افراد میانسالی که قصد کاهش وزن دارند بهترین گزینه است.
به گزارش ایسنا، در یک مطالعه جدید آمده  است که رژیم غذایی غنی از پروتئین و 
حاوی میزان کمی از کالری به میانسالانِ مبتلا به چاقی که قصد کاهش وزن دارند 
کمک می کند تا در کنار حفظ حجم عضلانی و بهبود تراکم استخوانی، وزن اضافی 

خود را کاهش دهند.
حجم  و  استخوانی  تراکم  هستند  وزن  کاهش  دنبال  به  که  میانسالانی  اغلب 
عضلانی خود را از دست می دهند. این از دست دادن غیرارادی توده ماهیچه ای و 
عضلانی موجب می شود افراد میانسال دچار مشکلات حرکتی شده و حتی احتمال 

آسیب دیدگی را در آنان افزایش می دهد.
متخصصان آمریکایی در بررسی جدید خود دریافتند که رژیم غذایی حاوی میزان 
پروتئین بالا و کالری پایین به این گروه سنی کمک می کند تا از این مشکل در امان 

باشند.
در این بررسی ۹۶ فرد بالای ۶۵ سال انتخاب و به دو گروه تقسیم  شدند. گروه نخست 
برای مدت شش ماه وعده های غذایی حاوی پروتئین بالا و کالری کم دریافت کرده و 

گروه دیگر میزان پروتئین پایین تری دریافت کردند.
به گزارش مدیکال نیوز تودی، متخصصان مشاهده کردند گروه نخست بیشترین 
میزان کاهش وزن را تجربه کرده درحالیکه حجم عضلانی خود را از دست ندادند. 
همچنین کاهش وزن آنان در نواحی شکم و باسن بوده که خطر ابتلا به برخی انواع 

بیماری ها از جمله دیابت و سکته مغزی را نیز کاهش می دهد.

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی دریافتند که سطح استروژن بدن، بر نحوه 
عملکرد مغز موثر است.

به گزارش ایسنا و به نقل از مدیکال اکسپرس، نورون هایی که هم در بدن زنان و هم 
در بدن مردان وجود دارند، استروژن تولید می کنند و اکنون دانشمندان دریافته اند 
که اگر تولید استروژن نورون ها متوقف شود، مغز بسیاری از سیناپس های موجود در 
بزرگترین بخش خود موسوم به "پیشامغز" )forebrain( را از دست می دهد. دکتر "دارل 
بران")Darrell Brann(، استاد "دانشگاه آگوستا")Augusta University( آمریکا و از 
پژوهشگران این پروژه گفت: این پژوهش نشان می دهد که استروژن، نقش مهمی در 
شکل گیری سیناپس، نحوه ارتباط نورون ها و حافظه دارد. بران و همکارانش دریافتند 
موش هایی که نورون های آنها استروژن تولید نمی کند، از اختلال حافظه رنج می برند و در 
به یاد آوردن موضوعات گوناگون دچار دردسر می شوند. این پژوهش نشان می دهد ذخیره 
استروژن در مغز می تواند اختلال عملکرد را رفع کند. به گفته بران، آنزیمی موسوم به 
"آروماتاز")aromatase( که تستوسترون را به استروژن تبدیل می کند، در ناحیه هیپوکامپ 
و قشر مغز گونه های جاندار بسیاری از جمله انسان ساخته می شود؛ در نتیجه فقدان 
آروماتاز، نقص های حافظه را به دنبال دارد. به همین دلیل، پژوهشگران در بررسی خود 
روی موش ها، آروماتاز را از پیشامغز آنها خارج کردند. بران گفت: موش هایی که پیشامغز 

آنها از آروماتاز خالی شده بود، نمی توانستند چیزی به یاد بیاورند. پژوهشگران، موش های 
نر و ماده را مورد بسیاری از آزمایش های رفتاری قرار دادند و دریافتند موش هایی که گردش 
استروژن ندارد، عملکرد مغزی درستی نیز نخواهند داشت. خارج کردن آروماتاز، بیان 
 )CREB("پروتئین متصل شونده به عناصر پاسخ دهنده به آدنوزین مونوفسفات حلقه ای"
را نیز کاهش داد. این پروتئین علاوه بر تغذیه نورون های مغز، نقش مهمی در یادگیری و 
حافظه دارد. دانشمندان در این آزمایش متوجه شدند که خارج کردن آروماتاز علاوه بر 

نقص های شناختی، 
نشانه های افسردگی 
نیز  را  اضطراب  و 
پدید  حیوانات  در 
گفت:  بران  می آورد. 
این پژوهش، شواهد 
مورد  در  بسیاری 
آروماتاز  مهم  نقش 
ارائه  و نقش مهم آن 

می دهد.

دو شرکت "لایت" و "سونی" برای ساخت یک گوشی 
هوشمند با چند لنز دوربین با یکدیگر قرارداد همکاری 

امضا کردند.

به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، یک استارتاپ به 
نام "لایت")Light( که در حوزه دوربین فعالیت می کند، 
همواره به ساخت دوربین هایی با چند لنز مشهور بوده 

است.
این شرکت به تازگی اعلام کرده که با شرکت "سونی" 
همکاری می کند تا فناوری خود را با روش های جدیدتری 

به بازار عرضه کند.
این همکاری روی توسعه نسخه جدیدی از حسگرهای 
چند تصویربردار لایت با استفاده از لنزهای سونی تمرکز 

خواهد داشت.
دنبال  به  همچنین  "سونی"  و  "لایت"  شرکت  دو 
کاربردهای دیگری برای فناوری "لایت" هستند. از میان 
این کارها می توان به ساخت گوشی هوشمندی اشاره 

کرد که از چهار دوربین یا بیشتر استفاده می کند.
با این که این شرکت ها جزئیات زیادی از این محصول 

ارائه نداده اند، اما قطعاً همکاری آنها به تولید محصولی 
خوب منجر خواهد شد.

استارتاپ لایت در حوزه فناوری چند دوربین در یک 
دستگاه متبحر است و شاید بتوان مهم ترین فناوری آن را 
دوبینی حاوی ۱۶ لنز دانست. این دوربین که " L۱۶" نام 

دارد، ۵۲ مگاپیکسل است.
حسگرهای  همزمان  طور  به  نیز  سونی  شرکت 
تصویربرداری تولید می کند که می توانند با محصولات 

شرکت "لایت" سازگار شوند.
استارتاپ لایت خود به تنهایی در تلاش بوده است تا 
فناوری خود را روی گوشی های هوشمند پیاده کند که 

تاکنون این امکان میسر نشده است.
ولی همکاری با شرکت بزرگی مانند سونی که در حوزه 
تولید گوشی های هوشمند بسیار موفق است، آینده ای 

متفاوت را برای "لایت" به ارمغان خواهد آورد.

استروژنحافظهراتحتتاثیرقرارمیدهد

همکاریلایتوسونیبرایساختگوشیهوشمندباچندلنز

الکل
مصرف نوشیدنی های الکلی و دیگر نوشیدنی های شیرین 
هنگامی که با آبریزش و احتقان بینی مواجه هستید، ایده خوبی 
نیست. قند و الکل هر دو موجب کم آبی بدن و التهاب می 

شوند و مقابله با آبریزش بینی را دشوارتر می سازند. تامین آب مورد 
نیاز بدن یکی از بهترین اقداماتی است که می توانید برای کنترل 

علائم سرماخوردگی انجام دهید.

پنیر
پنیر یک محصول لبنی است و زمانی که با آبریزش و احتقان 
پرهیز کنید.  آن  از مصرف  بهتر است  بینی مواجه هستید، 
محصولات لبنی دارای کازئین هستند که یک عامل افزایش 
تولید مخاط محسوب می شود. این ماده از بافتی چسب مانند 

و خواص تولید هیستامین برخوردار است که شرایط را برای تولید 
مخاط بیشتر در بدن هموار می کند.

بستنی
بستنی حاوی شیر و قند فراوان است که هر دو آنها می توانند 
آبریزش و احتقان بینی را تحریک کنند. اگر جایگزین های بدون 
شیر را انتخاب کنید، ممکن است شدت تحریک کمتر باشد، اما 

قند موجود در بستنی همچنان التهاب زا خواهد بود.

قهوه
قهوه و دیگر نوشیدنی های مبتنی بر قهوه می توانند موجب کم 
آبی بدن انسان شوند. زمانی که بیماری هستید، تامین آب مورد 
نیاز بدن از بخش های مهم روند بهبودی محسوب می شود. کم 
آبی بدن می تواند موجب تشدید علائم سرماخوردگی و آنفلوآنزا شده 

و دوره بیماری را طولانی تر سازد.

گوشت قرمز
بسیاری از انواع گوشت قرمز، به ویژه انواع سرشار از چربی، 
می توانند موجب افزایش تولید مخاط در بدن شوند. در همین 
راستا، استفاده از گوشت های بدون چربی یا منابع پروتئین غیر 

گوشتی توصیه شده است.

محصولات سویا
سویا یکی از رایج ترین مواد مورد استفاده در غذاهای فرآوری 
شده است و این ماده غذایی می تواند موجب آلرژی های غذایی 
تواند موجب بروز کهیر، تورم و  آلرژی غذایی می  شود. یک 

افزایش تولید مخاط و احتقان بینی شود.

ماست
حاوی  اما  هاست،  پروبیوتیک  و  پروتئین  از  سرشار  ماست 
کازئین نیز است که این ترکیب موجود در شیر می تواند احتقان و 
آبریزش بینی را تشدید کند. اگر بیمار هستید و با احتقان مواجه 
نیستید، می توانید مقداری ماست مصرف کنید زیرا پروبیوتیک 

های موجود در ماست برای فصل آنفلوآنزا مفید هستند. در غیر این 
صورت، حداقل طی دوره بیماری بهتر است مصرف جایگزین هایی 

مانند پودینگ چیا یا گزینه های دیگر را مد نظر قرار دهید.

غذاهای شور
رعایت حد اعتدال در مصرف نمک برای سلامت انسان ضروری 
است و می تواند به هیدراته نگه داشتن بدن کمک کند. اما سدیم 
بیش از حد در جریان خون می تواند میزان آب در مسیرهای هوایی 
ریه ها را کاهش داده و مخاط در دستگاه تنفسی غلیظ تر شود. پرهیز 
از سیب زمینی سرخ شده و دیگر غذاهای شور ایده خوبی است، اما 
به خاطر داشته باشید که برخی غذاهایی که به طور منظم مصرف می 

کنید می توانند حاوی میزان نمکی بیش از تصور شما باشند.

قندهای تصفیه شده
در شرایطی که مصرف قندهای طبیعی، مانند آنچه در میوه 
ها وجود دارند، مشکل آفرین نیست، اما قندهای تصفیه شده 
از منابعی مانند نوشابه، آبنبات، و دیگر محصولات فرآوری شده 
گزینه های ایده آلی محسوب نمی شوند. این قندها می توانند موجب 
التهاب در بدن شوند که فعالیت سیستم ایمنی را تحت تاثیر قرار 

داده و موجب انباشت مخاط در حفره های سینوس می شود.

مونوسدیم گلوتامات
حتی اگر آگاه نباشید، این احتمال وجود دارد که به مونوسدیم 
گلوتامات آلرژی داشته یا توانایی تحمل آن را نداشته باشید. 
آلرژی به این ماده موجب یک واکنش هیستامینی شده و تورم 

غشاهای تولیدکننده مخاط را در پی دارد. برای دفع محرک، بدن 
مخاط بیشتری تولید می کند و سینوس ها هرچه بیشتر متورم 

می شوند.

گاهی اوقات به نظر می رسد که یک جعبه دستمال کاغذی نیز برای مقابله با آبریزش بینی و احتقان سینوس ها کافی نیست. آبریزش بینی یکی از علائم ناخوشایند در فصل آنفلوآنزا و سرماخوردگی است. این شرایط می تواند 
به واسطه آلرژی های فصلی آزاردهنده نیز رخ دهد. در شرایطی که برخی مواد غذایی می توانند به پیشگیری از بیماری و عفونت کمک کنند، مصرف برخی مواد غذایی دیگر در زمان بیماری ایده خوبی نیست. برخی مواد 

غذایی می توانند موجب تولید مخاط بیشتر در بدن شده و شرایط را وخیم تر سازند. برخی مواد غذایی دیگر التهاب زا بوده و می توانند احتقان بینی و تنفس را دشوارتر سازند. اگر با آبریزش بینی مواجه هستید بهتر است از 
مصرف مواد غذایی که در ادامه به آنها اشاره شده است، پرهیز کنید.

نوشابه های گازدار
در زمان ابتلا به سرماخوردگی و آنفلوآنزا بهتر است به جای نوشابه 
های گازدار مصرف چای را مد نظر قرار دهید. نوشابه های گازدار حاوی 
شکر فراوان و ترکیبی از مواد شیمیایی دیگر هستند. قندهای تصفیه 
شده و دیگر مواد افزودنی مصنوعی در یک نوشابه گازدار می توانند 
به افزایش رشد باکتری های مضر و سطح التهاب در بدن کمک کنند. 
این شرایط سیستم ایمنی را به تولید مخاط بیشتر برای دفع مواد زائد 
وادار می کند. به جای نوشابه های گازدار مصرف مایعات مفید دیگر 

مانند آب و دم نوش های گیاهی را مد نظر قرار دهید.

موز
می  موز  یک  مصرف  هستید،  انرژی  کم  و  حوصله  بی  اگر 
تواند به واقع شرایط شما را تغییر دهد. اما اگر با احتقان مواجه 
هستید شاید بهتر باشد از مصرف این میوه تا زمان حصول 
بهبودی پرهیز کنید. موز می تواند موجب یک واکنش هیستامینی 

شود که تولید مخاط در بدن را افزایش می دهد.

گوجه فرنگی
اگرچه گوجه فرنگی حاوی ترکیبات مفید ضد سرطان است، 
اما بهتر است در زمان سرماخوردگی و آنفلوآنزا از مصرف آن 
پرهیز کنید. این ماده غذایی می تواند موجب تولید هیستامین 
در بدن شود که شرایط آلرژی ها را وخیم تر می سازد. هیستامین 
حفره های بینی را به منظور مقابله با آلرژن ها برای تولید مخاط 

شیر
چه به عدم تحمل لاکتوز مبتلا باشید و چه نباشید، احتقان و 
مصرف یک لیوان شیر ترکیب خوبی محسوب نمی شوند. همان 
گونه که پیش تر نیز اشاره شد، محصولات لبنی حاوی کازئین 
هستند که موجب افزایش تولید مخاط در بدن می شود. کازئین 
تولید و غلظت مخاط را افزایش می دهد. مصرف جایگزین هایی مانند 

شیر بادام را مد نظر قرار دهید.

پیتزا
زمانی که با آبریزش بینی مواجه هستید، پیتزا غذای خوبی 
برای شما محسوب نمی شود. لبنیات و گوجه فرنگی دو ماده 
اصلی در این غذای سرشار از کربوهیدارت محسوب می شوند 
که هر دو آنها افزایش تولید مخاط و احتقان را در پی دارند. همچنین، 
پیتزا ممکن است حاوی قندهای تصفیه شده باشد که این مواد نیز 

موجب تشدید علائم می شوند.

اینفوگرافیک:محسن عبداللهی *

ممنوعههای
آبریزشبینی!
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اجتماعی

حضرت  میلاد  سالروز  الثانی  جمادی  بیستم 
فاطمه)س( یگانه دختر حضرت محمد)ص( است. 
پربرکت  وجود  با  که  گرایی  کمال  و  انسانیت  تجلی 
راه  در  حق  فرستاده  آخرین  بخش  یاری  خویش 
گسترش و اعتلای اسلام شد و اینگونه به جایگاهی 

والا نزد پروردگار دست یافت. 
بیستم جمادی الثانی سال پنجم بعثت بانویی از تبار 
بهشتیان پا به عرصه گیتی نهاد. ایشان یگانه دختر 
حضرت محمد)ص( خاتم پیامبران الهی و حضرت 
خدیجه)س( از زنان بزرگ قریش محسوب می شدند. 

سخاوت، شجاعت، بخشش، نرم خویی، سعه صدر، 
صبر و بردباری، خویشتنداری و... بخشی از شخصیت 
ممتاز حضرت فاطمه)س( به شمار می رود. این بانوی 
بزرگوار از چنان فضیلت ها و کمالاتی برخوردار بودند 
که رسول خدا)ص( در وصف ایشان فرمودند: »فاطمه 

سرور زنان جهانیان است«. 
زهرای  سیاسی  و  اجتماعی  حیات  بر  مروری 
مرضیه)س( نشان می دهد که ایشان با حفظ حریم 
عفت و ارزش های انسانی در بسیاری از عرصه  های 
اجتماعی حضوری فعال داشتند و در هنگام دفاع از 
حریم ولایت به میدان سخنوری نیز گام گذاشتند و با 
بیان خطبه های شورآفرین بسیاری از حقایق را فاش 
و  اسلام  واقعی  چهره  دادن  نشان  برای  و  ساختند 
اصل امامت و دفاع از ولایت از هیچ کوششی فروگذار 
نکردند. به گونه ای که کوثر نبی)س( پس از رحلت 
را در جمع صحابه  بزرگوار خویش خطبه هایی  پدر 
در مسجد النبی)ص( ایراد فرمودند که این امر نشان 
دهنده علم، دانش و معرفت بسیار آن بزرگوار است. 
فدک  تاریخی  خطبه  در  زهرا)س(  حضرت  سخنان 

دارای پیام های مهمی بوده است.
حضرت  برای  نمونه  همسری  همچنین  ایشان 
علی)ع( و مادری مهربان برای فرزندان خویش بودند 
و آنان را به گونه ای پرورش دادند که هر کدام با ایفای 
نقش بی نظیر خود، درس عزت، سربلندی، جهاد، 
مبارزه، ایثار، گذشت و ... را از خود به یادگار گذاشتند 

و برای مسلمانان اسوه و الگویی برجسته شدند.
خطبه های  با  و  کوتاه  زندگی  با  زهرا)س(  حضرت 
متقن »فرهنگ مقاومت« را برای نسل های دیگر به 
وجود آورند و ماهیت تفکر و اندیشه جاهلی را به خوبی 
نمایان ساختند و نشان دادند که بیان حق و افشای 
والای  مقام  اهمیت  نمی شناسد.   زن  و  مرد  ستم، 
این  تولد  سالروز  تا  شد  سبب  فاطمه)س(  حضرت 
بانوی بزرگ به منظور ارج نهادن به تلاش های بانوان 
این مرزوبوم که همواره در مسیر رشد و پرورش فرزندان 
و اعتلای اهداف جامعه کوشیده اند، به عنوان روز 
»زن و مادر« نامگذاری شود. به مناسبت سالروز ولادت 
مادر  و  زن  روز  گرامیداشت  و  فاطمه)ص(  حضرت 
پژوهشگر ایرنا با »مریم جلالی دهکردی« کارشناس 
مدیریت فرهنگی، مدیر پردیس گالری ملت و مشاور 

برنامه ریزی رسانه به گفت وگو پرداخته است.
جلالی دهکردی درباره جایگاه و منزلت زن و مادر در 
اسلام، گفت: دین اسلام، احترام ویژه و ارزش بسیاری 
بررسی  قرآن  آیه های  اگر  زیرا  قایل است  زنان  برای 
شوند، همگان می توانند به مقام و منزلت زن در اسلام 
پی ببرند. زن در جامعه اسلامی از استقلال برخوردار 
است. به یقین یک زن با به دنیا آوردن یک فرزند به 
دنیای مادری راه می یابد. امری بالقوه که هر دختری 
می تواند مادر باشد و این مهم را در کاربرد عبارت »ام 
ابیها« به معنای مادر پدرش درباره حضرت فاطمه)س( 
می توان مشاهده کرد؛ لقبی که رسول اکرم )ص( به 
دختر خود دادند. زیرا پیامبر)ص( در خردسالی مادر 
را از دست دادند و دختر عزیز ایشان حضرت زهرا)س( 

با اینکه کودکی بیش نبود در رفع اندوه ایشان بسیار 
کوشیدند و از پدر دلجویی می کردند.  این کارشناس 
مدیریت فرهنگی، حضرت فاطمه)س( را یک اسوه 
دانست و بیان داشت: تفاوت بسیاری میان الگو و اسوه 
وجود دارد. الگو باید دارای چارچوب و نزدیک به تاریخ 
باشد. در صورتی که واژه اسوه فراتر از آن است و زمان 
و مکان را در هم می نوردد و در واقع حضرت زهرا)س( 
از نظر رفتار، سیره و تفکر؛ اسوه تمامی زنان به شمار 
می رود و نسل جدید می تواند از همان بینش و دانش 
ایشان با نگرشی امروزی بهره مند شوند. هنگامی که 
فردی اسوه باشد به صورت کامل رفتارها و شخصیت 
او قابل باور است، به این دلیل می توان عنوان کرد 
که فلسفه وجودی، منش، روش زندگی و نگرش این 

بانوی والامقام برای تمامی زمان ها قابل توجه است. 
این مشاور برنامه ریزی رسانه با اشاره به نقش های 
چهارگانه یک زن در جامعه، تصریح کرد: اگر نقش 
دختر،  یک  عنوان  به  تواند  می  زن  یک  که  هایی 
خواهر، همسر و مادر برعهده بگیرد، بررسی شود. با 
جایگاه متعالی زن روبرو می شویم. برای نمونه حضرت 
زهرا)س( و حضرت زینب)س( در ایفای نقش دختر 
اسوه ای بسیار عالی محسوب می شوند. البته حضرت 
زینب)س( در مشورت پذیری و همراهی عاطفی نقش 
یک خواهر، همسر و مادر را به اوج می رساند. یک زن 
در مقام مادر جایگاه بسیار تعیین کننده ای را در جامعه 

در زمینه تربیت و پرورش فرزندان برعهده دارد.
وی با بیان اینکه ذات زن می تواند تعادل مناسبی 
میان سه نقش زن، مادر و همسر برقرار سازد، یادآور 
ابعاد  تمام  به  تواند  می  بخواهد  اگر  زن  یک  شد: 
میان  و  کند  پیدا  اشراف  در جامعه  وجودی خویش 
نقش های مختلف خویش تعادل برقرار سازد. توانایی 
برقراری این مهم در زندگی زنان وجود دارد و تنها در 
برخی مواقع اجازه برقراری این تعادل را نمی دهند 

یا برخی ساختارها این مقوله را از آنان سلب می کند.
جلالی دهکردی تاثیر نهادهای آموزشی را در آماده 
سازی دختران برای ایفای موفق نقش همسر و مادر 
بسیار موثر دانست و یادآور شد: نظام آموزشی کشور 
به منظور  این مهم شیوه درسی متفاوتی  برای  باید 
بتواند  تا  تدوین کند  آموزان دختر  به دانش  آموزش 
ویژگی های خواهر، همسر و مادر بودن را به آنان یاد 
دهد. تجربه ثابت کرده است که هر جا زنان خواسته 
اند و اراده خود را نشان داده اند، توانسته اند به هدف 
خویش دست یابند. در ایران بسیاری از افراد تصور 
می کنند مادر بودن با خانه داری و پرورش فرزند برابر 
است اما در واقع مادری یک فلسفه محسوب می شود. 
فلسفه مادرانگی بالفعل کردن تمامی استعدادهای 
باالقوه است که در یک زن قرار دارد.  این کارشناس 
مدیریت فرهنگی درباره فعالیت های بانوان ایران پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی گفت: زنان کشور پس از 
برپایی نظام جمهوری اسلامی در هر عرصه ای چون 
علمی، سیاسی، اجتماعی، محیط زیستی، فرهنگی 
و... اراده کردند، توانستند به موفقیت دست یابند و 
دادند که توانایی دستیابی به بسیاری از موفقیت ها 
را دارا هستند و هیچگاه درماندگی و استیصال در آنان 
مشاهده نشده است البته باید ساختار جامعه به طرفی 
برود که به تاثیر و نقش مهم زنان در خانواده بیشتر توجه 
شود. وی درباره مشکل های زنان سرپرست خانوار 
اظهار داشت: این قشر همواره از گذشته تاکنون در 
جامعه حضور داشته اند و به تنهایی توانستند خانواده 
را مدیریت کنند و در واقع بسیاری از فرزندان موفق در 
دامان زنان سرپرست خانوار پرورش یافته اند. مادران و 
زنان، مدیران تولید خانواده هستند و در جایگاه مادر با 
پرورش فرزندان به تولید عاطفه و اخلاق و در جایگاه 

نیز همت  اقتصادی  تولید  به  زنان سرپرست خانوار 
از افراد جامعه در تولید  البته این قشر  می گمارند. 
اقتصادی بسیار تنها هستند و باید به آنها کمک کرد. 
در جامعه کنونی بیشتر تمرکز زنان سرپرست خانوار 
بر تولید اقتصادی است بنابراین از نقش آنان در تولید 
عاطفی و اخلاقی در خانواده کم خواهد شد. این قشر 
از جامعه مجبور هستند تا نیازهای اقتصادی خانواده 
را تامین کنند بنابراین با توجه به چنین شرایطی باید 
جامعه در مسیر کمک به آنها حرکت کند تا نیازهای 
اقتصادی زن سرپرست خانواره به میزانی برسد که 
بتواند در حوزه عاطفه و اخلاق نیز بسیار موثر باشند. 
در این مسیر لازم است تا تمامی جامعه از مسوولان و 
مردم در برطرف کردن مشکل های زنان خانوار نقش 

تاثیرگذاری را ایفا کنند.
نگرش  با  ارتباط  در  ریزی رسانه  برنامه  این مشاور 
کلی جامعه به زنان سرپرست خانوار بیان کرد: اکنون 
نگرش افراد به این قشر در مقیاس با گذشته تغییر 
کرده است و دیدگاه مثبتی را می توان درباره فعالیت 
های آنان از افراد جامعه مشاهده کرد. به گونه ای که 
گاهی زنان سرپرست خانوار به موفقیت های بسیار 
سبب  امر  این  و  اند  یافته  دست  اجتماع  در  زیادی 
شده است تا تحسین همگان نسبت به آنان برانگیخته 
شود اما بایستی به آنان کمک کرد تا آن نگاه عرفی و 
به صورت  و نگرش ها  منفی گذشته تصحیح شود 
کامل نسبت به این قشر تغییر کند و در این مسیر 
نیز  علمیه  های  حوزه  مسوولان،  و  جامعه  بر  علاوه 
بایستی به یاری دیگران بیایند. وی درباره چگونگی 
زنان سرپرست خانوار گفت: سازمان  توانمندسازی 
های مردم نهاد)سمن ها( می توانند در توانمند سازی 
این قشر نقش موثری را ایفا کنند. ریشه اصلی سازمان 
های مردم نهاد در همان مدیریت مادرانه ای است که 
در این نهادها وجود دارد زیرا سازمان های مردم نهاد 
خانواده  شبه  یک  مشکل،  یک  کردن  برطرف  برای 
ایجاد می کنند؛ همان طوری که یک مادر قدرتمند 
خانواده را دور هم جمع می کند تا مشکل را برطرف 
سازد، سازمان های مردم نهاد هم همینگونه هستند و 
با یک نگاه مادرانه همگان را گردهم می آورند تا مساله 
های محیط زیستی، اجتماعی و فرهنگی و... را حل 
کنند. در واقع برای توانمند سازی هر چه بیشتر زنان 
سرپرست خانوار باید به تقویت سازمان های مردم نهاد 
با رویکرد توجه به امر خانواده محوری همت گماشت. 

جلالی دهکردی چشم انداز آینده  زنان ایران را بسیار 
مثبت ارزیابی کرد و بیان داشت: بانوان ایران همواره 
در مسیر ترقی و پیشرفت قرار داشته اند و با اراده و 
پشتکار بسیار با برداشتن موانع به هدف های خویش 
دست یافته اند و اگر با وجود تمام امکانات دنیای مدرن 
در این زمینه هدف گذاری درستی انجام شود، به یقین 
جامعه شاهد موفقیت های بیشتری از زنان کشورمان 
خواهد بود. بیشتر این قشر از دانش بسیاری برخوردار 
هستند اما اگر این اطلاعات تبدیل به حکمت نشود 
این سرزمین  بانوان  امروزه  بود.  هرگز مفید نخواهد 
که  هستند  مادرانی  و  ها  مادربزرگ  حکمت  مدیون 
با دانش والای خود در اعتلای خرد عمومی جامعه 
کوشیده اند.  این کارشناس مدیریت فرهنگی در پایان 
با بیان اینکه حضرت فاطمه)س( اسوه تمامی زنان 
محسوب می شود، تصریح کرد: در واقع همگان باید 
رفتارهای ایشان را در موقعیت های مختلف در جایگاه 
یک دختر، خواهر، مادر و همسر بررسی کنند تا بتوانند 
به خوبی دریابند که حضرت زهرا)س( چگونه توانستند 
با  مبارزه  به  و همسری  ایفای نقش مادری  با وجود 
دشمنان زمانه خویش بپردازند و در جامعه آن روز و پس 

از آن تاثیرگذار باشند.

شهردار ایلام :
مشاغل مزاحم در قالب هفته بازار ساماندهی می شوند

شهردار ایلام گفت: در راستای ساماندهی مشاغل مزاحم و دست فروشان سطح شهر 
و با هدف دسترسی همه مردم به مایحتاج روزمره در هفت نقطه از شهر به صورت هفتگی 

بازارچه های موقت ایجاد می شود.
طالب صادقیان توضیح داد: این مشاغل شامل دست فروشان، خودروهای نیسان 
و وانت حامل فروش میوه، دلالان و اسطه های سیار اجناس دسته دوم مستقر در 22 
بهمن و حاشیه پارکینگ شهرداری، ... است که به نقاط از پیش تعیین شده منتقل می 
شوند.  وی اظهار داشت: به منظور تمرکززدایی این مشاغل که موجب ازدحام جمعیت 
در مناطق مرکزی شهر ایلام شده اند هر روز از ایام هفته این حرفه ها در یک نقطه از پیش 
تعیین شده شهر مستقر و متمرکز می شوند و به کسب درآمد می پردازند.  صادقیان افزود: 
این اصناف شنبه در بلوار شورا، یکشنبه نرسیده به پل شهید رضایی نژاد، دوشنبه بالاتر 
از بیمارستان زاگرس، سه شنبه بلوار شهرداری بعد از چهارراه حضرت ابوالفضل )ع(، 
چهارشنبه بلوار صنایع، پنج شنبه بلوار فارابی و جمعه پارک چقاسبز مستقر می شوند. وی 
گفت: دستفروشان، میوه فروشان سیار، خریداران و فروشندگان سیار اجناس دست دوم 
برای ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر به سازمان ساماندهی مشاغل شهری واقع در خیابان 
خرمشهر مراجعه کنند. وی اظهار داشت: استقرار این صنوف در اماکن یادشده باعث می 
شود که از تمرکز و ازدحام جمعیت در مرکز شهر کاسته شود و مردم و صنوف سیار جایگاه 
های ثابت و مشخصی برای خرید و فروش اجناس مورد نظر خود داشته باشند. به گزارش 
ایرنا، وجود دستفروشان و به ویژه خریداران و فروشندگان سیار اجناس دست دوم در محل 
میدان 22 بهمن و پارکینگ شهرداری باعث تراکم جمعیت در هسته مرکزی شهر شده که 
این روند گاه باعث ایجاد دردسر و مزاحمت برای مغازه داران و عابران در آن منطقه می شود.
صاحبان مغازه های واقع در میدان 22 بهمن و پارکینگ شهرداری به کرات اعتراض خود از 
وجود این صنوف را که مخل آسایش و کسب درآمد آنها شده اند را به مسئولان شهرداری و 

فرمانداری ایلام ابراز داشته اند.

استاندار لرستان:

زمین های الشتر به کشاورزان مهاجر
 اجاره داده نمی شود

استاندار لرستان گفت:باتوجه به اعلام آمادگی فرماندار سلسله، امسال به صورت پایلوت 
زمین های کشاورزی الشتر به کشاورزان مهاجر اجاره نمی شود تا در صورت موفقیت 

شهرستان، این طرح در سایر نقاط استان اجرا شود.
سید موسی خادمی روز یکشنبه در جلسه شورای حفاظت از منابع آب و کشاورزی استان 
در محل استانداری افزود: حضور کشاورزان مهاجر در استان موافق و مخالفانی دارد که با 
توجه به نظر افراد حاضر در جلسه، نسبت به ممانعت از حضور این مهاجران در الشتر تصمیم 
گیری شد. وی اظهار داشت:حضور کشاورزان مهاجر موجب خروج سود بخش کشاورزی 
از استان می شود و به نظر می رسد این افراد برای افزایش درامد خود احساس مسئولیتی 
نسبت به منابع آب و خاک استان ندارند. وی تصریح کرد: ممکن است کشاورزان مهاجر 
برای برداشت بیشتر محصول از سموم خاصی استفاده کنند که خسارت جبران ناپذیری به 
کشاورزی استان وارد خواهد کرد. استاندار لرستان گفت: برخی نیز اعتقاد دارند کشاورزان 
مهاجر توانایی بازاریابی بهتری دارند و حضور آنان در استان موجب تبادل دانش کاشورزی 
و فروش محصولات می شود. خادمی ادامه داد: دولت در حد توان امکانات لازم از جمله 
ایستگاههای پمپاژ را برای کشاورزان استان تامین کرده بنابراین بومی های لرستان باید با 
بهره گیری از امکانات موجود نسبت به درامد و کسب سود برای خود اقدام کنند نه اینکه 
زمین های خود را با مبالغ ناچیز اجاره دهند. وی گفت: باید در این زمینه کار فرهنگی 
انجام شود و تیم های ترویج جهخادکشاورزی با حضور در مناطق مختلف، نسبت به ارتقا 
آگاهی و دانش کشاورزان بومی اقدام کنند. وی همچنین در خصوص وضعیت ذخیره 
سدمروک استان در پایین دست سد کمال صالح استان مرکزی گفت: باید در این راستا 

با وزیر نیرو مکاتبه و نسبت به بازکردن دریچه های این سد برای پایین دست اقدام شود.
  

استاندار چهارمحال وبختیاری:

صندوق بازنشستگی برای ورود به طرح های 
اقتصادی بسترسازی کند

استاندار چهارمحال و بختیاری گفت: بستر لازم برای تعامل و همکاری با صندوق 
بازنشستگی کشور برای پیشبرد طرح های استان فراهم است و این صندوق باید برای ورود 

به این عرصه بسترسازی کند.
اقبال عباسی شامگاه یکشنبه در نشست با مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشور با اشاره 
به ظرفیت های اقتصادی و گردشگری استان، خواستار بررسی این ظرفیت ها توسط بخش 
اقتصادی صندوق بازنشستگی شد. وی همچنین با توجه به اهمیت شرکت شیرخشک 
پگاه در اقتصاد کشور، راهکار تکمیل چرخه صنعت شیر در این کارخانه را اتصال به منطقه 
ویژه اقتصادی استان دانست و از آمادگی برای مدیریت تعاملی منطقه ویژه اقتصادی با 
صندوق بازنشستگی خبر داد. خدیجه ربیعی فردانبه رییس مجمع نمایندگان چهارمحال 
و بختیاری در مجلس شورای اسلامی نیز در این نشست آمادگی و هماهنگی این مجمع را 
جهت عملیاتی شدن توافق استاندار و صندوق بازنشستگی اعلام کرد. جمشید تقی زاده، 
رئیس صندوق بازنشستگی کشوری نیز اهتمام استاندار و مجمع نمایندگان در حل مشکل 
کارخانه شیر پگاه را قابل تقدیر دانست و ضمن تایید نظر و دیدگاه های استاندار، دستور 

لازم را به زیرمجموعه خود جهت تعامل بیشتر با مجموعه استان صادر کرد.

مدیرکل مدیریت بحران استان اصفهان :

سه باند فرود بالگرد در کاشان ساخته می شود
عملیات ساخت سه باند فرود بالگرد با ارزش نزدیک به چهار میلیارد و 500 میلیون ریال 

در شهرستان کاشان روز دوشنبه در آیینی با حضور جمعی از مسوولان آغاز شد.
مدیرکل مدیریت بحران استان اصفهان در حاشیه این آیین به خبرنگاران گفت: برای 
ساخت هر یک از این باندهای فرود بالگرد در زمینی به وسعت یک هزار مترمربع، یک 
میلیارد و 500 میلیون ریال اختصاص یافته است. منصور شیشه فروش با اشاره به جانمایی 
این باندهای فرود بالگرد با هماهنگی ستاد مدیریت شهرستان افزود: این مهم پس از 
بررسی قابلیت دسترسی پایگاه های هلال احمر و اورژانس جاده ای برای انتقال سریع 
آسیب دیدگان احتمالی حادثه ها به اجرا درمی آید. وی یادآور شد: ساخت یک باند فرود 
بالگرد پیش تر همزمان با ایام الله دهه مبارک فجر در شهر جوشقان قالی از توابع بخش 
قمصر کاشان آغاز شده بود و سه باند جدید نیز در بخش های مرکزی، نیاسر و برزک ساخته 
خواهد شد. مدیرکل مدیریت بحران استان اصفهان همچنین از برنامه ریزی برای ساخت 
در مجموع 24 باند فرود بالگرد در نقاط مختلف استان اصفهان خبر داد و یادآور شد: یک 
بالگرد امدادی در این استان وجود دارد که امسال با 34 سورتی پرواز، جان 46 نفر از آسیب 
دیدگان را با انتقال سریع به مرکزهای درمانی نجات داد.  شهرستان کاشان شامل چهار 
بخش مرکزی، برزک، نیاسر و قمصر با جمعیت افزون بر 365 هزار نفر در فاصله نزدیک به 

200 کیلومتری شمال اصفهان واقع است.
  

رئیس پلیس آگاهی البرز:

مردم در ایام نوروز توصیه های ایمنی را 
جدی بگیرند

رئیس پلیس آگاهی البرز از مردم استان خواست برای پیشگیری از سرقت ها در زمان 
تعطیلات نوروزی ،توصیه های ایمنی پلیس را جدی بگیرند.

سرهنگ محمد نادربیگی افزود: مردم در صورت ترک منزل به صورت کوتاه و طولانی 
مدت، مراقبت از خانه را به افراد امین و مسئولیت پذیر سپرده و درب و پنجره ها را قفل کنند.
وی اضافه کرد: برای ارتقای امنیت منازل، استفاده از قفل های مطمئن، نصب دزدگیر 
و ... ضروری است. نادربیگی خاطرنشان کرد که از سپردن کلید منازل به افراد غیر آشنا 
خودداری شود ضمن آنکه مراقب پرسه زدن افراد ناآشنا در حوالی منازل خود باشند. رئیس 
پلیس آگاهی البرز اظهار داشت: همچنین شهروندان موارد مشکوک را به پلیس اطلاع 
رسانی کنند. نادربیگی افزود: همچنین از ورود افراد خلافکار و سابقه دار تحت عنوان 
کارگر، دوست و ... به حریم منزل جلوگیری و برای تعمیر و ساخت قفل در و سایر تعمیرات 
ساختمان از کارگران و افراد آشنا استفاده شود. وی تاکید کرد که شهروندان چنانچه ناچار 

به ترک منزل شدند یک لامپ در منزل روشن نگه دارند.

معاون استانداری هرمزگان:

فرمانداران نظارت ویژه بر وضعیت بازارها 
داشته باشند

بر  فرمانداران  ویژه  نظارت  بر  هرمزگان  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
وضعیت بازارها تاکید کرد و گفت: با توجه به شرایط ویژه کشور فرمانداران باید به صورت 
شبانه روزی بر امور نظارت داشته باشند. ایرج حیدری شامگاه یکشنبه در نشست تنظیم 
بازار هرمزگان اظهار داشت: افزایش نظارت ها و تسریع در امور فعالیت های اقتصادی و 
جذب سرمایه گذاری در شهرستان های استان از موضوعاتی است که استاندار تاکید ویژه 
ای بر آن دارد. وی افزود: فرمانداران در حوزه های مختلف برنامه های عملیاتی داشته 
باشند و خروجی این برنامه ها برای مردم ملموس باشد. حیدری تصریح کرد: با توجه به 
شرایط ویژه کشور و جنگ اقتصادی که دشمنان علیه کشور به راه انداخته اند عبور از این 
شرایط حساس نیازمند تلاش و کار شبانه روزی و جهادی است. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری هرمزگان اظهار داشت: فرمانداران شبکه اطلاع رسانی قوی در 
شهرستان ها ایجاد و به صورت مرتب در جریان آخرین اخبار و وقایع شهرستان خود باشند 

و در این رابطه از ظرفیت شوراها و دهیاران بهره ببرند.

اعضای شورای اسلامی شهر قم  موافقت کردند 

تخصیص 3هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت 
برای تکمیل قطارشهری قم

اعضای شورای اسلامی شهر قم، روز دوشنبه در هشتاد و چهارمین جلسه رسمی این 
شورا با تخصیص 3 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت به منظور تکمیل قطار شهری قم 

موافقت کردند.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم در این جلسه گفت: با زحمات و پیگیری های 
صورت گرفته، این مبلغ از طریق اوراق مشارکت به صورت اختصاصی برای قم در نظر 
گرفته شده است. حسین اسلامی ادامه داد: اختصاص این مبلغ منوط به ایجاد ذی 
حساب برای نظارت دیوان محاسبات است که شورای شهر با این موضوع و شفاف شدن 
هزینه کرد آن موافقت خود را اعلام کرده است. سازمان قطار شهری قم درسال 1387 
با هدف مدیریت دو طرح عظیم مترو و منوریل، به همت مسئولان شهری تاسیس شد. 
طرح خط A قطار شهری قم، شمال غرب شهر قم را به جنوب شرقی آن متصل می نماید و 
مطالعات زمین شناختی نیز در همین گستره انجام گرفته است. موقعیت این خط با حفظ 
دسترسی های محلی، از مسجد مقدس جمکران آغاز می شود و در قلعه کامکار خاتمه 
می یابد. اجرای طرح مونوریل قم نیز از سال 1389 در بستر رودخانه قمرود شهر قم آغاز 
شد که مرحله نخست این طرح از پارک سوار شمالی تا مصلای قدس است. در طول 
مسیر 6.8 کیلومتری مرحله نخست طرح مونوریل قم، هشت ایستگاه از جمله ایستگاه 
پایانه، فرهنگیان، امام موسی صدر، پل رضوی، پل شهید رجایی، شهید مطهری، مطهر و 
مصلا در نظر گرفته شده است. این طرح درحال حاضر به دلیل برخی از مشکلات تعطیل 
است. رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با اشاره به نامه فرمانداری پیرامون 
اصلاح مصوبه شماره 9951 شورای شهر با موضوع افتتاح حساب جهت واریز مبلغ 3 هزار 
میلیارد ریال اوراق مشارکت قطار شهری گفت: هدف اصلی این کار این است که منابعی 
که در بانک مرکزی است با افتتاح یک حساب دیگر در اختیار شهرداری قرار بگیرد. عبدالله 
جلالی با بیان اینکه این موضوع ابتدا از شهرداری تهران آغاز شده است افزود: این حساب، 
قید »با نظارت دیوان محاسبات« را دارد. وی همچنین، ضعف بخش مهندسی و توسعه 
روزافزون نماهای رومی در قم را مورد انتقاد قرار داد و گفت: توسعه بی ضابطه این نماها 
موجب تغییر چهره قم گردیده و این موضوع به یکی از دغدغه دائمی بزرگان دینی تبدیل 
شده است. وی در ادامه با تاکید بر لزوم توجه به محرومان گفت: آرمان انقلاب اسلامی 
توجه به محرومان است و مسئولان نباید نسبت به وضعیت قشرهای ضعیف جامعه بی 
توجه باشند. رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم نیز با اشاره به نامه 
فرمانداری پیرامون اصلاح مصوبه شماره 9951 شورای شهر قم با موضوع افتتاح حساب 
جهت واریز مبلغ 3 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت قطار شهری گفت: این کمیسیون با 
اصل افتتاح حساب به صورت سپرده موافقت کرده است. مجید اخوان، ادامه داد: در 
راستای رفع ایراد فرمانداری به مصوبه پیشین شورای شهر قم، پس از بررسی های صورت 
گرفته نظر کمیسیون این است که مبلغ مذکور در بودجه سال 98 سازمان قطار شهری به 

عنوان درآمد و هزینه مترو لحاظ گردد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در دیدار با آیت الله حسینی بوشهری:

تکمیل محور قم- جعفریه نیازمند تخصیص 
اعتبار است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: برای تکمیل جاده قم- جعفریه به 75 میلیارد 
ریال اعتبار نیاز است.  حسن صبوری در دیدار با آیت الله حسینی بوشهری امام جمعه 
قم ضمن ارائه گزارشی از اقدامات و و عملکرد حوزه راه، مسکن و شهرسازی اداره کل، در 
خصوص آخرین وضعیت محور قم- جعفریه اظهار داشت: جاده قم- جعفریه در گذشته 
یک محور روستایی و فاقد ایمنی و استانداردهای لازم برای تردد بالای خودروهای عبوری 
بوده است، و به دلیل نرخ بالای تصادفات، این محور، به جاده مرگ معروف شده بود. وی 
افزود: احداث محور بزرگراهی ایمن و استاندارد در این منطقه از سال 1391 در دستور کار 
این اداره کل قرار گرفت. صبوری توضیح داد: وجود مجتمع های دامی، ظرفیت صنعتی 
و اقتصادی منطقه، رفت و آمد اقشار مختلف به ویژه دانشجویان به دانشگاه های شهرهای 
اطراف و... ضرورت احداث این محور را پر اهمیت تر می کرد. وی با بیان این که از منابع 
متعدد مالی از جمله اعتبارات دفتر مقام معظم رهبری)مدظله العالی(، منابع استانی، ملی 
و بنیاد برکت برای احداث این محور کمک و مساعدت شد، ادامه داد: محور قم- جعفریه 
به طول 35 کیلومتر و در چهار قطعه احداث شده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم 
توضیح داد: قطعه یک در سال 94 و قطعات دوم و سوم در سال 96 تکمیل و به بهره برداری 
رسیده است. وی افزود:عملیات احداث قطعه چهارم به طول چهار کیلومتر حدفاصل شهر 
جعفریه تا انتهای حوزه استحفاظی راه استان به دلیل کمبود اعتبارات به کندی پیش می 
رود. صبوری تصریح نمود: با توجه به گزارش های پلیس راه استان، علی رغم افزایش 50 
درصدی تردد خودروهای عبوری در محور قم- جعفریه، خوشبختانه شاهد کاهش 50 
درصدی تصادفات در این محور بوده ایم. وی گفت: برای تکمیل محور قم- جعفریه مبلغ 
75 میلیارد ریال اعتبار نیاز است و در صورت تخصیص این اعتبار، قطعه چهارم، محدوده 
پل قلعه سنگی و سایر بخش های باقی مانده تکمیل می شود. مدیرکل راه و شهرسازی 
استان اظهار داشت: با توجه به ظرفیت محور قم- جعفریه تبدیل این محور بزرگراهی به 

آزادراه به وزارت متبوع پیشنهاد شده و این مسئله در دست بررسی است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

مدیریت سبز در دستگاه های اجرایی استان قم 
با جدیت پیگیری شود

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: مدیریت سبز از شاخص های مهم ارزیابی 
عملکرد دستگاههای اجرایی است که باید با جدیت مورد بررسی و پیگیری قرار بگیرد.  سید 
رضا موسوی مشکینی در کارگاه آموزشی »محیط زیست و دولت سبز« گفت: امروزه یکی 
از مهمترین اولویت ها در سراسر جهان، مسأله محیط زیست است که متأسفانه تا کنون 
بسیار مورد بی مهری و بی توجهی قرار گرفته است.  وی بر ضرورت اصلاح الگوی مصرف 
در حوزه های آب، کاغذ، پسماند و انرژی در دستگاههای اجرایی با توجه به وضعیت کنونی 
زیست محیطی و اقتصادی کشورمان تأکید کرد و گفت: مدیریت سبز از شاخص های مهم 
ارزیابی عملکرد دستگاههای اجرایی است که باید با جدیت مورد بررسی و پیگیری قرار 
بگیرد.  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه کارکنان دستگاههای اجرایی 
باید هرچه بیشتر آموزش های لازم در رابطه با مدیریت سبز را فرابگیرند، خاطرنشان کرد: 
اجرای کامل دستورالعمل های مدیریت سبز، نقش بسزایی در ارتقای بهره وری و استفاده 
درست از منابع در ادارات دولتی خواهد داشت.  در این کارگاه آموزشی که با حضور رابطین 
ارزیابی عملکرد دستگاههای اجرایی استان قم در سالن جلسات سازمان برنامه و بودجه 
استان برگزار شد، دکتر رحمتی از پژوهشگران و اساتید پژوهشگاه محیط زیست و توسعه 
پایدار به توضیح و تبیین مبانی و مفاهیم دولت سبز و نحوه تکمیل فرم های مربوط به 

مدیریت سبز در دستگاههای اجرایی پرداخت. 

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

نماهای رومی با شان قم سازگاری ندارد
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: بحث نماهای رومی از دغدغه های مدیریت شهری 

قم است و این نماها با شان این شهر سازگاری ندارد.
عبدالله جلالی پیش از ظهر دیروز در جلسه شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات 
ساختمان شهید باکری با اشاره به اهمیت بعد نظارت مهندسین اظهار کرد: بعد نظارتی 
مهندسین اهمیت زیادی دارد و کوچکترین تخلف آن ها در این زمینه روی کیفیت ساخت 
و ساز در شهر تاثیر می گذارد. وی ادامه داد: بحث نماهای رومی از دغدغه های مدیریت 
شهری قم است و این نماها با شان این شهر سازگاری ندارد، با این وجود شاهد توسعه 

نماهای رومی در شهر قم هستیم و این مساله موجب نگرانی بزرگان این شهر شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: 10 اسفندماه سالروز ورود امام خمینی)ره( به شهر 
قم پس از پیروزی انقلاب اسلامی است، این رویداد اتفاق مهمی بود و امام راحل پس از 
انقلاب از شهر قم رهبری انقلاب اسلامی را بر عهده داشتند. حضور امام خمینی)ره( در 
شهر قم موجب ارتقای این شهر شد و توجه جهانیان را به قم جلب کرد. جلالی با اشاره 
به وظایف مدیران اظهار کرد: پاسداری از خون شهدا وظیفه همه مدیران است و آن ها 
باید در راه خدمت به مردم و پاسداری از خون شهدا تلاش کنند. وی خاطرنشان کرد: 
آرامش و امنیت کنونی کشور مدیون ایثارگری ها و جانفشانی شهدا است و باید مدیران 
به صورت شبانه روزی به مردم خدمت کنند. رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان 
کرد: با تصویب افتتاح حساب برای واریز مبلغ 300 میلیارد تومان اوراق مشارکت متروی قم 
توسط سازمان قطار شهری شهرداری قم به دنبال انتقال این مبلغ از بانک مرکزی به استان 
هستیم. این اقدام با نظارت دیوان محاسبات صورت می گیرد و دیوان بر روی مصرف این 

مبلغ نظارت دارد.

فرماندار شهرستان رباط کریم: 

توسعه شهرک صنعتی پرند با نگاه مدیریت 
جهادی میسراست

فرماندار شهرستان رباط کریم گفت: توسعه شهرک صنعتی پرند با نگاه مدیریت جهادی 
میسراست. به گزارش روابط عمومی فرمانداری شهرستان رباط کریم؛ سید مهدی ساداتی 
در دیدار با پرنیان مدیر عامل شرکت شهرکهای صنعتی استان تهران گفت: بستر های 
لازم در اجرایی نمودن طرح هایی اشتغالزایی و جذب سرمایه گذار در شهرکهای صنعتی 
فراهم است. نماینده عالی دولت با اشاره به عدم نظارت کافی بر شهرک های خصوصی 
اظهار داشت: عدم نظارت کافی بر شهرکهای صنعتی خصوصی از سوی شرکت شهرکهای 
استان تهران موجب انجام تخلفاتی در شهرکهای صنعتی خصوصی شده است که لازم 

است قوانین در این شهرکها به درستی اعمال و پایش شود.

به مناسبت سالروز ولادت حضرت زهرا)س(؛ 

حضرت فاطمه)س(، تجلی نور حق و کمال معنویت 

نوشتن درباره مادر، دشوار است چون نمی توان در قالب واژه ها مقام والا و بزرگ او را 
توصیف کرد. 

مقام مادر در نزد همه ملل گرامی داشته می شود همچنانکه در ایران این کار انجام می 
شود. همه در برابر عظمت مادر تسلیم هستند حتی کسانی که بعدها ممکن است فرزند 
ناخلف خانواده محسوب شوند ولی وقتی در برابر مادر قرار می گیرند با احترام به او می 

نگرند.
همه این کرامات و احترامات به مادر، از روح بلند و زحمات طاقت فرسای او سرچشمه 
می گیرد. مادر صادقانه و بی توقع تمام وجود خود را نثار فرزندش می کند و شاید همین 
موضوع، مقام او را چنین بالا برده است. مادر کسی است که در همه حال و حتی در بستر 

بیماری از یاد فرزندش غافل نیست هر چند ممکن است که فرزندش از یاد او غافل شود.
نگارنده مادری می شناسد که به اغلب بیماریها از دیابت تا بیماری قلبی و فشار خون 
مبتلا است و با وجود آنکه یک پایش را به خاطر بیماری دیابت از دست داده و قادر به حرکت 
نیست در این شرایط نیز هیچگاه از یاد فرزندانش که در نقاط مختلف زندگی می کنند غافل 

نیست هر چند ممکن است فرزندانشان در مواقعی او را فراموش کنند.
همین مادر پیر که تنها هم زندگی می کند، در این شرایط حتی با یک زنگ تلفن فرزندش 
نیز راضی است و توقعی بیش از این ندارد، خیلی ها می گویند او با همین زنگ ها زنده 

است در حالی که شاید خیلی از مواقع این تماس تلفنی هم از او دریغ شود.
همه امیدهای چنین مادرانی، قطعا از عشق مادر به فرزندش نشات می گیرد. اما پرسش 
این است که آیا فرزندان نیز می توانند چنین عشق پاکی نسبت به مادر خود داشته باشند؟

چه کسی می تواند مثل مادر بی توقع باشد و چه فردی می تواند مثل او چنین عشقی 
را نثار فرد دیگر کند. همه مادران این خصوصیت را دارند و در همه حال به یاد فرزندانشان 
هستند. مادران ویژگی هایی دارند که دیگران ندارند و یکی از آنها، دعای مادر است. هر 
فرزندی که دعای مادر را با خود داشته باشد سعادتمند خواهد شد و همه ما نمونه های آن 

را در جامعه می بینیم.
هم دعای خیر مادر و هم نارضایتی او از فرزند، به سرعت اثر خود را روی اطرافیان آشکار 
می سازد. نگاه محبت آمیز به مادر به معنی قدردانی و سپاس از زحمات بیکران او است و 

هیچ چیز نیز ارزشمندتر از رضایت مادر از فرزند نیست.
همین حالا خیلی از فرزندان نمی توانند دوری مادر را تحمل کنند و مثل پروانه دور او 

می چرخند درحالی که ممکن است افرادی نیز نسبت به امور مادر خود کم توجه باشند.
قطعا زندگی کسانی که به مادران خود توجه می کنند و افرادی که نسبت به مادر خود کم 
توجه هستند متفاوت است. افرادی که به مادر توجه می کنند زندگی آنان با آرامش بیشتری 
همراه است هر چند ممکن است از مال دنیا کم بهره باشند. همه ما این تفاوت ها را در 

گوشه و کنار زندگی مان می بینیم.
روز ولادت با سعادت حضرت فاطمه زهرا )س( که به روز مادر و زن نامگذاری شده بهترین 
فرصتی است که در باره مادران و زحماتی که برای بزرگ کردن نسل آینده محتمل می 
شوند، اندکی بیندیشم. زحمات مادران برای رسیدگی به فرزندان، آنچنان زیاد است که 
هیچ فرزندی نمی تواند آن را جبران کند بنابر این امروز هر کاری که ما برای مادر خود انجام 

می دهیم در برابر زحمات طاقت فرسای او ناچیز است.
شاید امروز بهترین فردی که می تواند درباره ارزش مادر سخن بگوید کسی است که 
مادرش در قید حیات نیست. نبود مادر غم و اندوه بزرگی است که سالهای سال در جان و 
روح انسان باقی می ماند و هیچکس و هیچ چیزی نیز نمی تواند این خلا را پر کند. خیلی 
از ما وقتی قدر و ارزش چیزی را درک می کنیم که آن را از دست داده باشیم و در این نبودها، 
غم فقدان مادر از همه بزرگتر و جانکاه تر است. هیچ چیز جای مادر را نمی گیرد و هیچ 
پیشمانی و ناراحتی نیز بالاتر از نارضایتی مادر از فرزند نیست بخصوص وقتی که آن را از 

دست بدهیم و جبران کردن آن نیز محال باشد.
زمان به سرعت در حال سپری شدن است و اگر دیر بجنبیم ممکن است هیچوقت 
فرصتی برای عرض ارادت به مادر پیدا نکنیم حتی یک دیدار کوتاه یا تماس تلفنی می تواند 

یک فرصت برای ما باشد. او به همین نیز قانع است.

نمی توان مادر رادر قالب واژه ها توصیف کرد

برای مادر 
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اطلاعات سپاه: شنود تلفن حسن روحانی دروغ است؛

آقای کریمی قدوسی! 
دروغگویی بس است 

جواد کریمی قدوسی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس روز پنجشنبه در 
یک فایل ویدیویی گفته که »حسن روحانی از سرویس امنیتی و اطلاعاتی 
انگلستان دستور می گیرد و در کشور اجرا می کند. سازمان اطلاعات سپاه شنود 
تلفنی مکالمه حسن روحانی با مامور MI٦ را به خودش نشان داد.« اگر این 
موضع کریمی قدوسی در هر جایی، رسانه ای و هر مکانی آورده شود، باید زیر 

آن عبارت »بدون شرح« گذاشت. مگر چیز دیگری می توان گفت؟
در واکنش به این اظهارنظر دیروز سردار رمضان شریف سخنگو و مسئول 
روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ضمن تکذیب ادعای کریمی 
قدوسی، گفت: این ادعا کذب محض بوده و از آنجا که اظهاراتی از این نوع 
مسبوق به سابقه است، سازمان اطلاعات سپاه طی مکاتبه ای با کمیسیون 
دیگر  و  کمیسیون  اعضای  به  لازم  تذکر  درخواست  مجلس  ملی  امنیت 
نمایندگان مجلس در پرهیز از طرح این گونه ادعاها و اظهارات را داشته و 
تاکید کرده است که هرگونه نقل و قول از این سازمان منوط به اطلاعات و 
گزارش های رسمی است که به دستگاه های ذیربط منعکس می شود. بدیهی 
است حق پیگیری این ادعا و اینگونه نقل و قول ها برای سپاه پاسداران  انقلاب 

اسلامی محفوظ خواهد بود.
این اولین بار نیست که کریمی قدوسی چنین شاهکاری از خود به نمایش 
بر هم زن جلسات  به خبرسازی، جنجال آفرینی،  او معروف است  می گذارد. 
مجلس و بسیاری موارد دیگر. در سال های اخیر به کرات مواضع جنجالی خود 
را مطرح کرده و دایم تکذیب شده؛ جواد کریمی  قدوسی نماینده مشهد در 

مجلس از دوره هشتم تا به امروز است.
به واقع جمع اضداد توصیف کرد؛ هم مدعی  کریمی قدوسی را می توان 
حفظ اصول انقلاب و منافع ملی است و هم در ضدیت با این ادعا عمل می کند.

غلامرضا انصاری:

احزاب در ایران نان انتخابات را خورده
 اما چوبش را نخورده اند

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران گفت: در حال حاضر احزاب در 
کشور ما نان انتخابات را خورده اما چوبش را نخورده اند.

غلامرضا انصاری با اشاره به اعلام جزئیات لایحه جامع انتخابات درخصوص 
و  اسلامی  انتخابات های مجلس شورای  در  کاندیداتوری  برای  شروط جدید 
انتخابات بدون  این موضوع که  بر  تاکید  با  شوراهای اسلامی شهر و روستا، 
احزاب، مانند پرواز بدون بال است، گفت: در همه جای دنیا که دموکراسی 

مبتنی بر انتخابات است، احزاب سیاسی تعیین کننده هستند.
 این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: وقتی انتخابات حزب محور باشد،  دیگر 
شخص محور قرار نمی گیرد و این حزب است که برنامه خود را برای کوتاه مدت، 
و  اولویت ها  هم   انتخابات  فصل  در  و  می کند  اعلام  بلندمدت  و  میان مدت 

ملاک های اصلی خود را به مردم ارائه می دهد. 
 وی ادامه داد: در این صورت است که اگر مردم از برنامه ای خوششان آمد، 
به برنامه رای می دهند. برای اجرای برنامه هم احزاب مکلف هستند افرادی را 
معرفی کنند که امکان و توانمندی تحقق برنامه های وعده داده شده از سوی 
حزب را داشته باشند. بنابراین حزب نسبت به برنامه های خود پاسخگو است و 
مردم هم می دانند به چه چیزی رای داده اند و چه چیزی را باید مطالبه کنند. 
 انصاری یادآور شد: همچنین در این حالت نظارت ها، نظارت های ارگانیک و 
سالمی خواهد بود و علاوه بر نظارت سنتی، ما نظارت حزب بر منتخب و نظارت 
مردم بر حزب و برنامه های حزب منتخب را خواهیم داشت و چند رکن مردمی 
را به نظارت های خود افزوده ایم. متاسفانه امروز به دلیل نبود احزاب و انحرافی 
که منتخبین از سیاست های کلان و چهارچوب های قانونی پیدا می کنند و 
همچنین رفتارهای پوپولیستی و رفتن به سمت مطالبات جزئی و پروژه های 

منطقه ای، هزینه های زیادی به کشور وارد شده است.

* هر روز فیلتر را تنگ تر کرده ایم
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران گفت: وظیفه نماینده مجلس 
مسائل کلان کشور، قانونگذاری در سطح ملی و نظارت ملی بر دولت و قوه 
قضائیه است. اگر ما انتخابات را مبتنی بر احزاب قرار دهیم آن زمان است که 
شأن نماینده بالارفته و می تواند حقوق مردم را مطالبه کرده و در تقنین قوانین 
زوایای ریز و کارشناسی را با ابزار کارشناسی که حزب در اختیارش قرار داده 

دنبال کرده و در مقابل عملکرد خود هم پاسخگو باشد. 
وی ادامه داد: یکی از آسیب هایی که نظام انتخاباتی ما در طول چهاردهه، 
روز  به همین جهت هم هر  و  بوده  بر حزب  انتخابات مبتنی  برگزاری  عدم 
نظارت های دولتی بالا رفته و با نظارت هایی که برخی به دلیل عدول و تخلفات 
منتخبان و بستن فضا براى متخصصان و شخصیت هاى شجاع و کاردان اعمال 
می کنند، هر روز فیلتر را تنگ تر کرده ایم تا جایی که دبیر شورای نگهبان هم 

معترض وضع موجود است.
احزاب  که  علت  این  به  قطع  طور  به  شرایط  این  با  کرد:  تاکید  انصاری 
صلاحیت و اعتبار خود را در درازمدت از مردم می گیرند، بنابراین ریزترین و 
کوچکترین مسائل را تحت نظر قرار می دهند چراکه می دانند باید مقابل پایگاه 

مردمی خود پاسخگو باشند.  
این فعال سیاسی اصلاح طلب با ذکر این موضوع که ما هنوز به معنای واقعی 
احزاب فراگیر و ملی در کشور نداریم، گفت: با این حال این گام رو به جلو است 
و حتی بحث امضای الکترونیکی نشان می دهد اگر کسی بتواند ده هزار امضا 
بگیرد و پایگاه مردمی در حد این تعداد افراد داشته باشد می تواند عضو احزاب 

شود تا ما بتوانیم مجلسی پاسخگو و مبتنی بر برنامه داشته باشیم.  
 

* لایحه جامع انتخابات یک گام رو به جلو است 
به  می تواند  احزاب  معرفی  مساله  که  نگرانی  این  به  پاسخ  در  انصاری 
شکل گیری احزاب خانوادگی و چند نفره منجر شود، گفت: وقتی کنش گری 
متبوعش  اگر حزب  معرفی می کند،  تابلوی حزبی  قالب  در  را  سیاسی خود 
برنامه و بدنه قوی تشکیلاتی نداشته باشد، امکان حضور در انتخابات را پیدا 

نخواهد کرد.
 وی یادآور شد: همچنین امروز قانون جدید احزاب، ویژگی احزاب ملی را 
مشخص کرده است و در این چهارچوب احزاب تنها در جایی می توانند کاندیدا 
معرفی کنند که دفتر فعال داشته باشند. متاسفانه در حال حاضر احزاب در 

کشور ما نان انتخابات را خورده اما چوبش را نخورده اند. 
عضو پیشین شورای شهر تهران با تاکید بر اینکه این لایحه یک گام رو به 
جلو است، گفت: ادامه داد: این قانون و شرایط ایده آل نیست اما نظام و کشور 
به حزبی  اگر  بدانند  تا مردم  را فراهم کنند  باید بستر تحقق احزاب فراگیر 
اصلاح طلب رای می دهند نگاه آن حزب نسبت به مسائل مختلف چگونه است. 
بنده در کل امیدوار هستم روز به روز قوانین بهتری را در این حوزه داشته 
باشیم. در مجلس اول سواد خواندن و نوشتن شرط کاندیدتوری بود و امروز 
کارشناسی ارشد؛ در حال حاضر هم بحث احزاب مفید است که می تواند در 

آینده کامل تر شود.

نکتـه

خبــر

رییس جمهوری گفت: وزیر جوان دولت از تهدید و شکایت 
نمی ترسد و کار خود را که به نفع مردم است با قدرت انجام 

می دهد.
 حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« روز دوشنبه 
در جمع وزیر، معاونان و مدیران ارشد وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت:مفهوم امر به معروف و نهی از منکر ، نظارت 
عمومی و همگانی است؛ ما اگر می خواهیم با فساد مبارزه کنیم 

یکی از راه های آن، شفافیت و نظارت عمومی مردم است.
وی به رونمایی از سامانه های مرتبط با شفافیت که امروز در 
وزارت تعاون رونمایی شد،اشاره و خاطرنشان کرد: وقتی اطلاعات 
بر روی سایت قرار گرفت شفافیت از طریق همین سامانه ها 
تحقق می یابد و نظارت عمومی و همگانی ایجاد می شود، این کار 
بسیار ارزشمندی است و امیدوارم وزارت کار در این زمینه فعالیت 

بیشتری انجام دهد. 
رییس جمهوری تاکید کرد: مردم باید ببینند که در این سامانه 
ها کدام مراکز به کدام شرکت ها یا سازمان های مردم نهاد واگذار 
شده است؛ مشخصات و اطلاعات مربوط به صاحبان جدید آن و 

اداره آن چگونه است. 
روحانی یادآور شد: »لایحه شفافیت« در دولت برای تقدیم 
به مجلس در مراحل نهایی است و لایحه تزاحم منافع نیز لایحه 

دیگری است که در دولت در حال بررسی است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به اظهارات امروز محمد 
شریعتمداری وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی اشاره کرد و گفت: 
شایسته سالاری و استفاده از اقوام و مذاهب مختلف نکته بسیاری 
ارزشمندی است که مورد توجه این وزیر است؛ شیعه، سنی، 
مسیحی همه ایرانی هستند اگر قرار نیست کار نکنند پس مالیات 
هم نباید بدهند. پس در زمان رای دادن هم بگویید پای صندوق 
نیایند، اگر بنا است در زمان جنگ برای دفاع از میهن به میدان 
برود و شهید شود پس اگر شایسته است و بهتر کار می کند باید 

بیاید و به کار گرفته شود. 
رییس جمهوری در سخنان خود بر جوانگرایی تاکید کرد و 
افزود:ما اکنون دیگر جوان نیستیم و جوان قدیم هستیم . جوان 
دارای انرژی و فعال است، اول انقلاب من 30 سال داشتم در در 
زمان جنگ به راحتی 72 ساعت نمی خوابیدیم اما در حال حاضر 
آن توان را نداریم چون سن ما افزایش یافته و مشکلات فراوان 
شده است و نشاط و قدرت تصمیم گیری کاهش می یابد و انسان 

محتاط می شود و دستگاه نظارتی و دادگاه به ذهنش می آید.
رییس جمهوری تصریح کرد: جوان اصلا دادگاه و دستگاه 
نظارتی را قبول ندارد، می رود کار خود را انجام می دهد و به 
جلو می رود. قوه قضاییه به وزیر جوان کابینه ما، می گوید از او 
شکایت می کنم اما این وزیر اصلا نمی ترسد کار خود را با قدرت 
انجام می دهد و یک نفر هم از قوه قضاییه می گوید که از این 
وزیر جوان شکایت می کند ، خب شکایت کنید، یک وزیری که 
به نفع مردم کار می کند و به دستورهای بی ربط اعتنا نمی کند، 

وزیر می شود .
وی ادامه داد: وزیری که دائما می خواهد حساب و کتاب می 
کند که در آینده چه می شود، سه سال دیگر که این دولت تمام 
می شود من را به کجا می برند، جایی ندارند که ببرند، یک جایی 

هست که باهم .... ،
ان شاء الله خداوند به همه ما توفیق دهد که بتوانیم خدمتگزار 

خوبی برای مردم باشیم و آنها و خداوند از ما راضی باشند.

* موفقیت کالای ایرانی در گرو کیفیت است
رییس قوه مجریه در بخش دیگری از سخنان خود، اعتماد 
آفرینی در روابط میان کارگر و کارآفرین را از مهم ترین ماموریت 
های وزارت تعاون عنوان کرد و گفت: کیفیت و قیمت مناسب 

کالای ایرانی را در رقابت با کالای خارجی موفق می کند.
روحانی با گرامیداشت ولادت فاطمه زهرا)س( و روز زن، 
موضوع برند را بسیار مهم دانست و اظهارداشت: اعتماد اجتماعی 
که برای محصولات باید ایجاد شود از طریق برند ها صورت می 
گیرد. اگر بتوانیم برندی را به مردم معرفی کنیم و مردم در مقام 
عمل احساس کنند که این برند و مارک برای اطمینان آنها کافی 

است، به محض اینکه آن را ببیینند متوجه می شوند.
وی تصریح کرد: این وزارتخانه یک  وزارتخانه اجتماعی بسیار 

مهمی است؛ موضوع کار را بر عهده دارد.
وی با بیان این که کار بین کارآفرین و کارگر است، افزود: در 
هر دو این کلمات ما از واژه کار استفاده می کنیم؛ اساس این 
است که محیط کار یک محیط فعالی در جامعه ما باشد و ما همه 

نسبت به کار افتخار کنیم.
رییس جمهوری یادآور شد:موضوعی که می تواند جامعه را 
به حرکت درآورد کار مفید است که برای جامعه مقدس است، 
کار مفید به عنوان اساس زندگی جامعه است، اگر کار و فعالیت 
نباشد زندگی اقتصادی، اجتماعی، روانی و معنوی ما دچار مشکل 
می شود. روحانی با تاکید بر اهمیت ایجاد نشاط در محیط کار 
ادامه داد: هر چه کار شایسته تر باشد، نشاط بیشتری برای وجدان 
افراد است و نشاط به همه جامعه می دهد، یک کارگر و مهندسی 
که در یک کارخانه دقیق و خوب کار می کند به تنهایی نشاط پیدا 
نمی کند، هر کس که آن جنس را می خرد و استفاده می کند، 
برای کسانی که این کار دقیق و خوب را آفریدند و در اختیار آنها 

گذاشته اند، دعا می کند.
رییس شورای عالی اشتغال افزود: وقت مردم نباید را تلف شود، 
کسی که می خواهد جنسی بخرد نباید یک ساعت معطل شود 
و به راحتی باید راحت یک فروشگاه برود ، نگاه کند و محصول و 

برند مورد نظر خود را پیدا کند و استفاده کند.
روحانی در ادامه بر راحت سازی زندگی مردم و ایجاد اعتماد 
بین مردم تاکید کرد و اظهار داشت: اینکه محصول ایرانی بتواند 
با محصول خارجی رقابت کند، بسیار ارزشمند است، این رقابت 
با فقط گفتن ما درست نمی شود، که بیان شود که مردم بروند 
و جنس ایرانی بخرند.ما باید درعمل کاری انجام دهیم که مردم 
جنس ایرانی را بر جنس خارجی ترجیح بدهند، اگر هم مردم 
ترجیح نمی دهد حداقل آنها را مساوی بداند و اگر هم قیمت آن 

را مساوی نمی دانند کیفیت ها را ارزیابی کنند.
وی اضافه کرد: یکی از قدم های مبارزه با تحریم انجام کار 
با کیفیت است؛ باید نیاز کاری که امروز محصول آن به خارج 
نیازمند است را رفع کنیم. این کار امکانپذیر است یعنی با جوانان 
با استعداد، مخلص و وطن دوست. لازم نیست تقوای آنها 90 یا 
100 درجه باشد بلکه باید به شغل و محصول تولیدی خود ایمان 

داشته باشد.
رییس جمهوری گفت: علما می گویند »عالمی ،عادل است که 
خانواده او پشت سرش نماز بخوانند« ، یعنی او عادل واقعی است. 
زیرا آنها از زندگی خصوص وی خبر دارند؛ کسی کار خوب انجام 
می دهد که خود برود و محصول کارخانه خودش را بخرد اگر یک 
کارگر، مهندس یا صاحب کارخانه ای از محصول کارخانه برای 
خانواده خود استفاده نمی کند، معلوم است که ایراد و اشکالی 

دارد. 

* بیکاری مادرهمه گرفتاری ها و مفاسد هست
وی با تاکید لزوم کاهش اسراف گفت: وزارت کار در بخش 
آموزش و مهارت آموزی مسئول است؛ باید به گونه ای کارگر 
را آموزش دهید و مهارت بدهید - اتفاقا در خدمات برند اصل 
است- یعنی وقتی مردم دنبال اصلاح برق و یا و نیازمند تعمیرات 
در تاسیسات و لوله کشی منزل خود هستند، باید چندین شرکت 
مطمئن در کشور وجود داشته باشد و کارگری که آن شرکت می 
فرستد باید صاحب تخصص باشد، کار را دقیق انجام دهد و بی 

انصافی هم نکند.
روحانی در ادامه اطمینان، اعتماد و سرمایه اجتماعی را اساس 

کار عنوان کرد و خطاب به مدیران وزارت کار گفت: شما می 
توانید این سرمایه اجتماعی را با نظارت، آموزش ، حمایت و 

کمکتان به انواع مختلف انجام دهید.
رییس جمهوری اضافه کرد: امروز یکی از وظایف بسیار بزرگ 
همه ما در هر مسئولیتی که داریم، ایجاد اشتغال در جامعه است.

بیکاری ام )مادر( همه گرفتاری ها و مفاسد هست. کار و تلاش 
امنیت اجتماعی و استحکام خانواده درست می کند و به ما 
سلامت روحی می دهد. کسانی که مشکلات روحی و روانی دارند 

بخشی از آن به خاطر این است که بیکار است و مشکلات دارد.
وی ادامه داد: اهمیت این شرکت ها در صادرات غیرنفتی چون 
داروها، آبزیان، کشاورزی مهم است. وزارت کشاورزی چند کار 
خوب و مهم انجام داده است؛ وزیر کشاورزی در هرمزگان درباره 
آبزیان می گفت تولید آبزیان در مقایسه با ابتدای انقلاب 40 برابر 
شده است. در کار گلخانه ای و نحوه آبیاری و سامانه نوین آبیاری 
کارهای بزرگی انجام شده است. سه سال است در گندم خودکفا 
هستیم. تولید شکر نیز در مرز خودکفایی است و در دانه های 

روغنی هم به این سمت حرکت می کنیم. 
روحانی با اشاره به زندگی سخت روزمره مردم، یادآور شد: این 
مشکلات به این دلیل است چون شرایط عادی نیست و در تحریم 
هستیم اما کارهای بزرگی انجام شده است. مردم در سختی و 
مشکلات هستند مخصوصاً آنهایی که حقوق ثابت می گیرند. از 
وزیر و معاونان این وزارتخانه ها و مابقی می خواهم برای آنهایی 
که حقوق ثابت دارند فکری بکنند. آنهایی که درآمد متغییر دارند 
به نوعی زندگی خود را اداره می کنند ولی افرادی که حقوق ثابت 

دارند، کار برای آنها مشکل می شود. 

* مردم باید در جریان کارها و خدمات در حال انجام 
قرار گیرند 

روحانی در ادامه خطاب به مدیران وزارت کار گفت: بخش 
دیگری که در کار شما بسیار اهمیت دارد مربوط به خانواده های 
مددجو است.مددکاری نسبت به خانواده های بی سرپرست و 

معلول بسیار ارزشمند است و ما باید به این افراد کمک کنیم.
وی خاطرنشان کرد: خانواده ای که یک یا دو معلول دارد باید 
مسکن آنها را حتما تامین کنیم و نیازمندی ها آن ها را بهتر تامین 
کنیم.حتما باید بتوانیم مهارت را به آنها بیاموزیم، این اقدام مهم تر 
از کمک مالی است، چگونگی مهارت آموزی کسی که یک دست 

یا دو دست ندارد و نابیناست، باید مشخص شود.
رییس جمهوری افزود: مهارت برای آدم هایی که نیاز به مدد 
دارند مهمتر از کمک مالی است تا بتواند روی پای خود بایستد 
و بتواند کار کند، ما در صورت امکان باید بتوانیم این افراد را با 

مهارت آموزی از بخش کمک مالی جدا کنیم.
وی در ادامه از تحت پوشش قرار گرفتن 900 هزار نفر تا 
تیرماه سال جاری خبر داد و گفت: این اقدام بسیار ارزشمندی 
است که مردم باید آن را بدانند، با توجه به این که مشکلات در 
جامعه زیاد است مردم باید این آمار را بدانند تا جامعه امیدوار 
شود البته این به معنای این نیست که در پی حل مشکلات مردم 
نباشیم اما مردم باید در جریان کارها و خدماتی که در حال انجام 

است، قرار بگیرند.

رییس جمهوری اظهار داشت: این که اعلام کردید 92 درصد 
بخش کار را بخش خصوصی انجام می دهد و شما حمایت می 
کنید، بسیار ارزشمندتر است.کار را به سمن ها و مردم خیر واگذار 
کنید و با قرار دادن ساختمان و امکانات از آن ها حمایت کنید، 
بگذارید مردم این اقدامات را انجام دهند. زیرا کاری که مردم انجام 

بدهند، بهتر از اقدامات ما خواهد بود.
روحانی افزود: این اقدامات به انسان روحیه و نشاط می دهد، 
از روزه مستحبی و حج مستحبی نشاط بیشتری می دهد، کار 
بزرگی است که ما به خانواده ای کمک کرده و آنها را خوشحال 

کنیم.
رییس جمهوری با بیان این که برخی به دلیل شرایط مالی با 
زندگی متوسط فاصله دارند و ما باید آن را حل کنیم، تصریح کرد: 
برداشتن فقر مطلق از اهداف بزرگ ماست. البته کمیته امداد به 
ما می گفت که فقر مطلق وجود ندارد.ما باید برای برداشتن فقر 

مطلق در جامعه تلاش کنیم.
وی اضافه کرد: البته فقر و نیازمندی همچنان خواهد بود اما 
اقدامی انجام دهیم که فقر مطلق نباشد و حداقل زندگی برای 
مردم وجود داشته باشد، این وظیفه همه ماست و وزارتخانه تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی این بار سنگین را بر دوش دارد.

* سال آینده ، سال واگذاری بزرگ شرکت های متعلق 
به شستا است

رییس شورای عالی اشتغال در ادامه بر ضرورت واگذاری اموال 
مازاد و عدم انجام مدیریت اقتصادی توسط وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی تاکید کرد و افزود: سهام داری در پروژه ها ایرادی 
ندارد اما مدیریت اقتصادی نباید توسط این بخش انجام شود، 
اما هر کجا که بخش خصوصی سرمایه گذاری کرد می توانیم 

مشارکت داشته باشیم.
مجلس  به  که  قولی  براساس  یادآورشد:  رئیس جمهوری 
شورای اسلامی و ملت ایران داده ام، سال آینده سال واگذاری 
بزرگ شرکت های متعلق به شستا است. البته می دانم که این 
حرکت برای برخی دشوار است، اما باید محکم بایستیم و آن را به 
انجام برسانیم چرا که انجام این کار نظر صد درصدی بنده و تأکید 

صد در صدی مقام معظم رهبری است.
روحانی افزود: رهبر معظم انقلاب در دولت یازدهم بر این 
موضوع تأکید داشتند و هنگامی که برای معرفی وزرای دولت 
دوازدهم خدمت ایشان رسیدم، یکی از نکات مهم ایشان این بود 

که دولت باید از کار اقتصادی دست بردارد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه در اقتصاد 3 بخش دولتی، 
تعاونی و خصوصی داریم، گفت: البته در اقتصاد ما یک بخشی 
تحت عنوان »خصولتی« وجود دارد که بدترین اقتصاد را به دنبال 
دارد، چرا که نه دلسوز کار هستند و نه مانند بخش دولتی، نظارتی 

بر آنها وجود دارد. کسی هم جرأت نظارت بر آنها را ندارد.

از  دست  باید  مسلح  »نیروهای  فرمودند  رهبری   *
اقتصاد بردارند«

روحانی با بیان اینکه اقتصاد خصولیتی بدترین شکل اقتصاد 
است،اظهار داشت: بویژه آن دسته ای که مسئولیت های دیگر هم 
برعهده دارند، یعنی خودشان ناظر و یا ضابط قوه قضائیه هستند و 

دستگاهی دیگر را در اختیار دارند.
رئیس جمهوری اضافه کرد: رهبر معظم انقلاب بر این مسأله 
تأکید کردند و نسبت به نیروهای مسلح نیز همین نظر را دارند و 
چند بار فرمودند که نیروهای مسلح باید دست از اقتصاد بردارند 
و آن را به مردم واگذار کرده و به وظایف اصلی و سنگین خود 

بپردازند.
روحانی گفت: شستا یک چیزی میان بخش دولتی و خصولتی 
است. باید به طور واقعی در راستای واگذاری آن اقدام کنیم و 
اجازه دهیم خیال مردم راحت باشد و به آقای شریعتمداری روزی 
که او را برای این وزارتخانه برگزیدم اعلام کردم که باید در پایان 
دولت، شستا به معنای مدیریت اقتصادی نباید وجود داشته باشد.

رئیس جمهوری با تأکید بر ضرورت ایجاد شفافیت در همه 
بخش ها، گفت: در این راستا اقدام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در زمینه هیأت مدیره شستا بسیار ارزشمند بود، همچنین سامانه 
هایی که امروز از آنها رونمایی شد در بخش های مختلف می تواند 
تأثیرگذار و مهم باشد.مردم در این سامانه ها می توانند چگونگی 
واگذاری ها را رصد کنند و این سامانه ها در بخش های مختلف 
تأمین اجتماعی، اشتغال و بازنشستگی، می تواند موجب تسهیل 

کار مردم شود. 

واکنش رییس جمهوری به شکایت دادستان کل از وزیر ارتباطات:

وزیر جوانی داریم که از تهدید و شکایت نمی ترسد

نعمتـی گفت:امـروزدر باره FATF مجمع تشـخیص مصلحت نظام تصمیم گیرنده 
اسـت و طبیعتا مسـوولیت پذیرفتن یا نپذیرفتن آن با مجمع تشخیص مصلحت نظام 

است.
بعـد از 12 مـاه بلاتکلیفـی حـالا چهـار ماه دیگـر به ایـران فرصـت داده شـده تا با 
اصـلاح قوانیـن بـرای همیشـه از قـرار گرفتن در لیسـت سـیاه فاصله بگیـرد؛ بحث بر 
سـر لوایـح  چهارگانـه دولـت و جـدال ایـران و FATF اسـت. ماجرایـی کـه از ماه هـا و 
حتـی سـال ها پیـش مطـرح بـوده و حـالا نزدیک به یک سـال اسـت که انقـدر کلاف 
تصمیم گیـری درباره این لوایح پیچیده شـده که مشـخص نیسـت با پایان ایـن 1٦ماه 

آیـا سـایه بی تصمیمـی از سـر این لوایـح برداشـته خواهد شـد یا خیر؟
 از سـوی دیگر کمتر کسـی اسـت که نداند کشور در زمینه مبادلات مالی و بانکی با 
مشـکل مواجه اسـت و عدم تصویب این لوایح می تواند این مشـکلات را بیشتر کند اما 
آیـا مخالفانـی که امروز پی در پی بر طبل مخالفـت و رد این لوایح می کوبند آیا حاضرند 

تبعات نپذیرفتـن این لوایح را به گردن بگیرند؟
بهروز نعمتی نماینده مردم تهران و سـخنگوی هیات رئیسـه مجلس در این رابطه 
می گویـد: افـرادی که امروز در مجمع تشـخیص مصلحت نظام هسـتند زمانـی وزیر و 
وکیل بودند و یا سـابقه حضور در میان سـران سـه قوه را در کارنامه خود دارند. از سـوی 
دیگر مسـئله پالرمو و CFT از موضوعاتی اسـت که ما را با تنگنا مواجه خواهد کرد و به 
هـر صـورت نواقصـی هـم در آن وجود دارد که لازم اسـت این نواقـص را مرتفع کند؛ اما 

آنچه مسـلم اسـت اینکه ما با توجه به شـرایط باید این مسـئله را حل کنیم.
او ادامـه می دهـد: زمانـی کـه بحـث تصویب برجـام مطـرح بـود و آن را در مجلس 
بررسـی می کردیـم می گفتند برجام تاثیری نـدارد؛ امروز می بینیـم تحریم هایی که در 
نتیجه خروج امریکا از برجام ایجاد شـده اسـت عملا تاثیر گذار اسـت. در بحث CFT و 
پالرمو نیز همین مسـئله مطرح اسـت. بـه اعتقاد من اگر بخواهیـم در این زمینه کاری 

انجـام دهیـم باید حتمـا این توافق نامه بین المللـی را به تصویب و تائید برسـانیم. البته 
ممکـن اسـت نگرانـی  هایی وجود داشـته باشـد در ایـن زمینه دسـتگاه های امنیتی و 

دولـت بایـد به دنبـال رفع این نگرانی ها باشـند.
* مجمع تشخیص مسوولیت عدم تصویب پالرمو و cft را بپذیرد

نعمتـی همچنیـن دربـاره تبعـات عـدم تصویب ایـن لوایح بـرای کشـور می گوید: 
موضوع نقل و انتقال پول واقعیتی اسـت که نمی توان آن را نادیده گرفت. مشـکلی که 
امـروز بـا آن مواجـه هسـتیم این اسـت که پول ناشـی از صادرات سـخت به کشـور باز 
می گـردد و ایـن نیازمند آن اسـت کـه این کانال مالی برقرار اسـت. حال ممکن اسـت 
اروپایی هـا بتواننـد بخشـی از ایـن موضوع را در جریان اینسـتکس حل کننـد اما اصل 
ایـن اسـت کـه ایـن موضوع باید حل شـود و البته مسـوولیت سـختی اسـت. پیش از 
این مجلس و شـورای نگهبان مسـوولیت برجـام را به عهده گرفتند امـروز این لوایح در 

مجمع مطرح اسـت و مجمع باید مسـوولیتش را بپذیرد.
این عضو هیات رئیسـه مجلس در پاسـخ به این سـوال که تبعات نپذیرفتن این 
لوایـح بـا چه کسـی اسـت و آیا مخالفان باید پاسـخ گو باشـند یا مجمع تشـخیص 
مصلحـت نظـام گفت: امروز مجمع تشـخیص مصلحت نظام تصمیم گیرنده اسـت. 
بحـث تهدیدات و مخالفت هـا همان زمان برجام هم وجود داشـت. در زمانی هم که 
لوایح چهارگانه در مجلس مطرح بود مخالفین در مخالفت با آنها کم نگذاشـتند. از 
تریبون های مختلف مباحث شـان را مطرح کردند، جلسـات محرمانه ای که تشکیل 
داده بودنـد و بـه صـورت روزانه همان کاری که امروز علیه اعضای مجمع تشـخیص 
مصلحـت نظـام  انجـام می دهنـد تـا ذهـن آنها را خـراب کننـد همان زمـان علیه 
نماینـدگان مجلـس هم صورت می گرفت. اما اینکه بگوییم مسـوولیتش با کیسـت 
طبیعتـا مسـوولیت پذیرفتـن یـا نپذیرفتن آن بـا مجمع تشـخیص مصلحت نظام 

است.

* سعید جلیلی باید توضیح دهد چرا قبلا موافق بود 
نعمتـی دربـاره اینکه چرا بحث های کارشناسـی بـه جای محافل تخصصی سـر از 
تریبون هـای نماز جمعه در مـی آورد می گوید: من فکر می کنم ائمه محترم نماز جمعه 
هسـتند بلاخره تریبونی در اختیار دارند تا نقطه نظراتشـان را اعلام کنند و حتما هم از 
روی دلسـوزی اسـت که این موضوعات را بیان می کنند که البته مسـوولیت شرعی آن 
بـا خـود این عزیزان اسـت. اما اینکه چرا این مسـائل امروز اتفـاق می افتد و قبلا چنین 
مباحثـی مطرح نمی شـد جای سـوال اسـت. بالاخـره ما مذاکرات مـان بـا اروپایی ها در 
موضوعـات مختلـف از جمله برجام، پالرمـو و CFT    و FATF از زمان آقای احمدی نژاد 
هـم مطـرح بـود و اتفاقا مسـوولیت موضـوع هم با آقـای جلیلی بـود که ایشـان امروز 
منتقـد اسـت و آن زمان نه تنها منتقد نبود بلکه موافق هم بـود؛ موضوع همان موضوع 
اسـت امـا اینکه چه اتفاقی افتاده اسـت کـه این دوسـتان آن زمان با تمـام قوت موافق 
آن بودند و حالا با تمام قوت مخالف آن هسـتند. این موضوعی اسـت که به نظرم باید 

درباره آن پاسـخ بدهند.
* برخی برای مخالفت شان از رهبری هزینه می کنند

ایـن نماینـده تهـران در پاسـخ بـه این سـوال که آیا قـرار اسـت در ایـن چهارماه به 
یک نتیجه ای برسـیم یا خیر گفت: انشـالله، امیدواریم مصالح نظام و مصالح کشـور را 
در نظـر بگیرنـد و دوسـتان بـا توجه به فضایی که امروز در کشـور وجود دارد از مسـئله 
گرانی هـا گرفتـه تا موضوع ارزی کشـور کـه عمدتا به ناتوانی مـا در برقـراری ارتباطات 
مالـی بازمی گـردد موضوعاتی اسـت کـه دوسـتان باید فکر کننـد و بـرای آن راه حلی 
پیـدا کننـد اینکه یـک موضوعی را همـه دنیا بپذیرد و من تنهـا بگویم قبول نمی کنم 
موضوع درسـتی نیسـت. مضاف بر اینکه برخی از مقام معظم رهبری هزینه می کنند 
درحالـی کـه عملا در موضـوع CFT مقام معظم رهبری فرمـوده بودند مجلس و دولت 

خودشان تصمیم بگیرند.

رییـس مجلـس شـورای اسـلامی از وزارت اطلاعـات خواسـت موضـوع پیامک های 
توهیـن آمیـز به نماینـدگان را پیگیری و با ارسـال کننـدگان آن برخـورد کند.

جهانبخش محبی نیا در جلسـه علنی امروز دوشـنبه مجلس در اخطاری با اسـتناد 
اصل 22 قانون اساسـی اظهار داشـت: سـالیان سال اسـت که در مجلس هستیم، به انواع 
مختلـف نقـد می کنند، تخطئه می کنند، در صدا و سـیما مـرگ بر مجلس می گویند، 

ما می گوییم اشـکالی ندارد و از دستشـان در رفته اسـت.
وی ادامـه داد: کسـانی که ادعای دموکراسـی دینی و حفظ حقوق ملـت را دارند، باید 
سـعه صدر بیشـتری داشته باشند، امروز پیامکی برای ما رسـیده که در محتوای آن آمده 
اسـت 'سـلام، چه اردگاه اشـرف منافقان در عراق و چه مجلس شورای منافقین در تهران 

هیـچ فرقی بـا هم ندارند، فقط به فکر خودتان و فتنه هسـتید'.
نماینـده میانـدوآب در مجلس خطـاب به لاریجانی گفت: بـه دنبال این فکر تخطئه، 
ترور و خشـونت اسـت، کسـی که مجلس شـورای اسـلامی را کـه امـام آن را بر آمـده از 
فریادهـای اللـه اکبـر مـی داند و مقام معظـم رهبری بارهـا در ثبوت شـان مجلس بارها 
جمـلات طلایـی فرمـوده انـد، چرا بایـد به جای نقد کارشناسـی و گلـه بگویند مجلس 
شـورای منافقین و آن طرف معادله نیز بگویند اشـرف منافقین، اگر دسـت آن ها بر بیاید 

در ایـن جـا با تـی ان تی عملیات کـور و منافقانه انجـام می دهند.
وی خطـاب بـه لاریجانـی گفـت: به عنـوان رییس مجلس بـه وزیر اطلاعات دسـتور 

دهیـد کـه این شـماره را پیـدا و با آن برخورد کند چرا که عدم کنترل ایـن اقدامات بدون 
شـک فردا غیـر قابل کنتـرل خواهد بود.

محبـی نیا سـپس شـماره را از پشـت تریبـون مجلـس قرائت کـرد و اظهار داشـت: 
خواهـش مـی کنم به وزارت اطلاعات دسـتور دهید که فرد یا جریان پشـت این شـماره 
را پیدا و به مردم معرفی کند، به نیابت از نمایندگان می گویم مرگ بر فکری که پشـت 

این تخریب ها و تخطئه هاسـت.
وی ادامـه داد: متاسـفانه حاصـل کار آن ها پرورش نیروهایی اسـت که جـز بی ادبی و 

در نظر گرفتن قانـون کار دیگری ندارند.
علی لاریجانی رییس مجلس در پاسـخ به این اخطار گفت: وزارت اطلاعات این مورد 

را پیگیری می کند این رفتار ناصحیح در کشـور مشـکل ایجاد کرده است.
وی اظهار داشـت: وزارت اطلاعات این شـماره را بررسـی می کند که چه کسـی این 
حرف نادرسـت را زده اسـت، شـما توجه داشته باشید از کسانی که اخلاق کثیف سیاسی 

دارنـد، ایـن حرف ها را محـل اعتنا قرار ندهید.

* اگر بازنشسته ای در مجلس است، پشت تریبون اعلام کنید
رییـس مجلـس شـورای اسـلامی  همچنیـن در پاسـخ به تذکر حسـینعلی حاجی 
دلیگانی عضو شورای مرکزی فراکسیون نمایندگان ولایی تاکید کرد: هیچ بازنشسته ای 

در مجلـس شـاغل نیسـت و اگر یک مـورد وجود دارد پشـت تریبـون اعلام کنید.
حسـینعلی حاجی دلیگانی در جلسـه علنی دیروزمجلس در تذکری خطاب به علی 
لاریجانـی رییـس مجلـس گفت: چندین ماه اسـت که یـک تحقیق و تفحـص از دیوان 

محاسـبات را به هیات رییسـه ارائه کردم که هنوز به کمیسـیون ذیربط نرفته اسـت.
رییـس مجلـس نیـز پاسـخ داد: هنـوز این تحقیـق و تحفص به هیـات رییسـه ارائه 

نشـده است.
حاجـی دلیگانـی ادامه داد: بعد از آن تحقیق و تفحص از مجلـس را ارائه کردم که این 

نیز متوقف شـده و نتیجه نداده اسـت، عدم اجرای قانون منع به کارگیری بازنشسـتگی 
در خـود مجلـس نیز وجـود دارد به طوری که برخی مدیرانی که بازنشسـته شـده اند در 

پسـت های خود هستند.
لاریجانی در پاسـخ به این بخش از تذکر گفت: هیچ کس مشـمول این قانون نیسـت 
یک مورد را شـما بگویید، هر وقت توانسـتید یک مورد بیاورید پشت تریبون اعلام کنید، 

این مربوط به شـب نامه ای بود که پخش شـد و اسـاس آن هم دروغ بود.
حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر نیز اظهار داشت: براساس ماده 29 قانون شفاف 
سـازی حقوق کارکنان، همه مسـوولان و مدیران و نمایندگان باید حقوق خود را شـفاف 
اعلام کنند، نمایندگان شـفاف گفتند اما فکر می کنم مدیران هنوز این کار را نکرده اند.

رییـس مجلـس در پاسـخ به این بخـش از تذکر تاکیـد کرد همه مدیـران مجلس از 
زمانـی کـه قانـون مربوطه ابلاغ شـد به صورت شـفاف اعـلام کردند.

حاجـی دلیگانـی اظهـار داشـت: اگـر یـک فـرد عـادی بخواهد بـه اطلاعـات حقوق 
نمایندگان دسترسـی داشـته باشـد ، این امـکان برای وی فراهم نیسـت خبرنـگاران در 

مجلس هسـتند هر کـدام توانسـتند دسترسـی یابند اعـلام کنند.
در ادامـه لاریجانـی بـه ایـن بخـش از تذکر حاجـی دلیگانی پاسـخ داد و گفـت: این 
حرف هم مانند حرف قبلی شماسـت که گفتید مدیران بازنشسـته هنوز مشغول به کار 

هسـتند یک مـورد آن را بگویید.

بهروز نعمتی، عضو هیات رئیسه مجلس: 

مجمع تشخیص، باید مسئولیت رد کردن اف ای تی اف را بپذیرد

علی لاریجانی:

وزارت اطلاعات پیامک های توهین آمیز به نمایندگان را پیگیری کند
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خانواده اش را وا مى گذارد !

سه شنبه - 7اسفند ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4758

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: اکنون 156 روستا در استان 
با جمعیت 54 هزار نفر در قالب 34 هزار مشترک زیرپوشش آبرسانی این شرکت هستند. 

محمد احمدی جبلی با اشاره به سابقه شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: 
این بسیاری از روستاهای استان پیش از پیروزی انقلاب اسلامی از نعمت آب شرب سالم به 
صورت مستمر محروم بودند، اما اکنون 156 روستا در استان قم با جمعیت 54 هزار نفر در 

قالب 34 هزار مشترک زیرپوشش آبرسانی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان هستند.
وی ادامه داد: با توجه به خشکسالی های دو دهه اخیر نمی توان برای تامین آب روستاهای 
استان قم صرفا به منابع آب محلی و سطحی که وابسته به بارندگی هستند، اکتفا کرد، به 
همین برای پایدار و مستمر کردن آب روستاهای استان اقدام به انتقال آب از منابع آب پایدار 
به این روستاها کردیم.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: کار انتقال 

آب به روستاهای استان از سال 84 آغاز شد و در سال 89 شاهد به بهره برداری رسیدن 
پروژه انتقال آب به برخی از روستاهای بخش مرکزی قم همچون دهستان قنوات بودیم که 
این روستاها وضعیت آبی ناهنجاری داشتند.احمدی جبلی با اشاره به وضعیت انتقال آب به 
روستاهای استان قم اظهار کرد: تاکنون به 48 روستای استان انتقال آب صورت گرفت، این 
اقدام جلوی تخلیه این روستاها از ساکنانشان را گرفت. هم اکنون پروژه انتقال آب به چهار 
روستا در بخش کهک در حال اجرا است که امیدواریم که در سه ماهه نخست سال آینده 

شاهد بهره برداری از این پروژه ها باشیم.
وی ادامه داد: شاخص بهره مندی از آب آشامیدنی در روستاهای استان قم 86 درصد 
است که 12 درصد بالاتر از میانگین کشوری است، این شاخص به صورت میانگین در 

روستاهای کشور حدود 74 درصد است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم: 

165 روستا زیرپوشش خدمات شرکت آبفا هستند 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: این سازمان 
در استان قم با 172 پزشک عمومی، 128 پزشک 

متخصص و 26 پزشک فوق تخصص قرارداد دارد. 
محمد رضا فخاریان با اشاره به وضعیت بیمه سلامت 
همگانی اظهار کرد: ثبت نام در این بیمه در سال 93 
و حدود 10  آغاز شد  رایگان  به صورت  مردم  برای 
میلیون و 800 هزار نفر در آن ثبت نام کردند، افراد 
دارای بیمه سلامت همگانی در ابتدا می توانستند به 
همه مراکز درمانی چه در بخش دولتی و چه در بخش 
خصوصی مراجعه کنند، ولی در ادامه با مصوبه مجلس 

مقرر شد که این افراد تنها حق مراجعه به مراکز دولتی 
را داشته باشند.

وی ادامه داد: اما کسانی که بیمه سلامت همگانی 
بیمه  باید عضو صندوق  بیمه شدن  برای  ندارند،  را 
سلامت ایرانیان شوند و سالیانه 264 هزار تومان برای 
عضویت در این صندوق به ازای هر فرد پرداخت کنند، 
البته کسانی که کمتر از دو سال از پایان اعتبار دفترچه 
بیمه سلامت همگانی آنان گذشته باشند، می توانند که 
دوباره این دفترچه را به رایگان تمدید کنند.مدیرکل 
از  جلوگیری  برای  افزود:  قم  استان  سلامت  بیمه 

تخلفات در زمینه صدور دفترچه بیمه، تنها سرپرست 
افراد خانوار و یا بستگاه درجه یک آن ها می توانند  این 
دفترچه را تعویض کنند.فخاریان با اشاره به مراکز طرف 
قرارداد بیمه سلامت استان قم خاطرنشان کرد: این 
سازمان در استان با 172 پزشک عمومی، 128 پزشک 
متخصص، 26 پزشک فوق تخصص، 142 داروخانه، 
34 مرکز فیزیوتراپی، 6 مرکز حراجی محدود، 19 مرکز 
تصویرداری، 10 بیمارستان، 26 دندان پزشک، هشت 
درمانگاه تخصصی، 12 درمانگاه خیریه و هفت مرکز 

ترک اعتیاد قرارداد دارد.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم مطرح کرد 

قرارداد بیمه سلامت با 128 پزشک متخصص در قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: بخش صنعت استان با ظرفیت 
های مناسب به منظور ایجاد چرخه تولید محصول و امکانات مطلوب برای فعالیت های 
اقتصادی، بهترین فرصت سرمایه گذاری در قلب کشور است.محمود سیجانی بیان کرد: 
نزدیکی قم به تهران به عنوان بزرگترین بازار مصرف کشور یکی از عوامل رونق سرمایه 
گذاری در بخش تولید این استان است.وی افزود: اتصال به مهمترین راه های حمل و نقل 
کشور در بخش جاده ای و ریلی و همچنین نزدیکی به فرودگاه بین المللی امام)ره( از 
دیگر مزایای سرمایه گذاری در حوزه صنعت قم است.وی ادامه داد: همچنین زیرساخت 
های مناسب مانند گاز، برق، آب، مخابرات و سایر امکانات مورد نیاز تولیدکنندگان در 
شهرک های صنعتی استان و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان فراهم است و آنان می 
توانند از این ظرفیت برای رونق بخشیدن به فعالیت های اقتصادی خود استفاده کنند.

سیجانی گفت: وجود گسترده مراکز علمی و دانشگاه های تخصصی حوزه صنعت، از 

دیگر مزایای قم در این بخش است که می تواند نیروی انسانی ماهر مورد نیاز واحدهای 
صنعتی را تربیت کند.وی بیان کرد: قم در زمینه بسیاری از صنایع فرهنگی همچون 
صنعت چاپ و نشر جزو استان های نخست کشور است و گسترش سرمایه گذاری در 
این بخش با توجه به جایگاه علمی و مذهبی استان، می تواند درآمد زایی مناسبی درپی 
داشته باشد.وی ادامه داد: همچنین وجود مواد معدنی و محصولات کشاورزی متنوع در 
قم، زمینه فعالیت های اقتصادی گسترده در بخش ایجاد صنایع فرآوری مواد معدنی و 
صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزی در این استان را به وجود آورده است.وی گفت: صنایع 
بومی شده در استان همچون کفش و دمپایی، چوب، سنگ، صنایع پلاستیک، لاستیک 
و صنایع فلزی از دیگر ظرفیت های صنعتی و معدنی استان هستند که می توان با ایجاد 
خوشه های صنعتی و ارتقاء فناوری واحدهای صنعتی تولید کننده آن، نسبت به توسعه 

و گسترش سرمایه در این بخش با سرمایه گذاری مناسب اقدام نمود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

صنعت قم بهترین فرصت سرمایه گذاری در قلب ایران است

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

حسین هدایتی محاکمه می شود
حسین هدایتی و 10 متهم اخلال در نظام اقتصادی کشور محاکمه می شوند.به گزارش قوه 
قضاییه ،اولین جلسه رسیدگی به اتهامات یازده متهم اخلال در نظام اقتصادی کشور از جمله 
حسین هدایتی در شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران و مفسدان اقتصادی به 
ریاست قاضی اسدالله مسعودی  مقام برگزار می شود.حسین هدایتی دولابی، سید مهدی موسوی 
نژاد، محتبی کیان پیشه، علی اکبر یقینی، حسین شریعتی، امیر توللی، احمد رفیعی، مهدی 
فتحی، حسین حدادان، نورالدین مقصودیانی و هانیه پهلوان متهمان اخلال در نظام اقتصادی 
کشور هستند که چهارشنبه هشتم اسفندماه محاکمه خواهند شد.به گزارش ایرنا در اول بهمن 
ماه و در دومین جلسه رسیدگی به اتهامات متهمان بانک سرمایه مهدی صفری نماینده دادستان 
تهران از عدم ثبات مدیریتی و اعمال نفوذ برای پرداخت امتیازات به اشخاص خاص به عنوان 
یکی از ضعف های این بانک یاد کرد و با ارائه دلائلی اعلام کرد که متهمان در تخلفات خود سوء 
نیت داشته و با آگاهی مرتکب این جرایم شده اند که از این جرایم می توان به پرداخت تسهیلات 
بانک سرمایه به حسین هدایتی برای شرکت جاوید گشت هیرمند، پرداخت تسهیلات به گروه 

جهانبانی و سامان مدلل اشاره کرد. 

بحران گوشت کشور دست این ۵ شرکت است
بر اساس سندی که وضعیت واردات و توزیع گوشت قرمز در بهمن ماه را نشان می دهد، 4 مرکز 
اصلی با شرکت های واردکننده همکاری و شراکت دارند. واردکننده ها بعد از آن که گوشت هایشان را 
به کشور وارد کردند، شرکت امور پشتیبانی دام این گوشت های وارداتی را اول به این مراکز تحویل 
می دهد و بعد آن ها با واسطه گری، گوشت ها را به مراکز طرف قراردادشان تحویل می دهند. شرکتی 
که در این میان بیشترین میزان واردات را داشته، شرکت »آ. م. ش« بوده است. بر اساس اطلاعات  
ایران روزنامه رسمی کشور، متعلق به قوه قضائیه، اولین آگهی این شرکت در یک اسفند سال 86 
منتشر شده و شرکت هم یک ماه پیش از آن به ثبت رسیده است. نام مؤسسین این شرکت، برادران 
»پ« عنوان شده و آدرس اولیه شرکت در مشهد، بلوار وکیل آباد بوده، اما در سال های اخیر این 

شرکت به برج ساعی در تهران منتقل شده است. 

آذری جهرمی: نمی خواهم وارد مسائل حاشیه ای شوم
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: مشکل اصلی مردم بیکاری است و نمی خواهم وارد 
مسائل حاشیه ای شوم زیرا پرداختن به حاشیه ها باعث می شود از مأموریت خود دور بمانم.جواد 
جاویدنیا معاون فضای مجازی دادستانی کل کشور روز یکشنبه اعلام کرد: در پی شکایت دو هزار 
نفر از مردم اهواز، مدعی العموم از آذری جهرمی وزیر ارتباطات شکایت کرده است و احتمال انفصال 
وی از خدمات دولتی، وجود دارد.»محمدجواد آذری جهرمی« روز دوشنبه در حاشیه افتتاح سه 
پروژه پژوهشگاه فضایی ایران، با حضور در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوالات آنها در این زمینه 
گفت: از 6 صبح تا 11 شب مشغول کاریم تا در این شرایط دشوار اقتصادی، گرهی از مشکل مردم 
باز کنیم، بخصوص بحث توسعه زیرساختهای اشتغال در بخش فناوری اطلاعات، بنابراین وقتی 
برای پرداختن به این حواشی نمانده و توجه به این حواشی به سود مردم نخواهد بود.وی تاکید 
کرد: پرداختن به حاشیه ها باعث می شود از مأموریت خود دور بمانیم و شخصا نمی خواهم وارد این 

مسائل حاشیه ای شوم.

تعطیلی دروس آیت الله جوادی آملی تا اطلاع ثانوی 
به دلیل کسالت آیت الله جوادی آملی، کلاس های درس ایشان تا اطلاع ثانوی تعطیل است.به 
گزارش ایسنا آیت الله جوادی آملی که مدتی است به دلیل کسالت کلاس های درس خود را تعطیل 
کرده است، هفته گذشته با حضور در یکی از بیمارستان ها تهران، تحت عمل جراحی قرار گرفت و 
هم اکنون در مرحله نقاهت به سر می برد.پس از تعطیلی دروس این استاد برجسته حوزه علمیه، 
گمانه زنی هایی بابت سیاسی بودن این موضوع ایجاد شده بود که پایه و اساسی نداشته است و به نقل 
از یک منبع آگاه در دفتر آیت الله جوادی آملی، بعد از سپری شدن دوره نقاهت ایشان، کلاس های 

درس مجدداً آغاز می شود.

زمان محاکمه متهمان دکل نفتی مشخص شد 
دوازدهمین جلسه محاکمه متهمان پرونده موسوم به »دکل نفتی گمشده« 13 اسفند ماه امسال 
به ریاست قاضی فضلعلی زمان محاکمه متهمان دکل نفتی مشخص شدبرگزار می شود.سید محمود 
علیزاده طباطبایی وکیل یکی از متهمان پرونده دکل نفتی روز دوشنبه در گفت وگو با ایرنا گفت: 
دادگاه سیزدهم اسفند امسال را برای برگزاری دوازدهمین جلسه محاکمه تعیین کرده است.این 
وکیل دادگستری افزود: قرار است در جلسه بعدی، متهمان پرونده آخرین دفاعیات خود را ارائه کنند 
تا پس از آن دادگاه نسبت به صدور رأی تصمیم بگیرد.علیزاده طباطبایی اظهار داشت: در حال حاضر 
به جز دو نفر از متهمان که یکی از آنها در انگلیس و دیگری در قطر به سر می برد، سایر متهمان 

این پرونده در ایران هستند.

تکلیف حقوق کارگران تا پایان اسفند مشخص می شود
محجوب رئیس فراکسیون کارگری مجلس گفت: متأسفانه نمایندگان کارفرمایان و دولت برای 
تعیین تکلیف حقوق کارگران در سال آینده در جلسات حاضر نمی شود. ولی با این وجود قطعاً 
وضعیت حقوق آن ها تا پایان اسفند ماه مشخص خواهد شد. عدد پیشنهاد شده یعنی سه میلیون و 
760 هزار تومان برای سبد هزینه معیشت کارگران به صورت علمی محاسبه شده است که انتظار 

می رود طرفین آن را امضا کنند.

انتقاد وزیر ورزش و جوانان از صدا و سیما 
مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان با اشاره به تولید و پخش برخی از برنامه های تلویزیونی 
در صدا و سیما که فعالیت سازمان های مردم نهاد را نشانه می رود، گفت: تولید این گونه برنامه ها در 
صدا و سیما نشان می دهد که هنوز که هنوز است آثار و عوارض برخی از تفکرات بسته در بعضی از 

دستگاه ها وجود دارد.

مدیرکل کمیته امداد  امام خمینی)ره(استان قم :

پرداخت زکات در قم 62 درصد  افزایش یافت 
مدیرکل کمیته امداد  امام خمینی)ره(استان قم گفت: آمار زکات دریافتی امسال به 3 میلیارد و 520 

میلیون تومان رسیده که این آمار نسبت به سال گذشته 62 درصد رشد یافته است. 
اکبر میرشکار پیش از ظهریکشنبه  در نشست شورای زکات استان قم که با حضور آیت الله سعیدی 
در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار شد، با اشاره به 
اینکه امسال حمایت از 22 هزار و 187 خانواده را در کمیته امداد دنبال کرده ایم، اظهار داشت: امسال 
با توجه به مشکلات اقتصادی نزدیک به هفت هزار خانواده به جمعیت خانواده های زیرپوشش کمیته 
امداد اضافه شده است.وی با بیان اینکه اکنون 41 هزار و 159 نفر از خدمات کمیته امداد بهره مند 
می شود، عنوان کرد: کمیته امداد با 37 میلیارد و 700 میلیون تومان درآمد نسبت به سال گذشته 26 
درصد افزایش درآمد داشته است که در این راستا باید از مشارکت مردم تشکر کنیم.مدیرکل کمیته 
امداد استان قم خاطرنشان کرد: هر فرد مددجو طی 11 ماه اخیر دو میلیون و 574 هزار تومان خدمت 
دریافت و هر شهروند قمی نیز به صورت میانگین بیش از 29 هزار تومان به کمیته امداد کمک کرده 
است.وی با اشاره به اینکه 9 میلیارد و 200 میلیون تومان برای هزار و 830 یتیم توسط اقشار مختلف 
مردم پرداخت شده است، گفت: طی 11 ماه اخیر هر یتیم به صورت میانگین پنج میلیون تومان دریافتی 
داشته است.میرشکار از ارائه تسهیلات اشتغال زایی به 844 مددجو یادکرد و افزود: 274 نفر نیز علاوه 
بر تسهیلات بانکی از صندوق قرض الحسنه کمیته امداد استفاده کرده اند.وی خاطرنشان کرد: امسال با 
توجه به گرانی مسکن سرعت خرید مسکن در کمیته امداد کاهش یافته است اما تاکنون مشکل تأمین 

مسکن 300 خانوار رفع و تعمیر منزل 600 خانواده نیز دنبال شده است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان مطرح کرد

4 هزار هکتار از مساحت قم نیازمند بازآفرینی شهری
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: چهار هزار هکتار از شهر قم نیازمند بازآفرینی شهری است، 

این کار نیازمند اعتبارات دولتی، مشارکت مردمی و تسهیلات بانکی ارزان قیمت است. 
حسن صبوری با اشاره به وضعیت بازآفرینی شهری در قم اظهار کرد: چهار هزار هکتار از شهر قم 
نیازمند بازآفرینی شهری است که نیمی از این مساحت جزو بافت فرسوده این شهر محسوب می شود.

وی ادامه داد: در سال های گذشته بیشتر به دنبال توسعه فیزیکی شهر قم بودیم و مناطقی همچون 
پردیسان به این شهر اضافه شد، اما از نواحی داخلی شهر قم غفلت شد، این نواحی زیرساخت ها را 
دارند، در حالی که منطقه پردیسان زیرساخت های لازم را در ابتدا نداشت.مدیرکل راه و شهرسازی 
استان قم افزود: دولت وام با نرخ سود 6 درصد را برای نوسازی بافت فرسوده در نظر گرفته و بازآفرینی 
شهری نیازمند اعتبارات دولتی، مشارکت مردمی و تسهیلات بانکی ارزان قیمت است.صبوری با اشاره 
به وضعیت پروژه مسکن مهر شهر قم اظهار کرد: برای اجرای این پروژه همه دستگاه ها پای کار بودند و 
43 هزار واحد مسکونی مسکن مهر در قم در 575 هکتار احداث شد و تنها 300 واحد مسکن مهر این 
شهر باقی مانده است که تا سال آینده به بهره برداری می رسد.وی خاطرنشان کرد: اراضی 32 هکتاری و 
48 هکتاری در پردیسان برای پشتیبانی از نوسازی بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی در شهر قم 
پیش بینی شده است، به دنبال احداث واحدهای مسکونی در این اراضی با مشارکت سرمایه گذاران و 

تهاتر این واحدها با منازل موجود در بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی این شهر هستیم.

دبیر اجرایی جشنواره نماز و نیایش به روایت دوربین خبر داد

 ارسال 1500 اثر به دبیرخانه جشنواره نماز و نیایش
دبیر اجرایی جشنواره نماز و نیایش به روایت دوربین از ارسال هزار و 500 اثر به دبیرخانه جشنواره 

نماز و نیایش به روایت دوربین خبر داد.
رضا ابوذر با اشاره به برگزاری هشتمین جشنواره ملی نماز و نیایش به روایت دوربین اظهار کرد: آثار 
این جشنواره در قالب سه بخش فیلم کوتاه، فیلمنامه و عکس پذیرش می شود که نزدیک به هزار و 
500 اثر به دبیرخانه جشنواره ارسال شده است.وی خاطرنشان کرد: داوران این جشنواره متشکل از 
تعدادی از داوران مجرب و با سابقه تهران و قم هستند که آثار را داوری می کنند و در نهایت اعلام نتایج و 
معرفی منتخبان نهم تا 12 اردیبهشت 98 در تالار مرکزی صورت می گیرد.مدیر انجمن سینمای جوان 
استان قم با بیان اینکه هنرمندان و فیلمسازان شهر قم در کشور جایگاه والایی دارند گفت: این هنرمندان 
در جشنواره نماز و نیایش آثار قابل توجهی داشتند که حائز رتبه هایی در دوره های گذشته شدند.وی 
یادآور شد: آثار در ایام جشنواره در تالار مرکزی اکران می شود. برگزاری سه ورک شاپ آموزشی و علمی 

تخصصی نیز در دستور کار است.

لطفا قدرت خرید کارگر ایرانی را هم ببینید!!!کاریکاتور

محمدعلى رجبى

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم:

قم نخستین پایلوت شهرسازی سازگار
با محیط زیست در کشور شد

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به برنامه ریزی های صورت 
گرفته برای سازگار ساختمان سازی منطبق با ضوابط زیست محیطی، گفت: 

قم نخستین شهر پایلوت سازگاربامحیط زیست کشور انتخاب شده است.
حسن بختیاری اظهار داشت: در دیدار اخیر مجموعه مدیران شهری با 
مسئولان کشوری طرح هایی برای احداث آپارتمان و ساختمان های منطبق 
با ضوابط و شرایط زیست محیطی برنامه ریزی شده است.وی با اشاره به 
تصویب طرح اجرای سطوح سبز در قم افزود: شهرداری قم از ساختمان های 
که سازگاربامحیط زیست احداث شود حمایت می کند، تخفیف در عوارض 
مهم ترین بخش حمایتی شهرداری قم از اجرای سطوح سبز در شهر قم 
است.نایب رئیس شورای شهر قم با اشاره به اجرای طرح سطوح سبز در قم 
ابراز کرد: برای اینکه این طرح عملیاتی شود نیاز به برخی حمایت های ملی 
بود تا متقاضیان احداث ساختمان های سازگاربامحیط زیست برای اجرای 
سطوح سبز رغبت و تمایل لازم را داشته باشند. متأسفانه در چهار دهه 
اخیر حجم انبوهی از باغات شهر قم کاملًا نابودشده است.بختیاری ادامه 
داد: قم نخستین شهر پایلوت سازگاربامحیط زیست کشور انتخاب شده 
است، مجموعه استان قم با پیشنهاد معاون رئیس جمهور به عنوان نخستین 
استان سازگاربامحیط زیست انتخاب شده که برای رسیدن به این هدف باید 
مطالعات ابتدایی انجام و بعد از عملیات نهایی با حمایت های دولت انجام 
بگیرد.وی تأکید کرد: برای اینکه شهر و استان قم سازگاربامحیط زیست و 
شرایط بهینه زیست محیطی شود اعتباراتی از سوی صندوق توسعه ملی 
اختصاص خواهد یافت، برای سازگاری با محیط زیست حوزه های مختلفی 
مطرح بوده که استفاده از سیستم های بازچرخانی آب و استفاده مجدد 
از آب های خاکستری برای تأمین آب در ساختمان ها از شاخص های 
اصلی ساختمان سازگار با محیط است.نایب رئیس شورای شهر قم تأکید 
کرد: توسعه فضای سبز خانگی اعم از فضای سبز افقی و عمودی از دیگر 
شاخص های اصلی سازگاری ساختمان های سبز و مصرف بهینه از مصارف 
آبی است، شهرداری قم برای احداث ساختمان های سبز تخفیفات ویژه ای 

در عوارض شهری در نظر گرفته شده است.

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  خبرداد

اجرای پایانه مسافربری 
خرمشهر در ابتدای سال آینده

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: پایانه 
مسافربری خرمشهر در ابتدای سال 98 به نتیجه می رسد.

رضا پوریافر پیرامون اجرای طرح برای ساماندهی پایانه مسافربری 
خرمشهر اظهار کرد: در حال حاضر اتوبوس هایی که قصد حرکت به 
سمت جنوب از طریق جاده سلفچگان را دارند، در کنار اتوبان مردم را سوار 
می کنند که این مسئله وضعیت ناایمنی به وجود آورده است.وی با اشاره 
به مشکلات مردم در این پایانه ابراز کرد: مسافران در پایانه خرمشهر محل 
سایه بان مناسبی ندارند و برای انجام سفرهای خود به اجبار باید در کنار 
اتوبان توقف کنند که ایستادن اتوبوس نیز در این محل خطرآفرین بوده و 
بارها حوادثی به وجود آورده است.سرپرست سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم ادامه داد: امکانات خوبی از جمله سرویس بهداشتی، فروشگاه، 
رستوران و … در پایانه خرمشهر وجود دارد و امکان بالا آمدن اتوبوس ها 
به این پایانه فراهم است، اما مشکل اصلی راه خروجی اتوبوس ها بوده که 
وجود ندارد و باید برطرف شود.پوریافر یادآور شد: پیگیر احداث یک رمپ 
خروجی در پایانه خرمشهر هستیم تا وقتی اتوبوس ها به بالای پایانه می آیند، 
مستقیما از رمپی که زیر پل در نظر گرفته می شود، خارج شده و به سمت 
جاده سلفچگان بروند.وی با بیان اینکه طرح انجام پایانه خرمشهر آماده و 
در مرحله کمیته فنیِ شورای ترافیک استان است، گفت: تغییر طرح، زمان 
اجرای آن را به تاخیر انداخت، اما به محض تصویب طرح، پیمانکاری که با 
آن قرارداد بستیم، کار خود را آغاز می کند و امیدوار هستیم در اوایل سال 

98 این پروژه به نتیجه برسد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی قم :

مسافران به رانندگان 
تاکسی امتیاز می دهند

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی قم از طرح امتیاز مسافران و زائران به 
رانندگان از طریق ارسال پیام به سامانه پیام کوتاه به شماره 30005133 و 

یا تلفن 36628800 خبر داد.
 مرتضی عزتی در همایش آموزشی بازرسین و ناظرین استقبال از بهار 
98 اظهار کرد: نقش تاکسیرانان در ارتباط با زائرین و مجاورین در ایام 
عید بسیار اهمیت دارد.وی با بیان اینکه ناوگان تاکسی به صورت خویش 
فرما است و اداره امور در این سازمان با سازمان های دیگر متفاوت است، 
اضافه کرد: ممکن است برخی از رانندگان که در اقلیت هستند به زائرین و 
مجاورین اجحاف کنند که سازمان  با بسیج بازرسان و ناظرین در این زمینه 
ورود می کند تا کمترین مشکل را داشته باشیم.مدیرعامل سازمان تاکسیرانی 
شهرداری قم با اشاره به اینکه موضوع تکریم و خدمت به مجاورین و زائرین و 
رضایت افراد بسیار مهم است، بیان کرد: توجه به حقوق مسافرین و رعایت 
نرخ های مصوب مسئله ای است که باید از سوی رانندگان تاکسی مورد 
توجه قرار گیرد.وی ضمن تاکید بر حقوق مصرف کننده بیان کرد: رعایت 
نظم و انضباط از دیگر نکات مهم بوده که بازرسین خطوط و رانندگان مانند 
همیشه در انجام آن تلاش خواهند کرد.عزتی اذعان کرد: راننده تاکسی باید 
هر مسافری را سوار کند و حق انتخاب مسافر و عدم سوار کردن مسافر برای 
مسیر کوتاه را ندارد.وی همچنین از طرح امتیاز مسافران و زائران به رانندگان 
از طریق ارسال پیام به سامانه پیام کوتاه به شماره 30005133 و یا تلفن 
36628800 خبر داد و بیان کرد: در پایان طرح استقبال از بهار از بازرسین 

و ناظرین برگزیده تقدیر خواهد شد .
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد

ثبت 2۷ کوچه به نام شهدا در شهر قم
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: تاکنون 27 
کوچه با نام شهدا مزین شده و در محله زندگی آنها یادواره برگزار شده است 

که این تعداد به 40 کوچه و مسجد خواهد رسید.
 ابوالقاسم مقیمی  در خصوص برنامه پلاک کوبی کوچه شهید در 
جشنواره چله سرو گفت: همه ما مدیون شهدا و ایثارگران هستیم و برای 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت باید مردم را با نام و یاد شهدا درگیر کنیم. 
از این  رو برنامه ی کوچه شهید را ساختیم.مقیمی از ثبت 27 کوچه به نام 
شهدا خبر داد و در ادامه گفت: یادواره ای در محله زندگی این شهدا برگزار 
شده است، امید است که 40 مسجد و 40 کوچه را با نام شهدا مزین کنیم.

وی با تاکید بر اینکه در ایام دهه فجر و تا دوم اسفندماه برای سه شهید 
مدافع حرم مراسم کوچه شهید برگزار شد، خاطرنشان کرد: دو کوچه دیگر 

از شهر مقدس قم به نام این شهدا مزین خواهد شد.

در جلسه شورای اسلامی شهر قم صورت گرفت

تقدیر از مادر شهید 
مفقود الاثر حسینی شیخ زاده 

در آستانه میلاد حضرت زهرا)س( از مادر شهید سید ابوالفضل حسینی 
شیخ زاده در حاشیه جلسه شورای اسلامی شهر قم تقدیر به عمل آمد.

 در جلسه دیروز شورای شهر که در سالن جلسات ساختمان شهید 
باکری برگزار شد به مناسبت روز مادر از مادر یک شهید مفقودالاثر تجلیل 
شد.در این مراسم با حضور سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم و عبدالله 
جلالی رئیس شورای اسلامی از مادر شهید سید ابوالفضل حسینی شیخ 
زاده تجلیل به عمل آمد.حسن مالکی نژاد رئیس کمیسیون فرهنگی، 
ورزشی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم در این جلسه گفت: اگر مدیران 
در سمت های مدیریتی هستند، به این خاطر است که روزی شهدا جان 
خود را تقدیم کردند، به همین دلیل باید خدمت به مردم را اولویت خود قرار 

بدهیم تا ذره ای از دین خودمان به شهدا را ادا کنیم.

اخبــار

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم رضایتمندی مردم از خدمات 
را پشتوانه دستگاه های اجرایی دانست و 
گفت: اگر خدماتی که ارائه می دهیم منجر 
به رضایتمندی مردم نشود تمام تلاش ها را 

هدر خواهد داد.
دکتر علی جان صادق پور در مراسم 
تجلیل از کارکنان مرکز ارتباطات مردمی 
و  مردم  به  پاسخگویی  قم،  آبفای   122
مشتری مداری را در دستگاه های خدماتی 
بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: مرکز 122 به 
عنوان پیشانی و دکور شرکت آب و فاضلاب 
در این زمینه نقش بسزایی ایفا میکند. وی 
رضایتمندی مردم از خدمات را سرمایه 
اجتماعی و پشتوانه اصلی دستگاههای دولتی 
دانست و یادآور شد: اگر خدماتی که ارائه 
می دهیم منجر به افزایش رضایتمندی مردم 

نشود تمام تلاشها را هدر خواهد داد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 

قم با بیان اینکه باید با رفع نواقص، تمام 
ارتباطات شرکت آب و فاضلاب با مردم 
از طریق مرکز 122 باشد، اظهار داشت: 
این مرکز تنها راه ارتباطی با مردم است 
ایجاد  آن ضمن  وسیله  به  میتوانیم  که 
رضایتمندی در جامعه، فعالیت های انجام 

شده را ارزیابی کنیم. وی از کارکنان مرکز 
ارتباطات مردمی 122 خواست در ارتباطات 
خود به نحو شایستهای با مردم برخورد کنند 
تا احساس رضایت از خدمات در شهروندان 
به وجود آید.دکتر صادق پور خاطرنشان کرد: 
اگر ما بتوانیم با شروع پروژهها و تا پایان و ارائه 

خدمت، مردم را همراه خود کنیم، خدمات 
ما تأثیرات دوچندانی برجای خواهد گذاشت.

برای  تلاش  اگر  کرد:  تاکید  وی 
اطلاعرسانی  نیازسنجی،  با  خدمترسانی 
و در نهایت مشارکت مردم همراه باشد، 
نتایج آن بسیار چشمگیر خواهد بود.رئیس 
مرکز ارتباطات مردمی 122 قم نیز در این 
مراسم گفت: در تلاش هستیم با تغییرات 
جدید و راهاندازی کامل نرمافزارها شاهد 
مردم  به  در خدمترسانی  اساسی  تحول 
باشیم. علی اصغر جعفری همچنین خواستار 
جمعآوری شماره تماسهای مشترکین شد و 
اظهار داشت: این امر میتواند در ارائه خدمات، 
روند و رویکرد متفاوتتری از  گذشته فراهم 

کند و اثرات آن بسیار گسترده خواهد بود.
در پایان این مراسم مدیرعامل  شرکت 
آب و فاضلاب با اهدا لوح و هدیه از تلاشهای 
کارکنان مرکز 122 در پاسخگویی به مردم 

قدردانی کرد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

رضایتمندی مردم پشتوانه اصلی دستگاه های دولتی است


